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Pa še res je
Pred dnevi je predsednik republiškega izvršnega sveta 

približno takole odgovoril nekaterim gospodarstvenikom, ki 
so hoteli vedeti, s čim lahko računajo jutri:

— Pojdite v ekspanzijo, kot pač najbolj morete, gospo
darite tako, kot da bi že jutri nastopila najhujša recesija.

Na prvi trenutek precej sofistična misel, če pa bi jo pre
vedli v vsakdanji jezik, bi iz nje odzvanjala najbolj prepro
sta kmečka logika: požanji to, kar pač daje dobra letina in 
Shranimo v kaščo čimveč, ker ne veš, če bo tudi prihodnja 
tako plodna. Skratka kar najbolj bi veljalo izkoristiti vse 
tiste prednosti, ki jih nudi zdajšnje visoko konjunkturno ob
dobje, obenem pa bi se bilo treba resno pripravljati na more
bitno obdobje recesije. Ne sejemo nemira, tudi se ne name
ravamo sklicevati niti na takšne niti na drugačne govo
rice, čeprav je res, da bi v našem gopodarstvu že dolgo 
morala tuliti sirena splošnega preplaha. Najprej zato, ker 
vemo, da so ekonomije, majhna, kakor je pač naša, hudo 
odvisne od gibanj v drugih večjih ekonomijah in da potres 
tretje stopnje tam lahko dobi pri nas peto jakost. Drugo pa, 
zavoljo česar bi nas morala že hudo boleti glava, je vsesploš
na zastarelost proizvodnjih naprav in izredno visoka stopnja 
odpisanosti.

Očitno pa je že zdaj, da tekmo bodisi na domačem trži
šču in še manj na tujih — ne bo mogoče dobiti na muzej
skih eksponatih, pa naj nam še tako curlja znoj s čela, kadar 
jih poganjamo. :

Morda nam bo kdaj kdo očital pogrevanje starih resnic, 
a kot se vzame! Če bi šlo v resnici za tako zelo zastarelo 
resnico, potem bržčas ne bi danes ugotavljali, da je še vedno 
sorazmerno malo delovnih organizacij, ki so sposobne z last
nimi sredstvi zamenjati proizvodne naprave v štirih ali v 
petih letih. Res je tudi to, da v marsikateri delovni organi
zaciji niti nimajo možnosti, da bi povečali stopnjo amorti
zacije in tako samim sebi približali čas obnove in zamenja
ve proizvodnega postopka. Nič manj res pa je tudi to, da se v 
prenekaterem podjetju še v zadnjem zaključnem računu ba
hajo z visokim ostankom dohodka za delitev, medtem ko so 
v amortizacijski sklad prenesli komaj toliko ustvarjenega 
dohodka, kot ga pripisuje zakonski minimum.

Hudo nevarne igre, ki bi se jim morali v sindikatih upi
rati na vsakem koraku in vsakčas! Če že ne zavoljo drugega 
Pa vsaj zato, ker bo slejkoprej ostalo brez dela nekaj delav
cev.

Bržčas pa imajo v zdajšnjem trenutku prav tudi vsi tisti, 
ki opozarjajo, da bi morali z ugodnejšo delitvijo med gospo
darstvom in družbo že zdaj zasnovati procese jutrišnjega raz
voja. Sicer pa smo se o nečem podobnem izrekali že tedaj, 
ho smo gospodarsko reformo šele napovedali. S. B.
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Plenarna seja RS ZSS, ki je 
bila 24. t. m., je kot osrednjo 
točko dnevnega reda imela raz
pravo o osnutku programa po
litičnih ciljev in nalog sloven
skih sindikatov, ki naj bi ga 
končno sprejela konferenca slo
venskih sindikatov, katere sklic 
je predviden za sredino maja 
letos. Plenum je osnutek pro
grama sprejel in ga dal v javno 
razpravo, ki bo potekala do kon
ca prihodnjega meseca. Vodstvo 
slovenskih sindikatov je poskr
belo, da bo gradivo za to raz
pravo na voljo najširšemu kro
gu aktivnih sindikalnih delav
cev in tudi vseh drugih, ki jilj 
zanimajo stališča sindikatov. V 
posebni prilogi današnje števil
ke našega tednika — v »Pogo
vorih« — objavljamo celotno 
besedilo osnutka programa po
litičnih ciljev in nalog sloven
skih sindikatov skupaj s pri
pombami, ki jih je dala plenar
na seja RS ZSS na ta osnutek 
in skupaj s celotnim besedilom

mestu ne kaže podrobneje za
ustavljati niti pri njegovih po
sameznostih, niti pri posaimez- 
nostih iz plenarne seje RS ZSS 
o tem osnutku. Na vsak način 
pa kaže opozoriti na nekatera 
izhodišča tega osnutka, kakor 
tudi na različna stališča, ki so 
v zvezi z njim bila še posebej
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INTERVJU Z JOŽETOM GLOBAČNIKOM, ČLANOM 
PREDSEDSTVA RS ZSS________________ ___________

VPRAŠANJE CEN 
POSTAVLJAMO 

V OSPREDJE 
ZATO, DA BI 
SPODBUDILI 

UKREPE 
ZA STABILIZACIJO 

TRGA

%

uvodne razprave, ki jo je imel 
predsednik slovenskih sindika-i 
tov Tone Kropušek.

Mimo tega je vodstvo sloven
skih sindikatov na tej seji spre
jelo tudi proračun RS ZSS za 
letošnje leto in potrdilo zaključ
ni račun tega foruma za minu
lo leto. PO sklepu plenuma bosta 
oba omenjena dokumenta v 
ustrezni obliki objavljena v 
»Delavski enotnosti«.

Na plenarni seji je bilo spre
jeto še poročilo o proslavljanju 
50. obletnice jugoslovanskih sin
dikatov in sklep o prenehanju 
delovanja odbora za to prosla
vo, katerega članom se je ple
num sklenil pismeno zahvaliti 
za njihovo uspešno delo. RS 
ZSS je nato prekinil to sejo, o 
preostalih točkah dnevnega reda, 
pa bo sklepal na nadaljevanju 
te seje, ki bo te dni.

O IZHODIŠČIH
PROGRAMA SINDIKATOV
Ker — kot že rečeno — v da

našnjih »Pogovorih« objavljamo 
celotno besedilo osnutka progra
ma političnih ciljev in nalog slo
venskih sindikatov, se na tem

Minili so skoraj trije ted
ni, odkar je predsedstvo RS 
ZSS odločno obsodilo nekon
trolirano naraščanje cen, še 
posebej pa cen osnovnih 
življenjskih potrebščin in s 
tem v zvezi med drugim 
predlagalo, da o problema
tiki naglega naraščanja živ
ljenjskih stroškov sprego
vorijo tudi skupščine druž- 
beno-političnih skupnosti.

Zanimalo nas je, na kak
šen odmev so naletela ta 
stališča slovenskih sindika
tov v pristojnih krogih in 
zato smo o tem intervjuvaii 
tov. Jožeta Globačnika, čla
na predsedstva RS ZSS in 
predsednika Republiškega 
odbora sindikata delavcev 
industrije in rudarstva.
VPRAŠANJE: Kaže, da skup

ščine družbeno političnih skup
nosti niso reagirale na predloge 
sindikatov v zvezi z narašča
njem cen in da so stališča pred
sedstva RS ZSS o tem vpraša
nju naletela na odmev le v jav
nosti in seveda tudi v lastni or
ganizaciji. Kaj lahko poveste o 
tem?

ODGOVOR: Stališča našega 
predsedstva so bila namenjena 
seveda tudi temu, da se v naši 
organizaciji opredelimo za smer
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Centrala: LJUBLJANA, MIKLOŠIČEVA CESTA 19/1
Poslovne enote: CELJE, ČAKOVEC, JESENICE, KOPER, KOPRIVNICA,
KRANJ, KRŠKO, MARIBOR, MENGEŠ, MURSKA SOBOTA, NOVA GORICA,
NOVO MESTO, POSTOJNA, TRBOVLJE in LJUBLJANA s poslovalnicama 
Zagreb in Rijeka
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PLENARNA SEJA RS ZSS:

DOGOVOR O ENOTNIH 
POLITIČNIH CILJIH

SLOVENSKIH SINDIKATOV
Plenum RS ZSS je sprejel osnutek programa političnih ciljev in nalog sloven
skih sindikatov in ga dal v javno razpravo, ki bo trajala do konca aprila 0 
Sprejet je proračun RS ZSS za leto 1970 in potrjen zaključni račun tega fo

ruma za leto 1969

M:
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POLLJUVEN
je edinstven geriatrik 
— sredstvo za ohrani
tev svežine.
Nesporno dokazan je 
njegov učinek na mož
gane in živce, na srce, 
na krvni obtok in pre
bavo.

poudarjena v plenumski razpra
vi. Torej:

Osnova osnutka programa po
litičnih ciljev in nalog sloven
skih sindikatov je delovni člo
vek in njegov položaj v naši 
družbi. Osnutek programa za-

(Nadaljevanje na 2. strani)
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Več
načrtnosti 

pri

šolanju 

delovodij
Stran 6

in način naše aktivnosti v zvezi 
z nekontroliranim naraščanjem 
cen: Predlagali pa smo, da o 
tem. spregovorijo tudi skupšči
ne, od občinskih do zvezne. Ali 
se bo to res tudi zgodilo, ne 
morem reči, pričakujemo pa, da 
bo problematika cen ter vpra
šanja, ki so na to vezana, prišla 
tudi na dnevni red naših pred
stavniških organov. To toliko 
prej. ker se tržna gibanja očitno 
odmikajo od politike in načel,

(Nadaljevanje na: 4. strani)

Senčna
stran

oročenih
sredstev

Stran 7
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ZDRUŽENO 2«

'turistična Itransportiu
LUUBL.JIANA TITOVA C. 32, TELEFON 311851 IN 311852 tlLfO

MARIBOR, Partizanska 50, tel. 21-217 
CELJE, Titov trg 3, tel. 34-48 
POSTOJNA, Tržaška 4 
PULA, Ulica M. Valote 4
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SINDIKALNE ORGANIZACIJE!
Nudimo vam letovanje na Kaštelski rivieri, in sicer v 
Kaštel Starem in Kaštel Novem, kjer imamo v zakupu 
zasebne sobe I. in II. kategorije. Vse sobe s komfortne, 
z urejenimi sanitarijami, s toplo in hladno vodo. Prehrana 
je možna v veliki restavraciji »Plavi Jadran«.

Pri nas lahko rezervirate letovanje v vseh 
drugih turističnih mestih in naseljih. 1 
Organiziramo izlete po domovini in tujini 
po vsakomur dostopnih cenah.

...

— Seveda poznamo rešitev, samo ne vemo še, kako naj jo 
revež doseže.... !

Karikatura: IVO ANTIČ I



7 dni v sindikatih

'0REZERVIRANI STOLPEC
'

Ivan Maršič
© direktor Podjetja za izdelavo mod

ne obutve »Rožnik«, Ljubljana

© Proizvodnja čevljev v Jugoslaviji na
rašča iz leta v leto, poleg tega pa so naše 
trgovine čedalje bolje založene z uvoženo 
jbutvijo. Spričo tega na« zanima, kako 
gospodarite in kaj se vam obeta v pri
hodnje?

Prvega maja bo poteklo leto dni, odkar smo se preselili v 
nove prostore na Tržaški cesti. Sodobni proizvodni prostori so 
nam omogočili povečanje proizvodnje in kar je še bolj po
membno —omogočili^ so nova delovna mesta. Razveseljivo je 
tudi, da danes odplačujemo le še kredite za obratna sredstva.

Indeks realiza,cije v našem podjetju je znašal v minulem letu 
140 v primerjavi z letom 1968, število zaposlenih pa je naraslo 
na 110 delavcev, ali za 31 %. Uspelo nam je povečati tudi skla
de, m sicer za 13 %. Seveda so v zvezi s tem morali porasti tudi 
oseoni dohodki zaposlenih: medtem ko so znašali v poprečju 
pred dvema letoma blizu 730 N dinarjev, so se lani povzpeli na 
940 N dinarjev^ mesečno. Na kratko povedano: v minulem letu 
smo se zelo točno držali plana, proizvajali pa smo seveda pred
vsem tiste modne artikle, ki jih na trgu primanjkuje, to je iz
ključno ^modne ženske čevje, po katerih je pri nas iz leta v 
leto večje povpraševanje. Zalog tako rekoč ne poznamo, saj 
imamo vso proizvodnjo prodano vnaprej. Sedaj izdelamo dnev
no 400 do 500< parov čevljev dnevno, ali blizu 4 pare na zapo
slenega.

Ce povem,^ da napravijo vsi proizvajalci čevljev v Jugosla
viji letno več kot 53 milijonov parov čevljev, potem je jasno, 
da je konkurenca na domačem trgu zelo huda, poraba čevljev 
pa je pri nas v primerjavi z državami na zahodu precej skrom
na. Medtem ko kupi Jugoslovan na leto komaj 1,2 para čevljev, 
kupi Nemec 4, Amerikanec pa skoraj 8 parov letno. No, kljub 
vsemu se zaenkrat še kar dobro držimo. Glede na to, da smo 
specializirano podjetje za izdelavo modnih ženskih čevljev, 
upam, da se bomo znašli tudi v prihodnje...

NEJEVOLJA
SINDIKALNEGA

ČLANSTVA
Zadnjo sejo Mestnega sindikalnega sveta Zagreb so člani posvetili 

predvsem obravnavi republiškega osnutka zakona o zdravstvu in osnutka 
republiškega zakona o zdravstvenem varstvu, in medtem ko so pred- 
stavniki zagrebških sindikatov tako rekoč v celoti zavrnili osnutek repub
liškega zakona o zdravstvu, pa so kljub pripombam vendarle podprli 
osnovna izhodišča v osnutku zakona o zdravstvenem varstvu.

Javna razprava o osnutku zakona o zdrastvu je potrdila tezo zagreb- 
ških sindikatov, da v. osnutku ni dovolj izražen vpliv zdravstva na 
družbeno-ekonomska gibanja in obratno. Razen tega pomeni sedanji 
osnutek po mnenju številnih udeležencev v razpravi le uzakonjanje 
dosedanjih razmer in odnosov, zavoljo česar zakon o zdravstvu, tak, 
kot ga pristojni predlagajo, ne more pomeniti drugega kot kodifikacije 
dosedanjih predpisov. Člani zagrebškega mestnega sindikalnega sveta 
tudi zamerijo predlagateljem novega zakona, da so povsem oglušeli za 
številne dosedanje pobude in predloge, kako prilagoditi organizacijo 
zdravstva sodobnim potrebam družbe.

Na seji mestnega sindikalnega sveta Zagreb so člani govorili tudi o 
tem, da je bilo v javni razpravi v delovnih kolektivih zelo pogosto 
Slišati kritiko prav na rovaš zdajšnje organizacije zdravstvene službe 
na Hrvaškem in v Zagrebu posebej. Kritika tako med drugim opozarja 
na razdrobljenost, neracionalno poslovanje, na to, da zdravstvena služba 
ni funkcionalno povezana med seboj, da nima svoje politike glede raz
vijanja zdravstvene mreže itd. »in čeprav se že leta na Hrvaškem na 
glas govori o teh pomanjkljivostih zdravstvene službe, pa je osnutek 
predlaganega zakona molče obšel to kritiko,« poudarjajo zagrebški 
sindikati.

Sindikati tudi niso zadovoljni s tem, kako osnutek zakona obrav
nava bolnika oziroma zavarovanca. Z novim zakonom bi zavarovanec 
postal zdaj objekt in ne subjekt pri zdravljenju in pri vodenju politike 
v zdravstvu in v zdravstvenih delovnih organizacijah, v osnutku zakona 
tudi niso nikjer omenjene pomembne izkušnje zagrebškega zdravstve
nega centra, kjer so samoupravni odnosi že zelo razviti. »Skratka,« 
poudarjajo zagrebški sindikati, »ni se mogoče znebiti občutka, da novi 
zakon ne izvira iz vsakdanje prakse, temveč da nastaja v glavah, ki so 
preobremenjene z abstraktnimi pogledi na zdravstvo.«

Kar pa zadeva osnutek zakona o zdravstvenem varstvu in o obvez
nih oblikah zdravstvene zaščite prebivalstva, zagrebški sindikati menijo, 
da osnutek zakona postavlja tiste temelje, na katerih bi lahko gradili 
v prihodnje sistem zdravstvenega varstva na samoupravnih odnosih. 
Vendar pa so sindikati mesta Zagreba imeli tudi na ta osnutek nekaj 
pripomb. Večina je izrekla bojazen, da se bodo z novim zakonom 
bistveno okrnile zdajšnje pravice zavarovancev ali pa da bo prišlo do 
znatno večjega zajemanja sredstev za potrebe zdravstvenega varstva. 
Ti pomisleki so toliko bolj upravičeni, ker osnutek novega zakona v 
ničemer ne govori o ukrepih, ki naj bi zagotovili racionalnejše poslo
vanje v zdravstvu.

TREBA BO NALITI 
ČISTEGA VINA

Predsedstvo pokrajinskega sindikalnega sveta vojvodinskih sindikatov 
je na zadnji seji obravnavalo probleme nelikvidnosti vojvodinskega 
gospodarstva in posledice, ki jih lahko prinese ta. nelikvidnost, pravza
prav njeno odpravljanje. Čeprav obseg nelikvidnosti v Vojvodini še ni 
v celoti znan, saj pravkar šele zaključujejo bilanco gospodarjenja v 
minulem letu, pa vojvodinski sindikati že na osnovi nekaterih podat
kov sklepajo, da ti problemi ne bodo ravno majhni.

7, uveljavitvijo paketa ukrepov za odpravo nelikvidnosti preti — po 
zdajšnjih ocenah Službe družbenega knjigovodstva — že v neposredni 
prihodnosti kakim 60.000 delavcem te avtonomne pokrajine, da bodo 
prejemali 80 H osebne dohodke. Po podatkih za minulo leto namreč 
približno 1000 vojvodinskih delovnih organizacij ni uspelo poravnati svo
jih obveznosti in dolgov, za izplačilo osebnih dohodkov pa so črpali 
sredstva iz rezervnih skladov. Gospodarstveniki tudi opozarjajo, da se 
v letošnjem letu število takih delovnih organizacij ni zmanjšalo. Podobo 
težav vojvodinskega gospodarstva pa ponazarjajo še naslednji podatki: 
V minulem letu so bili več kot 30 dni blokirani žiro računi v 2G6 indu
strijskih organizacijah v pokrajini in 140 kolektivov s skupno 18,000 
delavci je prejemalo le minimalne osebne dohodke, v minulem letu pa 
je gospodarstvo Vojvodine porabilo samo za sodne stroške pri izterjavi 
dolgov nič manj kot 55,000.000 din.

Kljub tem skrajno zaskrbljujočim razmeram pa sindikati v Vojvo
dini ugotavljajo, da v delovnih organizacijah vodilni delavci najpogosteje 
prikrivajo kolektivu, kakšen je njihov dejanski položaj in da bodo mo
rali slej ko prej začeti izplačevati zmanjšane osebne dohodke. Sindikati 
Vojvodine so se spričo tega zavzeli, da bi v kolektivih nalili delavcem 
čistega vina o tem. kakšen ie njihov materialni položaj, saj bodo potem 
le-ti tudi odločneje pritisnili na vodstva podjetij, da poiščejo ukrepe 
za sanacijo in za intenziviranje gospodarjenja.

AL! NE BI ZAPRL! 
METANSKIH JAM?

V času, ko še čakamo na podatke komisije, ki proučuje vzroke za 
nedavno katastrofo v jašku »Srečno« premogovnika v Brezi, pa že lahko 
rečemo z vso zanesljivostjo, da bi do take katastrofe lahko prišlo tako 
zavoljo malomarnosti in krivde posameznika kot tudi zavoljo višje sile. 
Zato tudi ni čudno, da so čedalje glasnejši tisti, ki predlagajo, da bi 
morali pozapreti tako imenovane metanske jame. Tako je tudi mnenje 
republiškega odbora sindikata delavcev industrije in rudarstva Bosne in 
Hercegovine. Po besedah predsednika odbora Maksima Balorde naj bi 
sindikati^ daii pobudo za postopno ukinitev proizvodnje premoga v me
tanskih jamah ter da bi naj v Brezi. Kaknju, Zenici in v drugih tovrst
nih rudnikih razvili druge dejavnosti, ki naj bi dale rudarjem varno 
delo in boljši kruh.

Enega od prvih tovrstnih ukrepov pa že pomeni odločitev kolektiva 
tovarne »Viteks« iz sosednje občine, da v Brezi odpre svoj obrat, ki 
naj bi zaposlil v prvi vrsti družinske člane v zadnji katastrofi umrlih 
rudarjev. To je vsekakor izreden primer pomoči in delavske solidarnosti.

Nasploh pa lahko rečemo, da je sindikat delavcev industrije in 
rudarstva Bosne in Hercegovine razvil živahno dejavnost za pomoč dru
žinam ponesrečenih rudarjev, pri čemer je sam prisneva! v sklad 50.000 
dinarjev svojih sredstev. A tudi sicer se delovni kolektivi Bosne in 
Hercegovine množično odzivajo apelu svojega republiškega sindikalnega 
vodstva, tako da lahko pričakujemo zares učinkovito pomoč prizadetim 
družinam. Odbor sindikata v rudniku Breza pa hkrati ugotavlja, da so 
jim priskočili na pomoč številni rudarski pa tudi drugi kolektivi iz vse 
države, družbeno-poiitične organizacije in politično teritorialne skupnosti.
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S SEJE PREDSEDSTVA RO SINDIKATA DELAVCEV PROMETA IN ZVEZ SLOVENIJE

NAPOTILO 
ZA AKCIJO

Z OBČINSKIH 
SINDIKALNIH 

SVETOV

S tem, ko so sindikati podprli »odpiranje« železnice do javnosti, so neposredno 
vplivali na relativno ugoden izid vpisa posojila za modernizacijo železnic

Z zadnje seje predsedstva RO sindikata de
lavcev prometa in zvez, ki je bila minuli pone
deljek v, Ljubljani, naj posredujemo zlasti na
slednje informacije:

® z ugotovitvijo, da bo s sprejemom in ures
ničevanjem dokumenta o političnih ciljih in na
logah slovenskih sindikatov samo še olajšano iz
polnjevanje že sprejetega delovnega programa 
RO sindikata delavcev prometa in zvez, so člani 
predsedstva tega sindikalnega organa z nekate
rimi pripombami in dopolnitvami tudi potrdili 
dokument o političnih ciljih in nalogah sloven
skih sindikatov.

@ Po sklepu predsedstva RO sindikata de
lavcev prometa in zvez bo osma plenarna seja 
tega sindikalnega organa 20. aprila v Ljubljani. 
Razpravljali bodo o uresničevanju dogovorov 
dosedanjih konferenc samoupravljavcev na jugo
slovanskih železnicah, v cestno-transportnih pod- 
jetjih. v PTT kolektivih in v pomorskem gospo
darstvu. Na dnevnem redu plenarne seje bo tudi 
razprava o vlogi in nalogah poslovnih združenj, 
ki povezujejo kolektive prometa in zvez. Sled
njič naj bi plenum sindikata delavcev prometa 
in zvez na tej seji izoblikoval tudi svoje stališče 
o predlogih samoupravnih dogovorov, ki jih na
meravajo skleniti delovne organizacije s področ
ja prometa in zvez.

© Ker bo vsak čas potekel rok za vpis poso
jila za modernizacijo jugoslovanskih železnic, so 
člani predsedstva razpravljali o dosedanjih re
zultatih pri vpisovanju tega posojila. Ugotovili 
so, da je posojilo doslej vpisalo 22.700 občanov 
in 363 delovnih organizacij. Tako so slovenski

železničarji doslej zbrali 45,8 milijonov N dinar
jev ali slabo polovico tistega zneska, s katerim 
so računali. Zanimiva je ugotovitev, da je med 
vpisniki posojila še najmanj velikih delovnih or
ganizacij; da so se zlasti slabo odrezali veliki 
kolektivi z ljubljanskega območja in da posojila 
za modernizacijo železnic na splošno niso vpi
sala ali pa so prispevala le simbolične zneske 
ravno tista podjetja, ki po železnici prevažajo 
večje količine tovorov. Zlasti še v takih kolek
tivih so predstavniki železnic dobili odgovor, da 
bodo posojilo vplačali, če bo tako predpisano z 
zakonom, sicer pa naj si železničarji pomagajo, 
kakor vedo in znajo.

Taka ugotovitev nesporno priča o tem, da 
dobršen del gospodarstva železnici še vedno pri
pisuje značaj javne službe, katere probleme naj 
zatorej rešuje kdorkoli »izven gospodarstva«. Na 
srečo povsod le ni bilo tako, saj so posojilo vpi
sali zlasti manjši kolektivi in tisoči občanov. To 
pomeni, da je bilo prav, ko so železniški kolek
tivi javnosti odkrito in natančno povedali, s 
kakšnimi težavami se mučijo in kako mislijo 
uresničevati svoj program modernizacije. Tako 
akcijsko usmeritev železničarjev so že od vsega 
začetka podpirali sindikati, ki so jim šele kas
neje sledili tudi drugi družbeni dejavniki. Ker 
so rezultati vpisa posojila v naši republiki vse
eno precej boljši, kot jih ugotavljajo v merilu 
jugoslovanskih železnic, tudi omenjene ugoto
vitve pomenijo izkušnjo več, zlasti pa zelo kon
kretno napotilo, kako bi pravzaprav morali rav
nati v morebitnih podobnih primerih oziroma 
dogovorih za razreševanje problemov posamez
nih gospodarskih in drugih dejavnosti. MG

(Nadaljevanje s 1. strani) 
hteva sfedrib krepitev vpliva de
lovnega Človeka na odločanje na 
vseh ravneh naše družbe, za kar 
je potrebno uskladita družbeno
politično akcijo delovnih ljudi 
Slovenije in zagotoviti njeno 
enotnost.

Enotnost te akcije si slovenski 
sindikati ne zamišljajo kot ne
kaj, o čemer se dogovorimo en
krat, na enem sestanku in z 
enim dokumentom, temveč kot 
nekaj, kar moramo graditi tako 
rekoč vsak dan, zavedajoč se 
dejstva, da so interesi delovnih 
ljudi na različnih področjih go
spodarstva in družbe pogosto 
precej različni in da zato lahko 
enotnost akcije delovnih ljudi 
dosegamo samo z usklaj evan j em 
teh interesov na osnovi progra
ma tistih političnih ciljev, za 
katere se vsi zavzemamo.

Sestavljavci osnutka programa 
so morali odgovoriti na vpra
šanje, koliko naj bo program 
samo načelen, koliko pa tudi 
konkreten, opredeljen z oštevil
čenimi zahtevami. Najti tak od
govor ni bilo lahko, za primer 
pa navedimo odnos do cen: kot 
proizvajalci smo zainteresirani 
za splošnost postavk o cenah — 
ki jih potem seveda lahko v 
praksi razlagamo vsak po svoje 
— kot potrošniki pa smo za kon
kretnost teh postavk, ker pač 
ne želimo zviševanja cen. Po
dobno je bilo tudi z drugimi 
vprašanji, vendar pa so avtorji 
programa vztrajali pri konkret
nosti postavk povsod, kjer je bi
lo le možno. Zavedali so se pač 
tega, da samo načelen program 
zelo verjetno ne bi mogel raz
gibati članstva za njegovo uresf 
ničevanje, da bi prav lahko ob
ležal v predalih, kjer se nabira 
prah na mnogih dosedanjih pro
gramih. ki so v načelnem pogle
du bili sicer dobri, niso pa opre
delili čisto konkretnih ciljev. 
Tako se sindikati želijo odlepiti 
od resolucijske. načelne platfor
me, ki jo zavzemamo v različnih 
dokumentih, in postaviti kon
kretne cilje, takšne, za katere 
vemo, da bomo za njihovo ures
ničevanje lahko mobilizirali ši
roke množice sindikalnega član
stva.

ORGANIZIRATI SE ZA 
AKCIJO NA TISTIH 

VPRAŠANJIH. KI NAJBOLJ
ŽULIJO DELOVNEGA 

ČLOVEKA
Med takšne cilje gotovo sodi

jo , različna vprašanja življenj
skega standarda in socialne var
nosti delovnega človeka. Razre

ševanje teh vprašanj je tisti 
glavni cilj, za katerega se za
vzemajo slovenski sindikati v 
svojem programu, ki jim bo vo
dilo; v času do prihodnjega kon
gresa.

Pri tem se v sindikatih zave
damo nuje, da se do različnih 
vprašanj moramo opredeljevati 
realno, v skladu z možnostmi 
naše družbe in da moramo zato 
tehtno premisliti, kakšne kon
kretne naloge si bomo zastavili. 
Program in njegove naloge nam
reč niso . dokument, ki ga mi
slimo po sprejemu spraviti v 
predal, marveč osnova za našo 
konkretno akcijo. Te akcije ozi- 
roima teh akcij pa ne mislimo 
samo začeti, potem pa jih opu
stiti, temveč nameravamo iti do 
konca. Zavedamo se namreč ne
gativnih. posledic tega, da smo 
v dosedanji praksi ražliene ak-

s • NOVA GORICA
V začetku meseca je bil 

v Novi Gorici seminar za 
uredniške odbore glasil de
lavnih organizacij. Organi
zirala sta ga Občinski sin
dikalni svet Nova Gorica 
in novogoriška delavska 
univerza. Seminar je vo
dil Dušan Rebolj, vodja in
formativne . službe pri re
publiškem sindikalnem sve
tu.

Razpis za ta seminar je 
prejelo 26 delovnih organi
zacij iz ajdovske, novogo
riške in tolminske občine, 
ki imajo svoja glasila ali 
ki bi jih lahko v kratkem 
začela izdajati. Kljub tako 
zasnovanemu razpisu in ši
rokim potrebam po infor
miranju samoupravljavcev, 
pa so se seminarja udele
žili le predstavniki iz os
mih podjetij. Tako vse ka
že, da se večina vodstev de
lovnih organizacij malo za
veda pomembnosti in po
treb po ustreznem informi
ranju članov delovnih ko
lektivov.

Udeleženci seminarja so 
predlagali, _ naj bo nadalj
nja stopnja usposabljanja 
uredniških odborov že v 
tem letu, najpozneje v ok
tobru, občinski sindikalni 
sveti v vseh treh občinah,

> pa naj bi organizirali po- <
S svete o informiranju sa- }
^ moupravljavcev. R. S. S

olje začeli, nekaj sicer storili, 
potem pa še pred njihovo za- 
ključitvijo prenehali misliti na
nje in se usmerili na nove akci
je, na reševanje novih vprašanj.

To pot torej slovenski sindi
kati nameravajo vztrajati do 
konca svojih akcij, to pa seveda 
terja, da se ne zavedamo točno 
samo tega, kaj hočemo doseči, 
temveč tudi tega, kakšne posle
dice bo povzročilo uresničevanje 
postavi j enih ciljev. Mimo tega 
pa je nujno potrebno misliti tu
di na to, kako se bomo organi
zirali za uresničevanje zastavlje
nih ciljev, kakšne metode in na
čine dela bomo za to izbrali. 
Točnega recepta za to v osnutku 
programa na, dana pa je osnovna 
usmeritev: organizirati se tako, 
da bo to najbolje ustrezalo ures
ničevanju naših ciljev. Ni važna 
oblika organizacije, važen je 
cilj. ki ga hočemo doseči in zato 
prav gotovo ne bomo vztrajali 
na oblikah, temveč na vsebini 
našega dela.

Ko prevzemamo naloge, ki ni
so niti enostavne niti lahke, se 
moramo seveda takoj tudi vpra
šati, kako je z odgovornostjo za 
uresničevanje teh nalog. Res je, 
da mora ta odgovornost biti 
skupna, vendar pa ne za vse 
enaka. Vsak mora odgovarjati 
za svoj del naloge, tako posa
mezniki kakor organizacije, pri 
tem pa je razumljivo, da se od
govornost povečuje s funkcijo 
posameznika in z ravnijo orga
nizacije in njenih forumov. Kon
kretna opredelitev številnih na
log pa nam bo pomagala kon
trolirati in ocenjevati, kako se 
te naloge uresničujejo v praksi.

Toliko o izhodiščih osnutka 
programa političnih ciljev in na
log slovenskih sindikatov. Izven 
tega pa kaže poudariti vsaj še 
to, da si bodo slovenski sindi
kati aktivno prizadevali, da nji
hova stališča postanejo v čim- 
večji meri tudi stališča Zveze 
sindikatov Jugoslavije. Živimo 
v federativni skupnosti in vsaka 
odločitev organov in organiza
cij na zvezni ravni ima posle
dice za celotno skupnost. Tudi 
najbolje zastavljeni cilji v naši 
ožji domovini lahko doživijo ne
uspeh, če bodo zvezni organi in 
organizacije vodili politiko, ki 
zaostaja za možnostmi našega 
razvoja. Odtod tudi potreba, da 
v čimvečji meri vplivamo tudi 
na politiko Zveze sindikatov Ju
goslavije in da tako čimbolj in
tegriramo cilje in akcijo delov
nih ljudi celotne Jugoslavije.

MILAN POGAČNIK

# SLOVENSKE * 
KONJICE

Po podatkih pristojnih organov 
občinske skupščine Slovenske Ko
njice na območju te občine v se
danjem času ni opaziti kakšnih 
posebnih teženj za povečanje cen 
prehrambenih proizvodov in ko
munalnih storitev. To zlasti velja 
za pekarno, ki ima sedež v doma
či občini, nekoliko drugače pa je 
pri cenah mesa, ki ga dobavljajo 
klavnice iz drugih območij. Tu 
pa izkušnje kažejo, da so občinski 
forumi nemočni. Takšen primer je 
bil proti koncu lanskega leta, ko 
sta bili pred skupščino postav
ljeni dve alternativi: pristati* če
prav le formalno, na višje cene 
mesa ter si s tem zagotoviti po
trebne količine, ali pa glasovati 
proti in se tako odpovedati temu 
prehrambenemu artiklu.

Ko so člani predsedstva občin
skega sindikalnega sveta na ne
davni seji obravnavali to vpraša
nje, so posebej poudarili, da mo
rajo sindikalne organizacije pre
ko svojih organov tvorno sodelo
vati pri oblikovanju cen posame
znim proizvodom in storitvam, ki 
so nujno potrebni za življenje. Ta
kšen sklep so posredovali tudi 
vsem svojim vodstvom z naroči
lom, da posebej proučijo stališča 
republiškega sveta zveze sloven
skih sindikatov, ki so bila v zve
zi s porastom cen nedavno spre
jeta na seji predsedstva tega fo
ruma in objavljena v Delavski 
enotnosti. Posebej so pri tem pou
darili, da je le tako lahko priča
kovati njihovo uspešno izvajanje 
in uresničevanje v praksi.

V. L.

ZASAVJE

DOGOVOR O ENOTNIH 
POLITIČNIH CILJIH

SLOVENSKIH SINDIKATOV

■ Predsedstva občinskih sindikal- 
S nih svetov v Trbovljah, Hrastniku 
S in Zagorju ob Savi so se žačela
■ pripravljati na letošnje praznova-
■ nje 1. maja. Letošnje slovesnosti
■ ob mednarodnem prazniku dela 
g bodo tudi v revirjih potekale v 
S znamenju 25-letnice osvoboditve, 
jj Kot lani ob 50-letnem jubileju
■ KPJ nameravajo tudi letos v Za-
■ savju organizirati skupno osrednjo 
S revirsko manifestacijo, ki bo 1. 
S maja na Prvinah pod čemšeniško 
S planino nad Zagorjem ob Savi, ko
■ bodo slovesno izročili svojemu na-
■ menu novozgrajeni dom kamniško- 
S zasavskih borcev, ki so ga zgra-
■ dili nekdanji udeleženci NOB iz 
S Zagorja ob Savi. Občinski sindi-
■ kalni sveti so predlagali vsem vod-
■ stvom osnovnih organizacij sin- 
S dikata zasavskih delovnih kole-
■ ktivov, naj bi svoje člane napotili
■ za 1. maj na Prvine, zato raču-
■ najo, da se bo poleg vseh drugih
■ številnih obiskovalcev te priredit- 
S ve, udeležilo slavja v tem kraju 
S tudi kakih 5000 neposrednih pro-
■ izvajalcev iz vseh delovnih orga-
■ nizacij revirjev. Poleg tega pa bo-
■ do imeli v Trbovljah in Hrastniku
S na večer pred 1. majem slovesne 
S akademije z izbranim kulturnim 
j programom —m—

. : •"•i ..."

■

j © RADLJE
V torek se je začel v Radljah 

dvodnevni seminar za predstav
nike delovnih organizacij na po
dročju občine, ki ga je organizi
ral občinski sindikalni svet v do
govoru z zvezo delavskih univerz 
in RS ZSS. Namen seminarja je 
pomagati tistim, ki se v delovnih 
organizacijah ukvarjajo s siste
mizacijo delovnih mest, pri njiho
vem neposrednem delu. Vsi udele
ženci seminarja so dobili tudi po
treben material.

K. W.

© CELJE
Ob koncu minulega tedna pa do 

prvih dni tega tedna sta se v Ce
lju sestala na svojih sejah dva sin
dikalna odbora. Na razširjeni seji 
medobčinskega odbora gradbenih 
delavcev so razpravljali o kadrov
ski politiki delovnih organizacij s 
stališča samoupravnih predpisov in 
o ukprepih za pravočasno izdela
vo sistemizacije delovnih mest. 
Medobčinski odbor sindikata de
lavcev storitvenih dejavnosti pa je 
na svoji redni seji razpravljal o 
usklajanju statutov s XV. ustav
nim amandmajem, o prehodu na 
42-urni delovni teden in o kršit
vah statutarnih določil.

mb

© DOBRNA
Republiški odbor sindikata de

lavcev storitvenih dejavnosti Slo
venije je minuli četrtek in petek 
organiziral dvodnevno posvetova
nje na Dobrni. Na posvetovanju 
so razpravljali predvsem o pro
blemih na posameznih področjih 
storitvenih dejavnosti, o konkret
nih nalogah organizacij in o nalo
gah tega sindikata ter o metodah 
dela in o organizacijskih vpraša
njih.

B. M.

© MOZIRJE
Minulo sredo je predsedstvo ob

činskega sindikalnega sveta mi
mo tega, da je sprejelo zaključni 
račun za 1969. leto, obravnavalo 
tudi predračun in program izobra
ževalne dejavnosti v sindikatih za 
letos. Poglavitni del razprave Je 
veljal razmeram, v katerih so se 
znašli zaposiei v obratu »Cinkar
na« v Ljubiji pri Mozirju. Člani 
tega kolektiva so minuli mesec 
dobili le 86 °/o osebne dohodke. 
Občinski sindikalni svet ie sindi
kalni organizaciji tega kolektiva 
odobril 1.900 N dinarjev pomoči, 
ki jih bodo razdelili med člane 
kolektiva, z najnižjimi osebnimi 
aohortM. Te se osebni dohodki za
poslenih v Cinkarni ne bi kmalu 
popravfu. b#> predsedstvo ponovno 
razpravHaio o novi pomoči članom 
kolektiva.



7 dni v srntfkalffi '—

Kod hodiš sindikat?

LEP SO PREBILI
Po dolgih lefih mrtvila je sindikat v ptujski bolnišnici oživel ® Program dela, ki sloni na priporočilu 
občinskega sindikalnega sveta in problemih kolektiva ® Prizadevanja za pravičnejše delitvene in sa

moupravne odnose

VAŠE POHIŠTVO V LETU 1970 
Izbirajte PATRICIJA 

CLAODIJA
ALEKSANDRA Za vas izdeluje
aii nova florida BREST Cerknica

PREDSEDSTVO OBALNEGA SINDIKALNEGA SVETA H 
V KOPRU O PROBLEMIH STANOVANJSKE GRADNJE

OBALA:
MANJKA 2660 
STANOVANJ

Nekaj koristnih napotkov sindikatov za razreševa
nje stanovanjske problematike na slovenski obali

»Dolga leta je bil naš sindi
kat bolj organizacija za zabavo; 
znal je pripraviti veselice in iz
lete, kaj več pa že ne.

Letos se je obrnilo. Prvič 
imamo sindikat, ki narp daje 
tudi možnosti uveljaviti naše 
pravice. Mimo številnih nalog 
za boljše počutje delavcev, na 
primer pomoč našim bolnikom, 
skrb za upokojence itd., se lote
vamo najbolj občutljivega vpra
šanja — bolj pravičnih razmerij 
v osebnih dohodkih; Pri tem ne 
gre za izsiljevanje, za pogajanje 
sindikata s samoupravnimi or
gani, ampak se potegujemo za 
pravilna razmerja, kot jih naka
zuje katalog o vrednotenju dela 
delavcev v družbenih dejavno
stih.

Take spremembe v delu sin
dikata so odvisne seveda od lju
di, ki vodijo sindikat, odvisne pa 
so v enaki meri od kolektiva in 
samoupravnih organov, ki vedo, 
da sindikat obstaja in da velja 
prisluhniti njegovemu mnenju.«

Tako je pred dnevi ocenila 
sindikat v ptujski splošni bol-

Čemu tak dnevni red v Or
možu?

»Podobno sejo smo imeli la
ni v Ptuju in v Slovenski Bi
strici. Zato je prav, da smo se 
tokrat preselili še v Ormož,« je 
dejal predsednik medobčinske
ga odbora Drago Čater. Ormož 
zasluži še posebno pozornost, saj 
vemo, da je v naši republiki na 
dnu pri narodnem dohodku; je 
znano nerazvito področje; zapo
slenost v ormoški občini zelo 
upada; v družbenem kmetijstvu 
je zaposlenih komaj 550 delav
cev, čeprav je fo izrazito kme
tijsko področje; osebni dohodki 
so nizki; akumulativnost kme
tijske dejavnosti je majhna in 
slednjič, po našem mnenju so 
tudi preskromne naložbe v kme
tijstvo.

Mimo vseh naštetih problemov 
in mimo izmenjave izkušenj 
smo želeli na ormoškem posve
tu zvedeti, kakšni so samo
upravni odnosi med matičnim 
podjetjem Slovenija-vino in nje
govim obratom Ormož-Jeruza
lem. Vendar moram povedati, 
da so bili odgovori na to kon
kretno vprašanje skopi in da 
pravih odgovorov, kdo ve zakaj, 
nismo dobili.«

O čem pa je potem tekla be
seda?

»Na osnovi podatkov smo iz
vedeli, da je obrat Jeruzalem- 
Ormož dosegel lani zelo lepe 
proizvodne uspehe, ne pa tudi 
temu ustreznih finančnih uspe-

nišnici »dr. Jožeta Potrča« višja 
medicinska sestra Tera Bratuša. 
Tako so o svojem sindikatu go
vorili tudi nekateri drugi člani 
tega kolektiva: višja medicinska 
sestra Irena Žilavec, predsedni
ca, knjigovodkinja Fani Nadižar, 
tajnica izvršnega odbora sindi
kalne organizacije in bolničarka 
Anita Mazej, računovodkinja 
Zalka Polanec, glavna sestra 
Olga Feguš, vodovodni inštala
ter Albin Duh in kirurg dr. Lju
bo Toš.

SINDIKALNO ČLANSTVO — 
Z ROKO V ROKI

Kaj je po tolikih letih obsto
je nenadoma pripravilo sindikat 
v ptujski splošni bolnišnici, da 
je vnesel v svoje delo toliko živ
ljenja, da ga danes vsak član 
kolektiva čuti kot del sebe. 
Predsednica Irma Žilavec je re
kla: »Prisluhnili smo priporočilu 
občinskega sindikalnega sveta in 
problemom članov kolektiva. 
Oboje smo povezali v programu 
dela.«

hov. Posebnega dohodka ni bi
lo in je obrat komaj pokril vse 
stroške. Kje so vzroki? V Or
možu je razvita predvsem pri
marna proizvodnja, ki pa ne 
ustvarja take akumulacije, kot 
jo ustvarja predelava.

V razpravi smo se ogreli za 
idejo, da bi ustanovili za šta
jerska vina, ki sq sicer svetovno 
znana, grozi jim pa kriza, vino
gradniški inštitut po zgledu 
hmeljarskega inštituta. To je, 
kot rečeno, šele ideja, ki pa jo 
bomo podprli sindikati.

Ko smo govorili o obnovi vi
nogradov, smo bili predstavni
ki Ptuja in Ormoža enakega 
mnenja, da so naložbe v obno
vo vinogradov nerentabilne, ker 
so pogoji kreditiranja preostri: 
visoke anuitete in kratkoročni 
krediti. Pogovarjali smo se tudi 
o pogojih za sadjarstvo. Sadje 
je nekvalitetno in zato Ormoža- 
ni z njim ne morejo uspešno.tr
govati ne doma ne v tujini.

Precejšen del sestanka smo 
namenili vprašanjem živinoreje. 
Neugodne tržne razmere v mi
nulih letih imajo za posledico, 
da je v Ormožu le 9000 glav go
veje živine in 17.000 prašičev v 
3620 kmečkih gospodarstvih! Se 
pravi, da pride eno govedo, in še 
to velikokrat slabe pasme — ko- 

( maj na dve in pol kmečki go
spodarstvi! To je vsekakor do
volj resno opozorilo, da je po
trebno glede živinoreje nekaj 
ukreniti. V družbenih hlevih 
zdaj redijo brojlerje namesto

Za izhodišče svojega dela so 
pripravili v januarju sestanek 
kolektiva. Ta sestanek, kot so 
rekli, jim bo še dolgo ostal v 
spominu.

»Izvršni odbor je pripravil 
predloge za razmerja v delitvi 
osebnih dohodkov po katalogu. 
O predlogih smo potem razprav
ljali s člani kolektiva po oddel
kih. Zaradi tako vsestranskih 
priprav, dobre razprave po eno
tah smo bili na množičnem se
stanku zelo enotni. Pri nas se 
še ni primerilo, da bi si upali 
tako brez bojazni povedati svoje 
mnenje vsi, ne glede na delovna 
mesta in ne glede na strokovno 
izobrazbo. Vsakdo je vedel, da 
ima za seboj močno sindikalno 
organizacijo, prav tako pa se je 
vsakdo v svojih izjavah, pri
pombah in zahtevah zavedal, 
kako je potrebno usklajevati 
pravice z možnostmi na eni in 
pravice ter dolžnosti na drugi 
strani.

Na sindikalni konferenci smo 
predlagali, da bi naj bil najnižji 
osebni dohodek 720 dinarjev.

govedi. Lani so jih vzredili 960 
ton. Če bi se ponovno odločili 
za živinorejo, bi seveda temu 
podredili tudi rastlinsko pro
izvodnjo in rešili kooperacijske 
odnose z zasebnimi kmeti.«

Večurno razpravo je seveda 
težko povzeti na kratkem pro
storu, a vendar, kakšna bi bila 
ocena ormoškega posestva?

»Kmetijska politika še ved
no ne daje možnosti za načrt
nejši razvoj najbolj uspešne 
kmetijske panoge na nekem 
področju. Večne spremembe 
vnašajo negotovost, zmedo, saj 
morajo proizvajalci velikokrat 
spreminjati svoje programe, da 
bi lahko vsaj približno lovili 
ekonomsko ravnovesje. Zato bi 
morali z ustreznim ekonomskim 
instrumentarijem bolj zaščititi 
kmetijskega proizvajalca, in si
cer tako, da bi ga bolj spod
bujali za določeno kmetijsko 
proizvodnjo.

Druga ugotovitev, čeprav ni 
posebnost za ormoško območje, 
pa je pomanjkanje strokovnih 
analiz o tem, katero kmetijsko 
proizvodnjo in v kakšni meri bi 
kazalo razvijati na določenem 
področju glede na naravne po
goje. Če bi take analize imeli, 
potem bi se ne le v sindikatih, 
ampak vsi dejavniki na področju 
kmetijstva laže in bolj učinko
vito zavzemalo za nekatere si
stemske rešitve, saj bi lahko 
svoje zahteve opirali na stro
kovne ugotovitve.

Sicer pa je bil ormoški po
svet na strokovni ravni. Želimo 
pa si še več podobnih razgovo
rov, zato se bomo na jesen po
novno sestali in ugotovili, ko
liko smo se premaknili od ne
katerih zamisli in pobud.« — V.

Doslej so bili glede osebnih do
hodkov najbolj prizadeti delavci 
z nižjimi kvalifikacijami. Njim v 
prid smo želeli popraviti dose
danja nesorazmerja v delitvi. 
Pravilnik snujemo po samo
upravni poti in pričakujemo, da 
bo zagotovil, seveda v mejah na
ših materialnih možnosti, boljši 
osebni standard zaposlenih in 
pravičnejša razmerja med posa
meznimi kvalifikacijskimi pro
fili. Določilom kataloga se bomo 
le približali. Naša želja pa je, 
da bi vsaj v okviru republike za
gotovili delavcem enakih kvali
fikacij enake osebne dohodke. 
Še vedno so namreč na boljšem 
kolektivi, ki so bliže večjim 
mestnim središčem.«

SESTAVNI DEL 
SAMOUPRAVNEGA SISTEMA

»Led je prebit,« pravijo v 
ptujski bolnišnici. »Sindikat ni 
več organizacija na papirju. Že
limo ji pa še več življenja. Po
stati mora sestavni del samo
upravnih odnosov v kolektivu. 
Tako mesto si mora šele utreti.«

V statutu, ki ga snujejo, bodo 
sindikalni organizaciji že določili 
mesto in vlogo, kot ji sodi po de
lovni skupnosti. Nov statut, ki 
povzema določila XV. ustavnega 
amandmaja, uzakonja tudi nov 
način volitev. V samoupravne 
organe bodo kandidirali delavce 
vseh oddelkov, nov volilni po
stopek pa bo zagotovil tudi vsem 
oddelkom enakopravno zastop
stvo v samoupravnih organih. 
Sindikati bodo sodelovali pri iz
biri kandidatov. Želijo namreč 
take člane v samoupravnih or
ganih, kot poudarjajo, ki bodo 
poleg drugih odlik imeli tudi ob
čutek za delavsko samouprav
ljanje.

Velikokrat je bilo ta dan sli
šati v ptujski bolnišnici, da sto- 
,jijo zdravniki ob strani v priza
devanjih sindikata. V izvršni 
odbor sta bila izvoljena dva ali 
trije zdravniki, vendar jih ni na 
spregled, kadar izvršni odbor 
skliče sestanek ali kadar pri
pravlja kakšno akcijo.

»Zdravniki premalo upošte
vajo funkcijo sindikata,« so de
jali. »Poudarjajo le vlogo samo
upravnih organov. Tako nasta
jajo skupine ljudi, ki imajo ve
liko besedo, ne priznavajo pa 
mnenja množice — kolektiva. 
Nihče ne bo zanikal, da je po
trebno spoštovati hierarhijo pri 
delu, kjer odloča strokovnost. 
Toda pri tem gremo v našem ko
lektivu predaleč. Pozabljamo, da 
opravljamo teamsko delo in da 
je v teamu vsak delavec vsega 
spoštovanja vreden, ker je za
radi svojih specifičnih nalog, ki 
jih opravlja v kolektivu, enako 
pomemben. Vemo, da je za do
bro teamsko delo poleg strokov
nosti potrebno veliko medseboj
no spoštovanje,, disciplina, pod
rejanje strokovnemu delu itd 
To je končno osnovni pogoj, da 
bo tudi bolnik, zaradi katerega 
smo. dobil najboljšo zdravstve
no pomoč in nego. Tudi to je se
stavni del nalog sindikata in ena 
izmed bistvenih značilnosti v 
naših prizadevanjih. Zavedamo 
se, da bo prav to težko uresni
čiti. zlasti še. če ne bomo vsi, 
prav vsi začutili, da smo orga
niziran kolektiv, ki se v medse- 
boinih odnosih ne loči na nad
rejene in podrejene «

L VRHOVCAK

Na zadnji, razširjeni seji 
predsedstva obalnega sin
dikalnega sveta v Kopru so 
obravnavali probleme sta
novanjskega gospodarstva. 
Kot osnova za razpravo je 
služil izvleček iz »modela 
predlaganega sistema sta
novanjskega gospodarstva 
SRS«, ki ga je pripravila 
dipl. oec. Melita Škodnik, 
sicer članica komisije za 
gospodarstvo in življenjske 
razmere delavcev pri obal
nem sindikalnem svetu.

POLEG NARAVNEGA ŠE 
MEHANSKI PRIRASTEK

»•Sindikatam ne sme biti vse
eno kako bomo v prihodnje raz
reševali stanovanjski problem 
kot enega ključnih problemov 
za našega delavca. Zato tako kot 
v vsej Sloveniji tudi na obali 
čutimo potrebo, da bi se stano
vanjska politika le obrnila na 
bolje,« je za uvod dejal Tihomil 
Javoršek, predsednik obalnih 
sindikatov. Nato pa smo slišali, 
da je stanovanjski problem tudi 
na slovenski obali zelo pereč: 
trenutno primanjkuje 2660 sta
novanj. Tako število pa seveda 
ne pomeni, da delovne organiza
cije na tem območju ne bi vla
gale sredstev v gradnjo stano
vanj. Celo nasprotno, slišali 
smo, da delovne organizacije na 
obali dejansko vlagajo namen
ska sredstva v gradnjo stano
vanj in ne delajo tako, kot se 
dogaja na drugih področjih na
še republike, ko delovne organi
zacije porabijo tudi 30 in več 
odstotkov sredstev iz stanovanj
skih skladov za obratna sred
stva in druge naložbe. Vzrok za 
tako veliko pomanjkanje stano
vanj na obali je deloma še zme
raj v preskromnem vlaganju 
delovnih organizacij v gradnjo 
stanovanj in vsekakor najpo
membnejši: za obalo je ob na
ravnem prirastku značilen še 
velik priliv prebivalstva iz dru
gih krajev države. Ta primer je 
navedel predstavnik koprske 
Agrarie, ki je dejal, da imajo v 
njihovem podjetju že leta in leta 
stalno na spisku 81 prosilcev za 
stanovanja, pa čeprav — res z' 
dokaj skromnimi sredstvi za ta 
namen — vsako leto rešijo 10 
do 15 primerov.

NERAZREŠENA VPRAŠANJA
Še preden se je razvila izred

no živahna razprava, iz katere 
je bilo mogoče izluščiti nekaj 
koristnih napotkov, kako na 
obali urediti stanovanjsko go
spodarstvo,. je Melita Škodnik 
kot poročevalka na seji zasta
vila nekaj zelo zanimivih vpra
šanj, ki zadevajo »model pred
laganega sistema stanovanjske
ga gospodarstva SRS« in tudi 
to, kako konkretno razrešiti sta
novanjske probleme na obali. 
Med temi vprašanji naj povza
memo naslednje: Kakšen naj bo 
v prihodnje prispevek delovnih 
organizacij in kakšni naj bi bili 
sploh viri financiranja stano
vanjske gradnje? Kakšna naj bi 
bila stanarina? Ali je mogoče 
na slovenski obali organizirati 
veliko gradbišče za stanovanj
sko gradnjo in s tem to gradnjo 
pdceniti? Kako urediti pridobi
vanje zemljišč za gradnjo sta
novanj in kakšna naj bo cena 
zemljišč? Kako bi izvedli in kdo

naj izvede revalorizacijo stano
vanj? In slednjič, kako urediti 
financiranje gradnje komunal
nih naprav itd., itd.?

VIRI FINANCIRANJA?
Izmed številnih razmišljanj na 

seji obalnega sindikalnega sveta
— med člani so bili tudi stro
kovnjaki s področja stanovanj
skega gospodarstva — bi prav
zaprav težko na hitrico strnili 
vse odgovore in predloge, ki so 
jih povedali. Zato čaka obalne 
sindikate v naslednjem obdobju 
odgovorna naloga, da izdelajo 
jasne in konkretne zaključke v 
zvezi z vso problematiko ter da 
jih posredujejo pristojnim orga
nom.

V prvi vrsti gre za vire na
daljnjega financiranja stano
vanjske gradnje. Člani predsed
stva in gostje so bili edini, da 
je treba za delovne organizacije 
na obali določiti enotno stopnjo 
prispevka za stanovanjsko grad
njo, saj bo, mimogrede poveda
no, poslej to stopnjo določala 
vsaka občina zase. Kot drug 
možen vir financiranja nadalj
nje gradnje stanovanj pa je 
razprava omenila prodajo druž
benih stanovanj stanovalcem v 
zasebno last. Izrečen je bil tudi 
predlog, da bi morali ta stano
vanja odprodati pod ustreznimi 
pogoji, na primer ob 30—10% 
takojšnji udeležbi kupcev, preo
stali znesek pa naj bi bodoči 
lastnik odplačeval v največ 10 
letih.

Seveda pa je vprašanje zase, 
ali bo vsak, ki zdaj stanuje v 
družbenem stanovanju, to sta
novanje tudi hotel odkupiti?

1 VELIKO GRADBIŠČ 
PRI IZOLI

Glede tega, kakšna naj bo v 
prihodnje stanarina — ali eko
nomska ali stroškovna — je bilo 
veliko razmišljanj. Po mnenju 
članov predsedstva ekonomska 
stanarina ne pride v poštev, saj 
nobena družiija nima tako so
lidnih povprečnih dohodkov na 
družinskega člana, da bi jo zmo
gla. Ekonomska stanarina nam
reč upošteva »-ekonomsko« amor
tizacijsko dobo stanovanja, ki 
pa je lahko razmeroma kratka
— tudi samo 30 let. Člani pred
sedstva so zato podprli stro
škovno stanarino, kot jo predvi
deva tudi predlagani slovenski 
modei. Ta naj bi vsebovala: 
amortizacijo po degresivnih 
stopnjah, stroške tekočega in in
vesticijskega vzdrževanja, stro
ške upravljanja hiše in še neka
tere druge elemente. Povprečna 
stroškovna stanarina pa ne bi 
smela v posameznem letu preveč 
obremenjevati povprečnega dru
žinskega dohodka.

Slednjič je Andrej Grahor, 
predsednik komisije za gospo
darske in življenjske razmere 
delavcev predlagal:

»V okviru perspektivnega na
črta razvoja slovenske obale so 
možnosti, da tudi stanovanjsko 
problematiko na tem območju 
razrešimo na enoten način. Če 
gradimo za slovenske razmere 
veliko industrijsko cono ob sa
mem mestu, je potem res vpra
šanje, kje graditi stanovanja? 
Zato je nujno, da najdemo v 
okviru urban istionega načrša 
slovenske obale prostor za veli
ko gradbišče blokovne stano
vanjske gradnje. Pri tem se res 
de bi smeli več ozirati na ob
činske meje...«

M. ŽIVKOVlC

• VPRAŠANJE:
V podjetju delam že 10 let; zaradi bolezni sem bil dalj časa 

v bolniškem staležu. Ker zaradi zdravstvenih razlogov nisem 
smel iti na morje, sem zaprosil podjetje, da mi izpača regres 
za dopust, a ga nisem dobil. Podjetje ima namreč počitniški 
dom ob morju in prispeva del sredstev delavcem za bivanje 
v tem domu — torej nekakšen regres — ie tistim delavcem, ki 
Prebijejo svoj dopust v njem, medtem ko regresa ne izplačuje 
v denarju. Tako so tisti delavci, ki ne gredo v počitniški dom, 
prikrajšani. Sam sem zaradi zdravstvenih razlogov prikrajšan 
Pri regresu za leti 1968 in 1969. Ali imam pravico zahtevati, da 
se mi regres izplača?

C. F. — POSTOJNA

• ODGOVOR:
Kolikor je v ustreznem pravilniku vašega podjetja določeno, 

da se delavcem ne izplačujejo določeni zneski kot regres za 
dopust, temveč se sredstva, namenjena za rekreacijo, odstopajo 
domu v korist koristnikov doma, torej tistim, ki prebijejo svoj 
dopust v počitniškem domu, nimate pravice oziroma pravne 
osnove zahtevati, da se vam ta sredstva ali regres izplača. Iz

vašega vprašanja sledi, da podjetje regresira stroške dopusta le 
tistim delavcem, ki prebijejo svoj dopust v počitniškem domu 
podjetja. Takšnih primerov je tudi v praksi precej in nedvomno 
imajo podjetja namen spodbujati delavce k resnični rekreaciji, 
ne pa da bi prejeti denar namesto za rekreacijo porabili v druge 
namene. Verjamemo, da se čutite prikrajšani, ker iz objektivnih 
razlogov niste mogli koristiti te ugodnosti, vendar pravne osnove 
za izplačilo regresa, kot rečeno, nimate. Menimo, da pa bi pod
jetje v takšnih primerih lahko naredilo izjemo in vam z regre
som, do katerega bi bili posredno upravičeni, če bi šli v dom, 
omogočilo rekreacijo oziroma obrevanje drugje. Seveda pa je 
odvisna takšna izjema od dobre volje delovne organizacije.

M. LIPUŽIC

DELAVSKA ENOTNOST — St. 12 — 28. marca 1970

RAZGOVOR Z DRAGOM ČATROM, PREDSEDNIKOM MEDOBČINSKEGA ODBORA 
SINDIKATA DELAVCEV KMETIJSTVA, ŽIVILSKE IN TOBAČNE INDUSTRIJE 
OBČIN ORMOŽ, PTUJ IN SLOVENSKA BISTRICA_______________________________

PONOVNE UGOTOVITVE 
STARIH NASPROTIJ

Pred nedavnim je bila v Ormožu seja medobčinskega 
odbora sindikata delavcev kmetijstva, živilske in tobačne 
industrije. Na seji, ki so se je udeležili tudi predstavniki 
Podjetja Slovenija-vino in njegovega obrata Jeruzalem —
Ormož, so razpravljali o položaju kmetijstva v Ormožu.



7 dni v sindikatih

VPRAŠANJE CEN
postavljamo v ospredje zato, 
da bi spodbudili ukrepe 
za stabilizacijo trga
V sedanjih razmerah se sindikati najbolj bojijo pasivnosti tistih dejavnikov, 

ki z ukrepi ekonomske politike lahko vplivajo na gibanja gospodarstva

SHHHMHI

S

si
(Nadaljevanje s 1. strani)

ki so jih nedavno sprejeli prav 
ti organi.

VPRAŠANJE: Ali se vam ne 
zdi, da ste s političnim stali
ščem o omejevanju naraščanja 
cen začeli pri posledicah, ne pa 
pri vzrokih?

ODGOVOR: Točno je, da smo 
tokrat začeli pri repu, to je pri 
posledicah. To smo storili po
vsem zavestno in to potem, ko 
prijem pri glavi očitno ni uspel. 
Ob razpravah o osnovah eko
nomske politike za letošnje leto 
smo se odločno opredelili za po
litiko stabilizacije, ki ji je po
trebno podrediti vse tekoče 
ukrepe akoijpmske politike. Go
spodarska gibanja v prvih dveh 
mesecih pa kažejo, da gremo po 
stari poti z vsemi negativnimi 
posledicami in da bomo stopnjo 
razvrednotenja denarja kar 
krepko presegli. Za kaj takega 
pa se nismo nikoli zavzemali! 
Sedaj, ko torej postajajo vse 
bolj očitne posledice politike, za 
katero se nismo zavzemali, zače
njamo pri rdpu s povsem jasnim 
namenom, da se vrnemo h glavi 
in na vseh ravneh spodbudimo 
ponovno razpravo in ukrepe, ki 
bi pomenili pot k stabilnejšemu 
trgu.

VPRAŠANJE: Ali vaša poli
tična stališča ne pomenijo na
silja nad ekonomskimi zakoni
tostmi?

ODGOVOR: Kaže, da nekateri 
zares tako mislijo. Menda nas 
imajo za naivneže, ki si domiš
ljajo, da bodo s svojimi politič
nimi sklepi spreminjali mate
rialne odnose in gibanja na tr
žišču. Ko smo se opredeljevali 
do letošnjih gibanj cen in še 
posebej do gibanj cen osnovnih 
življenjskih potrebščin, smo se 
v polni meri zavedali, da ne na
čenjamo vprašanj, ki sodijo v 
svet pravljic, temveč da nače
njamo vprašanja, ki so rezultat 
realnih odnosov v gospodarstvu. 
Res pa je, da nastali nemir na 
trgu ni padel z neba In da so 
nanj odločilno vplivali različni 
ukrepi, od ukrepov delovnih or
ganizacij do federacije, Ne gre 
za nikakršno nasilje nad gospo
darstvom, temveč za težnjo, da 
najprej spoznamo dejansko sta
nje, nato pa predvidimo organi
zirane ukrepe, s katerimi bi pre
prečili, da nas tržna gibanja ne 
bodo vedno znova presenečala.

VPRAŠANJE: Ali se vam ne 
zdi, da lahko vaši sklepi padejo 
tudi na povsem neplodna tla?

ODGOVOR: Tudi to je seveda 
možno. Toda to le v primeru, 
če bi se sami in z nami vred 
drugi dejavniki obnašali do po
javov na trgu kot do nečesa

nadnaravnega, na kar ni mogoče 
vplivati. Včasih so ljudje v do
bi različnih gospodarskih težav 
govorili, »-človek obrača, bog pa 
obme«, a danes v to ne verja
mejo več. S tem je treba raču
nati, ko govorimo o večji ali 
manjši stabilnosti trga in o po
sledicah na celotno družbeno 
življenje, še posebej pa o po
sledicah za življenjski standard. 
Naši sklepi lahko padejo na ne
plodna tla v primeru, če bomo 
še naprej za stabilizacijo le »na
čelno«.

VPRAŠANJE! Toda zakaj ste 
v sindikatih vprašanje een prav
zaprav ponovno postavili v 
ospredje?

ODGOVOR: Nekatere razloge 
sem mimogrede že omenil. Naj
bolj pa nas skrbi, da letos, za 
razliko od zadnjih let, na večini 
sej, konferenc in sestankov go
vorimo predvsem o cenah ne 
glede na sestav udeležencev teh 
sej in sestankov. Vsi dejavniki, 
ki rešujejo probleme svojih de
lovnih organizacij, so usmerjeni 
sedaj predvsem v razprave o 
višjih cenah, da bi s tem ostali 
pri isti akumulaciji, kj je zaradi 
verižnega delovanja višjih cen, 
ali pa zaradi njihovega neustrez
nega državnega urejanja v res
nici v mnogih delovnih organi
zacijah resno ogrožena. Tisto, 
kar razumemo pod gospodar
nostjo v delovnih organizacijah, 
plahni, v ospredje pa se prebi
jajo prizadevanja za doseganje 
višjih cen, Ta pojav je v seda
njih razmerah normalen, n j ego-, 
vih posledic pa nedvomno ne 
bomo mogli oceniti kot normal
ne.

VPRAŠANJE: V vaših sklepih 
se zavzemate za stabilnost trga 
in obvladovanje cen, še zlasti 
cen osnovnih življenjskih po
trebščin. Toda inflacija je tu in 
vprašanje je, kako se bo ob tem 
obnašalo gospodarstvo?

ODGOVOR: Gotovo se bo ob
našalo tako kot ob vsaki infla
ciji in bo poskušalo Iz nje izvle
či, kar se le da. Tega gotovo ne 
bomo mogli bistveno spremeniti 
z nikakršnimi nauki in politič
nimi sklepi. V sedanjih razme
rah na našem trgu pa bodo za
časno največ koristi nedvomno 
izvlekli za sebe tisti, ki so do
slej slabo gospodarili.

VPRAŠANJE: Iz »Dnevnika« 
smo te dni zvedeli, da bi bil 
mežnar vsak tisti, ki v sedanjih 
razmerah ne bi lovil »gospodar
skega ravnotežja«, kakor ve in 
zna. Kaj menite k temu?

ODGOVOR: Mislim da se ni 
bati tega, da bi v sedanjih raz
merah kdorkoli želel biti tak 
mežnar. To nam je praksa že 
dokazala! Res pa se bojim mež-

narske bogaboječnosti, pohlev
nosti in vdanosti v to, kar se 
sedaj dogaja na trgu s strani 
vseh tistih dejavnikov, ki z 
ukrepi ekonomske politike lahko 
vplivajo na obnašanje gospo
darstva.

VPRAŠANJE: Toda, če vaše 
sklepe prav'razumemo, vendarle 
nasprotujete lovljenju »gospo
darskega ravnotežja«, ko gre za 
cene osnovnih življenjskih po
trebščin?

ODGOVOR: Prav ste nas ra
zumeli. V sedanjem položaju so
dimo, da prav zaradi nekontro
liranega naraščanja cen prihaja 
do tega, da osebni dohodki lo
vijo rast življenjskih stroškov. 
Pri tem so prizadeti v prvi vrsti 
žepi vseh tistih zaposlenih, ki iz 
različnih vzrokov nimajo dovolj 
sape, da bi dohitevali narašča
nje življenjskih stroškov.

»Gospodarsko ravnotežje« se 
bo končno le prebilo tudi na 
tem področju. Vzpostavljanje 
tega ravnotežja pa je možno ta
ko, da bodisi pasivno opazuje
mo sedanja dogajanja na trgu 
— tudi takrat, ko gre za nara
ščanje cen kruha, mleka, olja ali 
pa cen komunalnih storitev — 
bodisi tako, da ta dogajanja 
usmerjamo z ukrepi gospodar
ske politike. Mi smo se izrekli 
za slednje, med drugim tudi za
to, ker gre za cene tistih živ
ljenjskih potrebščin, ki pomeni
jo največjo postavko v strukturi 
družinskih izdatkov pretežne ve
čine zaposlenih,

MILAN POGAČNIK
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Delovne organizacije, 
rešujte stanovanjska vpra
šanja delavcev skupaj s

KREDITNO BANKO 
IN HRANILNICO 
LJUBLJANA,

ki vam nudi stanovanjska 
posojila po zelo ugodnih 
kreditnih pogojih.
Zahtevajte pri naših poslov
nih enotah

PRAVILNIK 
O POSOJILIH 
ZA STANOVANJSKO 
GOSPODARSTVO,

kjer so prikazani naši var
čevalni in kreditni pogoji. 
Priporočamo vam, da de
nar, ki ste ga namenili 
delavcem za stanovanjsko 
graditev, vežete v banki, 
že po 10 mesecih od dneva 
vplačila lahko dobite poso
jilo v višini 175 % od vpla
čanega zneska. Banka bo 
vrnila vezani znesek takrat, 
ko boste posojilo odplačali.

STANOVANJSKO 
POSOJILO LAHKO 
DOBITE TAKOLE:

— za zidavo ali nakup sta
novanj, ki jih boste dali 
v najem svojem delav
cem,

— pravico do posojila lahko 
prenesete neposredno na 
vaše delavce, ki bodo 
dobili v banki posojila 
po enakih pogojih, kot 
veljajo za vašo organi
zacijo,

— če želite, da dobijo vaši 
delavci posojila po ugod
nejših pogojih, kot veljajo 
za vas, jim lahko odo
brite posojila po vaših 
pogojih prek banke kot 
pooblaščenca.

Obrestna mera za posojila 
je samo 2% letno!
Ko boste ob zaključnem 
računu ugotovili, koliko 
denarja imate za zidavo 
stanovanj, nas pokličite in 
skupaj bomo ugotovili, kaj 
lahko storimo za vas!

KREDITNA BANKA 
(N HRANILNICA 

LJUBLJANA

1^ K KREDITNA BANKA IN
I XL^IuD>MIIMinA I UIDI I«1
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PODPORA STALIŠČEM
SLOVENSKIH SINDIKATOV

Delovni ljudje Zasavja o podražitvah življenjskih potrebščin, komunalnih in drugih uslug

Predsedstva občinskih sindi
kalnih svetov v Zasavju so te 
dni razpravljala o stališčih re
publiškega sindikalnega sveta v 
zvezi s podražitvami. Posveto
vanj so se udeležili tudi pred
sedniki osnovnih organizacij sin
dikata zasavskih podjetij. Na 
posvetih smo slišali marsikate
ro zanimivo ugotovitev, pred
vsem pa so člani vodstev osnov
nih organizacij sindikata posre
dovali mnenja članstva o teh 
problemih. Delovni ljudje sodi
jo, da bi vsakršne nadaljnje po

dražitve živil in drugega bla
ga ponovno poslabšale njihov 
življenjski in družbeni standard. 
Pri tem je značilno, da vse več 
neposrednih proizvajalcev spo
znava, da izhod iz sedanjih raz
mer ni v nenehnem poviševa
nju osebnih dohodkov, marveč v 
stabilizaciji gospodarstva in 
umiritvi cen na tržišču.

Žal ni izgledov, da bi stališča 
republiškega sveta slovenskih 
sindikatov upoštevali vsepovsod. 
Konkretno: v Zagorju ob Savi 
so na zadnji seji občinske skup

ščine odborniki privolili v povi
šanje cen prevozov v lokalnem 
potniškem prometu, zlasti na 
progah v okoliške vasi. Poleg 
tega so odborniki soglašali tudi 
s predlogom za povečanje cen 
pogrebnih in pokopaliških uslug. 
Tako ljubljanski SAP kot do
mače komunalno podjetje sta 
utemeljila predloge za podraži
tve z izgubami, ki jih imata pri 
opravljanju teh uslug. In če
prav je razprava o teh predlo
gih postala • tu in tam že kar 
žolčna, so odborniki, kot reče-

i Kruh, cene in malodušje
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Zakaj novogoriški sindikati podpirajo stališča republiških sindikatov o gibanju cen in življenjskih 
stroškov, čeprav v Novi Gorici že tretje leto veljajo nekatere cene, proti katerim se zdaj šele borijo

v drugih občinah?

Kar Je najprej treba povedati, 
je to, da ostajajo novogoriški sin
dikati praznih rok, ko si priza
devajo odgovoriti na vprašanje, 
kako gibanje cen v zadnjem ob
dobju vpliva na življenjski stan
dard delavca. Statistika namreč 
te podatke zbira samo v šti
rih vzorčnih občinah: v Ljublja
ni, Mariboru, Celju in v Kopru.

Koper je najbližji zato bi lahko 
tokrat veljali podatki tudi s tega 
področja. Tudi sicer ustvarja bli
žina meje enake odnose na trži
šču. K temu še nekatere povsem 
praktične in prozaične izkušnje, 
da morajo v Novi Gorici zavoljo 
stare dobršen del živil in blaga 
dražje plačevati kot drugje v no
tranjosti republike. Po vrhu vsega 
pa na primer v Novi Gorici že 
dobri dve leti jedo črni kruh po 
1,50 N din, medtem ko peki v

drugih komunah šele poskušajo 
izsiliti tako ceno.

Skratka podobne razmere kot 
v katerikoli drugi komuni, čeprav 
trenutno v Novi Gorici še nihče 
ne zahteva, da bi se podražil črni 
kruh, ali morda komunalni pri
spevki. In vendar sindikati v No
vi Gorici že zdaj ugotavljajo, da 
bi moral znašati minimalni zaslu
žek vsaj 650 N din, s čimer je še 
možno zagotoviti vsaj najnujnejše 
za življenje. Vendar pa še vedno 
200 delavcev v občini ne zasluži 
niti toliko! In še drug podatek: 
novogoriški sindikati ugotavljajo, 
da v pretežni večini družin v no
vogoriški občini dohodek na dru
žinskega člana — čeprav sta v ob
čini zaposlena v poprečju že skoraj 
dva družinska člana — ne dosega 
niti cenzusa za otroški dodatek, 
to je 550 N din. Tudi za Gorico 
pa velja, da mora občan odšteti

za 60 kv. m. stanovanjske povr
šine 8,9 do 10-letnih zaslužkov, 
medtem ko občan v razvitejšem 
evropskem predelu odšteje le 3,5 
do 4,5-letnih zaslužkov. In če bi 
hoteli v Novi Gorici odpraviti raz
liko med potrebami po novih sta
novanjih in dejanskim obsegom 
stanovanjske gradnje, bi prav ta
ko morali bodisi za 60 "h poceniti 
stanovanja bodisi za 120 ’/» zvišati 
osebne dohodke, česar pa kajpak 
ni možno storiti.

Zato novgoriški sindikati v ce
loti In brez pridržkov podpirajo 
prizadevanja republiškega sindi
kalnega sveta, da bi uveljavili po
seben režim cen za nekatere 
osnovne prehrambene artikle in 
za najpomembnejše komunalne 
usluge, saj bi po mnenju sindi
katov z nadaljnjim porastom to
vrstnih cen najbolj prizadeli prav

družine z najnižjimi dohodki. K 
temu pa sindikati v Novi Gorici 
samo še pristavljajo: doseči pa bi 
morali tudi to, da delavec na Go
riškem ne bi draže živel samo za
radi tega, ker živi na obmejnem 
področju. Ce pa že tod cen ni 
možno ali pa tudi ni smiselno iz
enačiti s cenami v drugih obči
nah, potem naj bi se v obmejnih 
občinah, kakršna je na primer go- 
riška, osebni dohodki gibali v 
skladu z vsakokratnim gibanjem 
življenjskih stroškov.

Vendar se ljudi po malem že 
loteva malodušje. Kljub vsem po
zivom sindikatov, da je treba za
ustaviti naraščanje cen, zlasti 
osnovnih življenjskih potrebščin, 
Je očitno, da se bo, denimo, me
so, slejkoprej moralo podražiti, 
ker sicer mesa sploh ne bomo 
več jedli. Goriški Zlvinopromet, ki 
se oskrbuje na neposrednem za

ledju le z 12 do 11 */« potrebnih 
količin mesa, mora preostalo ži
vino kupiti v drugih krajih, stalež 
živine pri nas pa je v letošnjem 
letu enak tistemu, ki smo ga imeli 
leta 1929!

In če se podraži meso, se bo 
moralo podražiti tudi mleko. Na 
Goriškem se sprašujejoi: kdo lah
ko zagotovi, da tudi dražja elek
trika in dražja železnica ne bosta 
povzročili verižno reakcijo vse
splošnega porasta cen? Pozivi sin
dikatov za stabilizacijo tržišča pa 
so bili do zdaj tako brezupno ne
močni.

Nič čudnega, da marsikdo vidi 
edino rešitev v tem, da pride 
nekdo, ki bo naredil red na tr
žišču. Tudi tako bi lahko razumeli 
predloge, da bi naj z državnimi 
akti enkrat za vselej določili ce
ne — pa Konec!

Drugi spet mislijo drugačei kaj, 
če bi prav to ne pomenilo konec 
reforme?

Morda se motim, a zdi se ml, 
da se malodušje počasi razrašča. 
In kolikor se jaz razumem na te 
reči, je to lahko najslabše. Mi
slim namreč, da sem prav razu
mel tistega, ki je na zadnji seji 
novogoriških sindikatov pripove
doval tisto staro o karavani in o 
psih, ki lajajo.

Pardon, samo ponavljam to, 
kar sem slišal druge govoriti.

BOJAN SAMARIN
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no, naposled le soglašali s po
dražitvijo. To pa še ni vse. V 
predalih uradov občinske skup
ščine je še predlog za podražitev 
mleka za 15 par. Ljubljanske 
mlekarne utemeljujejo svoj 
predlog s tem, da že pet let ni
so podražile tega živila in da 
morajo proizvajalcem priznati 
višje odkupne cene. S podra
žitvijo mleka pa bodo najbolj 
prizadeti otroci delavskih dru
žin, ki so v revirjih seveda v 
večini in v katerih je pravilo
ma najmanj zaposlenih obeh 
staršev, pač pa v večini prime
rov samo eden. Podobno je s 
podražitvijo avtobusnih prevo
zov. Za 30% dražji prevozi iz 
okoliških vasi v središče mesta 
bodo prizadeli predvsem nepo
sredne proizvajalce in šolsko 
mladino.

Zasavski potrošniki so sicer 
razumeli, da so bili v zimskih 
mesecih bistveno dražji kmetij
ski pridelki in povrtnine ter 
sadje, toda ko so organi med
občinske tržne inšpekcije ugoto
vili, da je trgovina prodajala ki
slo zelje s 40 % maržo, se je 
marsikateremu potrošniku utr
nilo vprašanje, kje tičijo razlogi 
za tako ravnanje trgovine. Za
man so se vpraševali tudi o 
vzrokih podražitev testenin in 
drugih živil.

Zavoljo tega seveda v revir
jih podpirajo stališča slovenskih 
sindikatov in sodijo, da bi jih 
morali upoštevati vsi zaposleni 
in ne glade na to ali gre za in
dustrijske ali druge delovne or
ganizacije. Nekateri ukrepi po
sameznih večjih trgovskih pod
jetij v Zasavju že kažejo, da je 
mogoče tudi nekoliko drugače 
poslovati in prodajati nekatere 
vrste blaga bolj poceni. Tako 
trboveljsko trgovsko podjetje 
»1. junij« odkupuje posamezne 
vrste blaga od neposrednih pro
izvajalcev, brez vmesnih posred
nikov, prav to pa omogoča nižje 
cene številnih izdelkov.

-m-
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Iz naše družbe

SlNDiKATI O »MODELU PREDLAGANEGA SISTEMA STANOVANJSKEGA GOSPODARSTVA SRS«

^ rije osnovni problem 
stanovanjske gradnje

Osnova modela je dobra, pri konkretnih rešitvah pa bo moral doživeti spremembe

f/" rojač, ki mi šiva oble- 
i^k ke, me je minulo jesen 

poprosil za pomoč.
»Vi, ki po službeni dolž

nosti poznate številne ko
lektive in razmere v njih, 
veste, kako drugje rešujejo 
take probleme in nam lahko 
svetujete, kaj naj storimo.«

In mi je razložil, da je 
tisti »problem« pravzaprav 
dekle, ki ne zna delati.

»Izučila se je v nekem 
drugem obratu našega pod
jetja in ko je pred letom 
položila pomočniški izpit, 
so v upravi podjetja, med

Ne rečem, da se ga bojimo, 
res pa je, da nihče ne ve, 
kaj se lahko izcimi iz takš
nega pogovora. Ne bi bilo 
prvič, da bi se dober na
men slabo končal.«

»Se je pri vas kaj takega 
že zgodilo?«

»Ne trdim, da se je, lah
ko pa bi se. Ni dobro, če se 
igraš z ognjem, še zlasti ne, 
ker bi morali očetu pove
dati resnico, se pravi, da bi 
bilo za punco in za nas 
bolje, če si poišče drugo 
službo. Mislili smo že, da bi 
zbirali denar zanjo; dekle

Te dni je bil v Domu sindi
katov v Ljubljani že drugi se
stanek delovne skupine za pro
učevanje stanovanjske politike 
Komisije za življenjske in de
lovne pogoje slovenskih sidika- 
tov. člani delovne skupine so v 
razpravi največ razglabljali o 
»•modelu predlaganega sistema 
stanovanjskega gospodarstva 
SRS«, ki ga je izdelal Gradbeni 
center Slovenije. Razen tega so 
obravnavali tudi vlogo delovnih 
organizacij v bodočem sistemu 
stanovanjskega gospodarstva in 
Priprave za izvedbo naslednje 
taze stanovanjske reforme in 
naloge sindikatov v zvezi s tem.

REALNOST MODELA
»Model predlaganega sistema 

stanovanjskega gospodarstva 
SRS« je zasnovan tako, da 
Predvideva pri obstoječi masi

finančnih sredstev v petletnem 
obdobju, to je do 1975. leta, 
zaustavitev naraščanja stano
vanjskega primanjkljaja v Slo
veniji, ki znaša po naj novej
ših ocenah 57.000 stanovanj. 
Zato bi morali zgraditi letno 
12.500 stanovanj, s pogojem, da 
se bodo gibale povprečne cene 
stanovanj med 1.800 in 2.000 
novimi dinarji za kvadratni 
meter. Najnovejša gibanja pa 
kažejo, da. so te cene narasle 
ponekod že na 3.000 novih di
narjev za- kvadratni meter. Za
radi tega se samo po sebi za
stavlja vprašanje, ali bomo la
hko s sedanjim obsegom do
segli cilje, ki si jih zastavlja 
model.

Avtorji modela menijo, da ne 
bi bilo realno pričakovati mo
žnosti, da bi še bolj obremenili 
gospodarstvo, oziroma da bi še

DOPISNIKI POROČAJO
® PRAGERSKO

AVTOMATIZIRANA PROIZVODNJA
V Opekarni v Pragerskem so v polnem teku dela na montaži no- 

ga obrata glinopor, ki bo že sredi letošnjega leta začel s poskusno 
‘'Oizvodnjo keramzita, ki ga potrebujejo v gradbeništvu. Letno bodo 
Vrc£ro*zve<^* kakih 50.000 kubičnih metrov tega izdelka, ki bo v prvi 

sti pocenil gradnje stanovanj in drugih objektov, 
na' ° bo prva tovrstna tovarna v Sloveniji, ena je v Bečeju. Omenimo 

bo Proizvodnja povsem avtomatizirana ter bo tu vsega zapo
di«- Ie kakih 20 ljudi. Gradnja tovarne pa bo veljala približno 900.000 

oarjev, skupaj s strojno opremo, F. H.

® CELJE

TRODNEVNI PIKNIK
T. ,?a, Prvomajske praznike bo občinski sindikalni svet Celje organi- 
da se r° ~e-Vni piknik na Petričku pri Celju. Namen tega piknika je, 
te<*a cIelavci iz celjske regije in izmenjajo svoja mnenja. Poleg

. Pa zelij° popestriti zabavno življenje v sicer mrtvem Celju, po
tna' ^v času različnih praznikov^ Piknik se bo začel na predvečer 1. 
Huni sodelovalo več kulturno prosvetnih skupin. Slovensko
^ .J*0 Klcdatišče iz Celja, godbe na pihala in več beat ansamblov za 

‘tajse udeležence. Za gostinske usluge pa bo po predvidevanjih poskr- 
Dci kmetijski kombinat iz Žalca. (mb)

• ZASAVJE

SINDIKAT ZA POMOČ RUDARJEM BREZE
.dni so ali pa bodo še imeli v Zagorju ob Savi, Trbovljah in 

Pravirazširjene seje predsedstev občinskih sindikalnih svetov. Raz- 
kaln i** bod° tudi o predlogu, ki so ga izoblikovali predsedniki sindi-

Pri^art'1 Vsa<i delno materialno pomoč rudarjem Breze, ki jih je 14. marca 
tiVaaa®Ia huda tragedija, v kateri je izgubilo življenje 50 članov kolek- 
nl0 * Čeprav neposredna materialna pomoč zaradi znanih vzrokov ne 
sklad biti izdatna, bodo zasavski občinski sindikalni sveti prispevali v 
S tein14*- marec» ustanovljen v rudniku Breza, skupaj okrog 3000 din. 
poj”1 simboličnim prispevkom pa bodo zasavski sindikati nedvomno 
°dnos * svoi° solidarnost s prizadetim kolektivom premogovnika Breza, 

sho s svojci tragično preminulih rudarjev. 
raZt5/0t smo zvedeli, bodo o delni materialni pomoči rudarjem Breze 
°kviraVljali slovenski premogovniki, odnosno njihovi predstavniki v 
tnorru. .sY°jeRa združenja energetike. Ne glede, da tudi ta pomoč ne 
vSe ® hiti velika, sai vse premogovnike tarejo hude finančne težave, 
Vrstn-L- rut*arski kolektivi kažejo svojo pripravljenost pomagati svojim 
(W<»i °m v Brezi iz njihovega sedanjega položaja. Vsi, tako eni kot 
jhtj j. Pa želijo, da bi rudarski kolektiv Breze čimprej zacelil rane, ki 

je povzročila nedavna nesreča. -m-

® ŠTore

SINDIKAT SPREJEL SVOJ STATUT
t0VaVr ?YIfrzarni Store so imeli skupno konferenco tovarniški odbor ZK, 
rennini:'ki odbor sindikata in predsedstvo mladine v železarni. Na konfe- 

s7. hili tudi predstavniki občinskih vodstev družbeno-političnih or- 
° sa in P°dPretisednikov Skupščine občine Celje. Razpravljali so 
projy,m°VPravljanju in XV. ustavnem amandmaju in o gospodarskih 

v železarni. Sprejeli pa so tudi program dela osnovne orga- 
c,Je ZK in statut ter poslovnik osnovne organizacije sindikata.

svetov na skupnem posvetovanju, da bi zasavski sindikati pri-

M. B.

...... .

ZA IZLETE, POTOVANJA IN LE
TOVANJA VAM MODNA HIŠA V
Ljubljani in Mariboru nudi 
najveCjo izbiro vseh vrst 
Modnih oblačil, pred naku
pom SI NEOBVEZNO OGLEJTE
bogat izbor modnih novosti
ZA POMLAD IN POLETJE

prodajni servis

modna hiša ^
S Ljubljana — maribor — osijek

več sredstev namenili za sta
novanjsko gradnjo iz narodne
ga dohodka. Možno pa je dose
či zastavljene cilje z večjo ra
cionalizacijo in intenzifikacijo 
gospodarjenja z razpoložljivimi 
sredstvi ter s povezano akcijo 
vseh dejavnikov na tem ob
močju, to je občin, bank, de
lovnih organizacij in drugih ter 
z večjo pritegnitvijo zasebnih 
sredstev. Pri tem bi uspeli re
konstruirati 40 odstotkov ob
stoječega stanovanjskega fon
da (40.000 stanovanj), ki je nuj
no potreben obnove, kar bi da
lo osnovo, da se začnemo takoj 
po 1975. letu boriti za postop
no zmanjševanje stanovanjske
ga primanjkljaja. Avtorji pred
laganega modela se strinjajo, 
da bodo v njem nujne nekatere 
spremembe, vsaka večja spre
memba osnovnih postav pa bi

PODJETJA,

USTANOVE!

Najprimernejše spomin
sko darilo, ki ga lahko 
izročite zaslužnim čla
nom svojega kolektiva 
ob praznovanju dvajset
letnice delavskega sa
moupravljanja in petin
dvajsetletnice osvobo
ditve, je izbrana knjiga.

PARTIZANSKA
KNJIGA
v Ljubljani,

. Trg revolucije 1,

vam nudi dela tako iz 
lastne, kot iz drugih 
slovenskih založb: knji
ge s tematiko NOE, 
družboslovna, leposlov
na in ostala dela.

Posebej vam priporoča
»Fotografske 
dokumente o boju 
KPS«

Zahtevajte najnovejši 
skupni katalog sloven
skih založb.

lahko ogrozila njegovo realiza
cijo.

STALIŠČE SINDIKATOV DO 
MODELA

Delovna skupina za prouče
vanje stanovanjske politike, ki 
jo vodi strokovna sodelavka 
slovenskih sindikatov Božena 
Cariceva, je ocenjevala, da je 
model zelo dobra osnova za 
pristop k naslednji etapi stano
vanjske reforme, v kateri bo
do republika in občine odigra
le najpomembnejšo vlogo. Mo
del predlanskega sistema sta
novanjskega gospodarstva je 
zelo kompleksen in dolgoročno 
usmerjen program, ki odpira 
perspektivo za razreševanje 
najbolj kritičnih problemov, ki 
so se nakopičili na stanovanj
skem področju, v glavnem gre 
za ogromno pomanjkanje sta
novanj.

Glede osnovnih postavk v 
modelu delovna skupina sin
dikatov torej nima bistenih pri
pomb. Glede konkretnih rešitev 
pa je model še zmeraj nedode
lan in dopušča vrsto možnosti, 
ki pa se lahko v praksi različ
no odrazijo na interes posame
znih dejavnikov, ki sodelujejo 
v razreševanju stanovanjskih 
problemov. Za Sindikate so v 
modelu predvsem ' zanimivi 
predlogi o vlogi, ki jo medel 
pripisuje delovnim organizici- 
jam, o sistemu financiranja, o 
sistemu družbene pomoči, o sa
moupravljanju pri gospodarje
nju s stanovanjskim fondom 
itd.

O vprašanjih, ki so nujno po
trebna korenitih sprememb, pa 
sindikati menijo, da je treba 
z njihovim razreševanjem pri
četi takoj, še pred uveljavitvi
jo:, vseh normativnih aktov, ki
bddo-vsekakor pospešili njihovo 
urejanje. Gre predvsem za tri 
bistvene probleme, to je za za
ustavitev hitrega naraščanja 
cen stanovanjske gradnje, za 
subvencioniranje stanarin in za 
problem preprodaje stanovanj
ske pravice. Do vseh treh ome
njenih problemov je delovna 
skupina že izoblikovala mne
nja in stališča, ki jih bo posre
dovala republiškemu izvršne
mu svetu. Ta stališča naj bi bi
la sestavni del materailov za 
razpravo o osnutku resolucije 
nadaljnjega razvoja stanovanj
skega gospodarstva pri nas, ki 
bo tekla v pristojnih odborih 
republiške skupščine. O sta
liščih do treh, za slovenske sin
dikate bistvenih problemov, bo
mo več spregovorili v nasled
njih številkah našega lista.

M. Ž.

Najboljša
rešitev

petimi obrati, izbrali prav 
našega in nas osrečili z njo. 
Poskusili smo vse, kar je 
bilo v naši moči, da bi jo 
koristno porabili, pa kar 
prime, naredi napak. Nihče 
noče delati z njo, ker smo 
plačani po učinku, za sa
mostojno delo pa tudi ni 
sposobna.«

»Torej ni za krojačico?«
»Če bi bila sama na sve

tu, ne bi bila dovolj dobra.«
»Kako pa se je potlej izu

čila?«
»V tem je bistvo naše te

žave. Dekle je namreč hčer
ka nekega vodilnega tova
riša našega podjetja in tam, 
kjer se je učila, so mislili, 
da ne bi bilo prav... Saj 
veste, kako je s to rečjo.«

»Torej se pogovorite z 
njenim očetom.«

»Prav tega ne bi radi sto
rili. Doslej mu še nihče ni 
upal povedati, da njegova 
hčerka ni za krojačico in 
zdaj naj mi nenadoma but
nemo na dan? Saj nam ne 
bi verjel. Je pa tudi na ta
kem delovnem mestu, da 
mora človek trikrat pre
misliti, preden enkrat zine.

bi prvega 'dobivalo plačo, 
delala pa ne bi; sedela bi 
in na glas brala časopise, 
ali pa prepevala — poje 
namreč kar dobro; tako bi 
nam manj škodovala, kot če 
dela in vse napak naredi.«

Tedaj se mi je posvetilo.
»Pa je luštna?«
»Še kar.«
»Zakaj ne bi nekoga iz 

kolektiva zadolžili, naj se 
oženi z njo? Vi bi se rešili 
in dekle bi dobilo moža in 
morebiti bi postala dobra 
gospodinja.«

Zazrl se je vame kot v 
človeka, ki je bleknil nekaj 
neslanega. »Tovariš,« je de
jal, »zadeva je preveč res
na, da bi...«

In je odšel.
Minulo nedeljo sem v 

»Delu« bral, da sta se vzela. 
Hotel sem čestitati ženinu, 
se pravi mojemu krojaču, 
pa so mi njegovi kolegi po
vedali, da je te dni na po
ročnem potovanju in da bo 
po vrnitvi postal obrato- 
vodja. To napredovanje mu 
je padlo z neba kot nekakš
na dota.

JANEZ VOLJČ

Na 10 cicero
© DRAVOGRAD

Predsednik občinske skupščine 
Drago Jurhar je razpisal volitve 
v samoupravne organe industrij
sko montažnega podjetja Monter, 
ki je že od lanskega aprila pod 
prisilno upravo. Prisilna uprava, 
ki ji bodo pristojnosti podaljšali 
do dneva volitev 4. maja, je že 
začela izvajati sanacijski načrt, 
ki ga je potrdila občinska skupči- 
na. v. R.

prosvetnih organizacij Ravne na 
Koroškem. Sodelovali so moški 
zbor »Edinost« iz Pliberka v Av
striji, kvintet »Zdoučevi poubi« iz 
Koprivne, moški zbor »DPD Svo
bode« iz Črne, »Sentalski pavri«, 
moški in mešani zbor društva upo
kojencev s Prevalj, moški zbor 
DPD Svobode s Prevalj, »Koroški 
oktet« iz Raven in moški zbor 
DPD Svobode iz Dravograda. Ob
činstvo je koroške pevce zelo pri
srčno sprejelo.

V. R.@ RADLJE

MEŽICA
V soboto je bilo v Narodnem do

mu uspelo pevsko srečanje »Od 
Pliberka do Traberka«, ki ga je 
pripravila občinska zveza kulturno

Delavska univerza iz Radelj in 
Šolski center za blagovni promet 
iz Maribora sta pripravila dve in 
polletno srednjo komercialno šo
lo, ki jo obiskuje 25 kandidatov iz 
radeljske občine. Absolventi bodo 
po končanem šolanju dobili na
ziv komercialnega tehnika.

V. R.
CELJE

DELAVCI V GOSTINSTVU NA CELJSKEM PODROČJU IMAJO PRI PREHODU 
NA 42-URN1 DELOVNI TEDEN

PRECEJŠNJE
TEŽAVE

Medobčinski odbor sindikata de
lavcev družbenih dejavnosti je 
skupaj s Skupnostjo osnovnih šol 
minuli teden organiziral posveto
vanje o osnutku enotnega statuta 
osnovnih šol. pravilnika o delov
nih razmerjih, merilih o delitvi 
sredstev med temeljno izobraže
valno skupnostjo in šolami, ter o 
pravilniku o delitivi osebnega do
hodka v šolskih kolektivih.

M. B.

Na drugi razširjeni seji komi
sije za gostinstvo in turizem, 
medobčinskega odbora sindikata 
delavcev storitvenih dejavnosti 
Celje, ki je bila minuli teden, 
so obravnavali samo en pro
blem — prehod na 42-urni de
lovni teden. Po uvodnih besedah 
predsednika medobčinskega od
bora sindikata storitvenih de
javnosti, Staneta Polajnarja, se 
je razvnela živahna razprava. 
Omenili bomo samo misli neka
terih diskutantov, ki so zelo po
membne za nadaljnje reševanje 
tega zelo pomembnega vpraša
nja.

Predstavnik hotela »Savinja« 
Laško je na seji razširjene ko
misije dejal, da je v tej delovni 
organizaciji največji problem, 
ker ne dobijo sezonskih delav
cev. Zato v sezoni njihovi delav
ci delajo tudi po 260 ur na me
sec. Predstavnik »Kolodvorske 
restavracije« iz Celja je menil, 
da bi pri njih morali zaposliti 
10 odstotkov več delavcev, kot 
jih imajo sedaj, če bi prešli na 
7 urni delavnik. Zapiranje lo
kala čez teden ne pride v po
štev, ker je na družbeno p^re-

hrano vezano mnogo ljudi. Pre
hod bo po njegovem samo for
malen. V »Kolodvorski restav
raciji« Zidani most imajo druge 
težave. Pri njih je težko kombi
nirati število zaposlenih, ker je 
promet odvisen od voznih redov 
vlakov. Da bi odhajali delavci 
takrat, ko ni vlakov domov, ne 
pride v poštev, ker so zaposleni 
izven Zidanega mosta in so od
mori prekratki. Razmišljajo o 
tam, da bi ukinili restavracije s 
prehrano in bi ostal samo bife.

Čisto drugačna slika pa je v 
gostinskem podjetju NA-NA v 
Celju. Njihov predstavnik je 
povedal, da so v tem kolektivu 
pričeli s pripravami na prehod 
že pred petimi leti. Mnenja je 
bil, da obratovalni in odpiralni 
čas ne bo vplival na prehod, saj 
so gostinske organizacije prisi
ljene odpirati lokale po prilivu 
gostov.

To je le nekaj misli iz razpra
ve predstavnikov gostinskih 
podjetij o prehodu na sedem
urni delavnik. Vsekakor posta
ja to vprašanje čedalje bolj za
skrbljujoče.

Iz ankete, ki so jo opravili 
pred tem razgovorom, je jasno 
razvidno, da v delovnih organi
zacijah niso storili vsega, kar je 
potrebno in da bi bilo treba se
daj pritegniti k delu vse, ki lah
ko vplivajo na ustrezne rešitve. 
Anketiranih je bilo 80 delovnih 
organizacij. Najbolj zaskrbljujo
če je dejstvo, da je precej go
stinskih podjetij, ki ne .vidijo 
rešitve, ne da bi pri tem trpeli 
osebni dohodki zaposlenih. Te 
ugotovitve zahtevajo od pred
sedstva ObSS in komisija za 
gostinstvo in turizem takojšnjo 
akcijo, in sicer bo treba poma
gati najti rešitev za vsako po
samezno delovno organizacijo 
posebej. Zanimivo pri tem pa 
je, da so se samo tri podjetja 
odločila za pomoč od zunaj, 27 
Podjetij ne potrebuje pomoči, 
20 se jih pa ne more odločiti.

Iz razprave in iz ankete, ki 
so jo opravili že pred tem, bi 
lahko zaključili, da je na tem 
področju še mnogo odprtih vpra
šanj, ki pa jih je mogoče rešiti 
zlasti z boljšo organizacijo dela.

MILAN BRECL

• RUŠE
V tovarni dušika v Ru

šah so pred kratkim izvedli 
akcijo za vpisovanje inter
nega posojila za gradnjo 
stanovanj. Akcijo je podprl 
tudi delavski svet, medtem 
ko so pobudo dali sindikati. 
Posojilo je vpisalo več kot 
90 odstotkov članov delav
ske skupnosti ter se ne bo 
obrestovalo. Vsi, ki so pod
pisali izjave, bodo tri leta 
plačevali 1,5 odstotka od 
neto osebnih dohodkov, 
medtem ko se bo posojilo 
pričelo vračati v letu 1973.

Tako bodo v Rušah zbra
li blizu milijon dinarjev. 
Takšen znesek pa jim bo 
dala tudi kreditna banka, 
kjer bodo denar sproti vla
gati. S tem upajo, da bodo 
v Rušah precej omilili sta
novanjsko stisko.

F. H.

n MI^ ST
POHIŠTVO
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Iz naše družbe

T~7f nano je, da pri nas zelo S 
x pogosto dvigne tempera- j 
turo javnega razpoloženja : 

netočna vest, nepopolna infor- ; 
macija, senzacionalistična re- ; 
portaža. Ob takšnem vznemir- : 
janju vodstva družbenopolitič- [ 
nih organizacij skoraj vedno ■ 
uperijo kazalec na novinarje, j 
češ, spet so »nam jo zakuhali«, š 
čeprav so »kuhinje« netočnih : 
podatkov tudi pri virih infor- Š 
macij. Zato je prav, da je kon- ; 
ferenca ZKS k<* posebej po- ■ 
udarila veliko odgovornost vi- 1 
rov informacij (ob odgovorno- \ 
sti novinarjev) za točnost po- ■ 
datkov ter zahtevala, naj bo ■ 
delo vseh organov javno, da bi ! 
novinarji lahko o njem čimbolj ! 
točno poročali javnosti.

IZ DELOVNIH ORGANIZACIJ VSE VEČ ZAHTEV ZA NAČRTNO USPOSABLJANJE IN ŠOLANJE DELOVODIJ

OBJEKTIVNA POTREBA
Okrog delovodskih šol je pri nas nemalo nesporazumov, nejasnosti in različnih pogledov @ Nemara ni nobena vrsta strokovnih 
solila v svojem razvoju po tako čudni poti, zagotovo pa nobene druge vrste strokovnih šol danes ne spremljajo še tolike nejasnosti

Tudi
pred

luštnim
pragom ■

Republiška konferenca SZDL, E 
ki je pred kratkim sprejela E 
dokument »SZDL — danes«, E 
je pravico javnosti do točnega E 
informiranja še bolj natančno S 
opredelila. Po mnenju vodstva ; 
SZDL Slovenije lahko delovni ■ 
ljudje odgovorno oblikujejo ■ 
stališča in odločajo samo, če so jj 
vsestransko politično obvešče- E 
ni, tisk in RTV pa so njihovo : 
sredstvo, ko uresničujejo svoje E 
socialistične smotre. Socialistič- E 
na zveza si bo zato z vso svojo E 
dejavnostjo prizadevala, da bo- E 
do imeli delovni ljudje nepo- ■ 
sreden vpliv na usmerjenost ; 
komunikacijskih sredstev, to je, j 
da se množična komunikacij- ■ 
ska sredstva čedalje bolj raz- ■ 
vijajo tudi kot najširša demo- E 
kratična tribuna občanov, de- ! 
lovnih ljudi in njihovih organi- : 
zacij, v kateri razpravljajo o E 
splošnih vprašanjih in o tistih, E 
ki jih še posebej zadevajo, ter E 
prek katerih vplivajo na obli- 5 
kovanje politike in konkretnih • 
odločitev.

A kakšna je vloga SZDL pri \ 
razvijanju obveščanja? Sociali- * 
stična zveza bo spodbujala tudi S 
nove oblike uveljavljanja druž- ! 
benega interesa in vplivanja, E

. ■vendar to ne sme krniti samo
stojne ustvarjalnosti delovnih _ 
kolektivov ter se spremeniti v 5 
Dbliko birokratske kontrole nad E 
sredstvi obveščanja. Pomeni 5 
lahko le dejavno pomoč in opo- 5 
ro tem sredstvom, da bodo čim- ; 
bolj kvalitetno opravljala svoje ■ 
delo in družbeno funkcijo. Vso ■ 
skrb je treba zato posvetiti 5 
usklajenemu delovanju, na- 5 
daljnjemu razvoju samouprav- E 
Ijanja, družbenega upravljanja E 
in družbenega vpliva na tem E 
področju. Obveščanje se mora E 
po tej poti naprej razvijati v 5 
družbeno dejavnost, v kateri 5 
razvita odgovornost do samo- j 
upravne družbe preprečuje ■ 
monopole posameznikov in • 
skupin. Vsakdo, posameznik, ■ 
organizacije in organi; pa ima- ■ 
jo pravico, da druge družbene ! 
subjekte obveščajo o svojem E 
delu, stališčih in problemih, če 5 
gre za družbena vprašanja. E 

V tem smislu je treba ure- E 
diti tudi neurejena vprašanja 5 
tiska nosameznih občanov ali S 
njihovih skupin, verskega tiska 5 
itd. in njihove odgovornosti do 5 
družbe. Socialistična zveza se ; 
bo zavzemala — poudarja do- » 
kument — za večji družbeni ■ 
vpliv tudi na ta tisk, za usta- ■ 
novitev organov družbenega | 
upravljanja v njem in bo so- ■ 
delovala tudi pri sestavljanju E 
teh organov.

Socialistična zveza si bo ra- 5 
zen tega odločno prizadevala, E 
da bodo vse javne ustanove, E 
vsi viri informacij v naši druž- 5 
bi odprti sredstvom obveščanja • 
in s tem javnosti.

v. b. :

Predhodnice današnjih delo
vodskih šol so bile mojstrske šo
le, katerih začetki segajo v pred
vojno obdobje. Po letu 1956 jim 
je naša prosvetna politika obr
nila hrbet, češ da podpirajo pre
živelo mojstrsko miselnost, da so 
torej v naši družbi nepotrebne, 
če ne celo škodljive. V gospodar
stvu pa so kljub temu ostali de
lovodje, pa naj so jih imenovali 
s tem nazivom, ali kar s starim 
»mojstrom-«, ali celo z hadzorni- 
kom, kot je to še danes v rudar
stvu. Ostali so — in bodo osta
li — kot prva temeljna kategori
ja vodisvenega kadra, ki vodi de
lovne skupine in organizira pro
izvodni proces. Vsekakor ne mo
remo zanikati pomembnosti tega 
ključnega člena v proizvodnem 
procesu, zato tudi ne moremo 
omalovaževati vztrajnih zahtev, 
ki prihajajo iz delovnih organiza
cij, da je treba posvetiti več na
črtne skrbi šolanju in usposab
ljanju delovodij.

V zadnjih letih so deiovodske 
šole doživele svoj ponovni raz
mah. Brez zunanjih pritiskov, 
brez političnih ali drugačnih 
kampanj—rekli bi lahko: spon
tano, mogoče celo stihijno. V le
tošnjem šolskem letu se šola v 
Sloveniji čez 2000 slušateljev v 
21 delovodskih šolah in 25 nji
hovih dislociranih enotah.

Nejasnosti in nesporazumov 
okrog šolanja delovodij sicer še 
ni konec, vendar smo zdaj bliže 
temu, da uredimo te vrste šol, 
razčistimo nejasnosti in oprede
limo položaj teh šol in njihovih 
absolventov. Tem vprašanjem je 
bilo posvečeno posvetovanje o 
delovodskih šolah, ki ga je pred 
kratkim pripravil zavod za šol
stvo SRS in so se ga poleg vod
stev teh šol udeležili tudi pred
stavniki republiškega sekretari
ata za prosveto in kulturo in go
spodarske zbornice.

kako se Šolajo in
USPOSABLJAJO DELOVODJE

V DRUGIH DRŽAVAH?
Deiovodske šole niso nikakrš

na naša originalna zamisel: po
znajo jih tako na vzhodu kot na 
zapadu. Usposabljanje delovodij 
poteka na različne načine. Ce je 
nekoč za ta vodilna mesta zado
ščala le uspešna praksa in to, 
da so se kandidati odiikovalj po 
nekaterih osebnostnih kvalitetah 
(organizacijska sposobnost, spo
sobnost za delo z ljudmi, oseb
nostna zrelost), danes vse to do
polnjujejo s posebnim krajšim 
ali daljšim izobraževanjem. Na 
ta delovna mesta prihajajo (ozi
roma se zanje izbirajo) pravilo
ma delavci, ki so končali poklic
no šolo in so se v večletnem po
klicnem delu odlikovali ter ka
žejo potrebne sposobnosti za vo
denje in organizacijo dela. Do
polnilno izobraževanje za funk
cijo ali poklic delovodje obsega 
predvsem funkcionalna znanja: 
organizacijo dela, industrijsko 
psihologijo in sociologijo ipd. 
Kadar poteka to izobraževanje v 
krajših oblikah in je namenjeno 
tistim, ki so že na takih delov
nih mestih, se največkrat ome
juje samo na to funkcionalno 
izobraževanje. Pri daljšem izo
braževanju obsegajo programi 
tudi splošno tehnično izobraže
vanje, poglabljanje in izpopol
njevanje ožje poklicne izobrazbe 
nad ravnijo, ki jo sicer dajo po
klicne šole ter poglabljanje sploš
ne izobrazbe.

Daljše, šolske oblike izobraže
vanja delovodij srečujemo danes 
v Sovjetski zvezi, Zapadni Nem
čiji, na Švedskem, v Franciji, An
gliji, ZDA, Italiji itd. Trajajo od 
enega do treh let, največkrat kot

večerno šolanje oziroma izobra
ževanje ob delu.

Ko so na Hrvaškem anketira
li 39 delovnih organizacij (delo
vodje in vodstva podjetij), kako 
naj bi se šolali delovodje, se je 
večina odločila za delovodsko šo
lo (po poklicni šoli in nekajletni 
praksi), manjši del pa le za funk
cionalno dopolnilno izobraževa
nje na osnovi prejšnje poklicne 
izobrazbe in uspešne prakse. (Ce
lotna študija je objavljena v 
knjigi Ergodiktatika, Zavod za 
zaposlovanje Reka, 1968).

KAJ TOREJ NI SPORNO?
Deiovodske šole so torej ob

jektivna potreba našega gospo
darstva, vsaj na sedanji stopnji. 
Zavoljo tega imajo pravico do 
svojega posebnega mesta v na
šem vzgojno izobraževalnem sis
temu oziroma v sistemu izobra
ževanja strokovnih kadrov. 
Pravne osnove za te šole so že v 
zakonu o srednjem šolstvu, ki 
predvideva ustanavljanje takih

šol za tiste, ki so končali poklic
no šolo. Gospodarska zbornica 
SRS je tudi že potrdila nekatere 
profile delovodij, ki so podlaga 
za učne načrte. Sedanji učni na
črti in predmetniki, kj so jih se
stavile šole same, so začasnega 
značaja, dokler ne bodo izdelani 
in patrjenj dokončni predmetni
ki in učni načrti.

Deiovodske šole imajo poseb
no mesto med drugimi strokov
nimi šolami. Ne moremo jih me
hanično enačiti s tehniškimi 
šolami, ki izobražujejo drugačne 
profile kadrov in imajo tudi dru
gačno vsebino. 2e izdelani profi
li delovodij zahtevajo, da imajo 
kandidati poklicno šolo in vsaj 
tri leta poklicne prakse. Šolanje 
traja nato 2 do 3 leta. kar zavisi 
od profila oziroma potreb in 
zahtev posameznih gospodarskih 
panog: šolanje gradbenih delo
vodij al; rudarskih nadzornikov 
traja zato več časa kot šolanje 
strojnih, avtomehaniških ali les
nih delovodij, kjer je priprava

za to delo nujno prilagojena raz
lični zahtevnosti dela v posamez
nih panogah. Po sedanji katego
rizaciji poklicev sodi delovodja 
med tehniške poklice, delovod- 
ske šole pa med tehniške in njim 
ustrezne (oziroma sorodne) šole.

Deiovodske šole so zaključne 
in — lahko bi rekli — namenske 
in kadrovske šole. Usposabljajo 
delovodje: tisti, ki že opravljajo 
te ali sorodne funkcije, in tiste, 
ki jim bodo predvidoma zaupa
na ta vodilna delovna mesta. 
Samo spričevalo o končani delo- 
vodski šoli še ne zagotavlja, da 
bo nekomu tudi dodeljen polo
žaj delovodje v delovni organi
zaciji: poleg dopolnilnega stro
kovnega in funkcionalnega zna
nja so namreč potrebne tudi 
osebnostne kvalitete, ki smo jih 
navedli že na začetku. Zato je 
normalna le tista praksa (ki si
cer danes prevladuje), ko delov
ne organizacije skrbno izbirajo 
perspektivni kader in ga usmer
jajo v te šole po načelih načrtne

kadrovske politike. Po svetu je 
selekcija teh vodilnih delavcev 
zelo natančna — in to pred us
meritvijo v deiovodske šole in 
še med samim šolanjem. Kdor 
bi se vpisal v delovodsko šolo 2 
upanjem, da mu bo to avtoma
tično prineslo tudi vodilno de
lovno mesto ali pa da mu bo de- 
lovodska šola odskočna deska na 
višje in visoke šole, bi se zelo 
verjetno zmotil v svojih načrtih.

Deiovodske šole, ki so pri nas 
organizirane po navedenih krite
rijih in izpolnjujejo predpisane 
pogoje, so seveda javno priznane 
šole in njihova zaključna spriče
vala javno priznane listine. 
Krajše oblike funkcionalnega 
izobraževanja za tovrstne kadre 
pa imajo isto vrednost kot druge 
oblike dopolnilnega izobraževa
nja: namenjene so izpopolnjeva
nju za delo in ob delu, zaključno 
potrdilo o obiskovanju teh teča
jev pa ovrednoti delovna organi
zacija po svojih pravilnikih.

Prof. Jože Valentinčič

DELO SLUŽB PRAVNE POMOČI IN PRAVNIH POSVETOVALNIC PRI OBČINSKIH SINDIKALNIH SVETIH VELENJE, 
SLOVENJ GRADEC, DRAVOGRAD IN RAVNE NA KOROŠKEM ___________________________________________

Delovna zakonodaja 
š® neurejena

Dosedanje delo služb pravne pomoči oziroma pravnih 
posvetovalnic pri občinskih sindikalnih svetih v Velenju, 
Slovenjem Gradcu, Dravogradu in na Ravnah na Koro
škem kaže, da še zmeraj v dokajšnjem številu delovnih 
organizacij nimajo Zadovoljivo urejene delovne zakono
daje. Največ nesporazumov oz. posredovanj je prav zaradi 
neurejene delovne zakonodaje, pa tudi zaradi pomanjklji
vega znanja delavcev, ki vodijo kadrovske zadeve, oziroma 
sploh zaradi pomanjkanja pravnih služb. Zaradi tega še 
zmeraj sprejemajo v delovnih organizacijah odločitve, ki 
so v nasprotju z obstoječimi predpisi in zakoni.

grad in Ravne na Koroškem 
nudijo članom Zveze sindikatov

Občinski sindikalni sveti Ve
lenje, Slovenj Gradec, Dravo-

Na temo kultura so rekli...
Na 12. seji CK ZKS

• DR. BORIS MAJER, predsednik komisije CK ZKS za idejna vprašanja 
kulture:

Dosedanja praksa čedalje širšega sproščanja tržnih zakonitosti na po
dročju kulture brez jasno izdelanih kriterijev načela dohodka in brez jasnih 
načelnih stališč o mejah, do katerih je v socialistični družbi mogoče in upra
vičeno dopuščati prosto delovanje tržnih zakonitosti na področju kulture, je 
ze privedla do posledic, ki so zaskrbljujoče ne samo kulturno, temveč tudi 
politično. Gre za množični vdor skrajno primitivne in vulgarne malomeščan
ske mentalitete, za množično propagiranje fetišev in idolov, miselnih in vred
nostnih klišejev, ki so v nasprotju z osnovno usmerjenostjo našega družbe
nega razvoja, ki naše delovne množice, še posebej pa doraščajoče generacije, 
ne samo poneumljajo in dehumanizirajo, temveč v skrajni konsekvenci de
mobilizirajo za kakršnokoli socialistično družbeno akcijo, ki presega okvire 
neposrednega materialnega privatnega interesa posameznika, O škodljivosti 
te tako imenovane plaže je bilo povedanih že toliko brezuspešnih besed, da 
je skbda izgubljati še katero. Besedno grmenje proti plaži učinkuje malone 
kot dobra reklama. Dejstvo, da nismo pripravljeni ali pa sposobni ničesar 
ukreniti proti temu, kaže, da ima stvar globlje korenine. Ta situacija na 
področju kulture natanko odseva tisto dilemo, pred katero je naša samo
upravna družba v celoti. Ali bomo pred poplavo privatniške, komercialno- 
potrošniške mentalitete reševali samo posamezna širša ali ožja področja, 
zdaj v zdravstvu, zdaj v socialnem zavarovanju, zdaj v šolstvu, zdaj v kultu
ri ali pa nam bo uspelo obvladati tržne zakonitosti in jih usmerjati tako, da 
ne bodo zavirale in otežkočale, temveč olajševale in pospeševale prehod od 
admimstrativno-etatističnega k samoupravnemu modelu socializma, prehod 
od primitivne v visoko razvito socialistično družbo.

# STOJAN POŽAR, podpredsednik občinske skupščine Maribor:
Preprosto povedano, nimamo nikakršnega družbeno globlje sondiranega

akcijskega programa na področju kulture... Dosti razpravljamo o kultur
nih skupnostih, marsikdo vidi v kulturnih skupnostih zgolj nekakšno novo 
organizacijsko obliko; drugi spet išče v kulturni skupnosti možnost izbolj
šanja materialnih razmer za kulturo. Menim pa, da bi morala Zveza komu
nistov jasno postaviti, da gre za nekaj več, da gre za širšo prisotnost vseh 
delovnih slojev Slovenije v kulturnem življenju, da gre za možnost, da si 
samoupravna slovenska družba na najširšem družbenem dogovoru postavi 
svoj kulturni program, svoj kulturen dogovor... Opozarjam, da je situa
cija, kakršna je danes, izredno resna. Imamo cele množice slojev slovenske 
družbe, izločene iz kulturnega življenja, nasprotno pa se po taki logiki 
stvari na drugi strani formira dokaj ozek krog ljudi, ki se profesionalno 
ukvarja s kulturo in hkrati vnaša v kulturo in kulturno problematiko ter 
v idejne probleme te kulture tudi probleme svojega lastnega sloja — skrat
ka, imamo močan vsebinski in socialni razcep, ki ne more koristiti niti 
samoupravni družbi niti kulturi.

V*I
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: VELEBLAGOVNICA

MIMI
priporoča potrošnikom hiter, sodoben In 
cenen nakup vseh potrebščin za sebe, 
za družino, za dom in za gospodinjstvo
potrošnikom nudi blago na obročno od
plačevanje
za tuje kupce je v hiši menjalnica

LJUBLJANA

Potrošniki tahko izbirajo blago v poslovalnicah:

TRGOVSKA HIŠA, Ljubljana, Tomšičeva 2

BLAGOVNICA S STANOVANJSKO OPREMO, 
Ljubljana, VVolfova 1

KONFEKCIJA ELITA, Ljubljana, Čopova 7 

BLAGOVNICA NAMA, Škofja Loka, 

BLAGOVNICA NAMA, Kočevje
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brezplačno pravno pomoč, ki pa 
je za zdaj v glavnem omejena 
bolj na pomoč na področju de
lovne zakonodaje, kjer je tudi 
sicer največ nesporazumov, de
loma pa tudi na področje so
cialnega zavarovanja, preživnin 
in stanovanjske problematike, s 
čimer se je ukvarjala predvsem 
še pravna posvetovalnica pri 
občinskem sindikalnem svetu 
Velenje.

Pohvalna so prizadevanja 
vodstev omenjenih občinskih 
sindikalnih svetov, da bi bila 
pravna pomoč kar najbolj kva
litetna. Zato imajo občinska 
sindikalna vodstva sklenjene 
pogodbe z odvetniki oz. diplomi
ranimi pravniki, kot je to pri
mer v Velenju, Dravogradu in 
na Ravnah na Koroškem. V Slo
venjem Gradcu pa daje pravne 
nasvete oz. pomaga kar pred
sednik občinskega sindikalnega 
sveta, v težjih primerih pa po
kličejo na pomoč še odvetnika.

PRECEJ SPOROV REŠENIH 
ŽE PRED SODNIMI 

OBRAVNAVAMI
Ugotavljati je mogoče, da 

službe pravne pomoči oz. pravne 
posvetovalnice občinskih sindi
kalnih svetov uspejo rešiti vrsto 
sporov, še preden pridejo zade
ve pred sodišče. V Velenju, na 
primer, ugotavljajo, da občinsko 
sodišče že dve leti ni obravna
valo delovnega spora. Podobna 
ugotovitev velja tudi za občino 
Ravne na Koroškem, saj večino 
delovnih sporov rešijo že s po
sredovanjem pri ustreznih služ
bah delovnih organizacij oz. s 
pritožbami na samoupravne or
gane delovnih organizacij.

NEKAJ PODATKOV O DELU
SLUŽB PRAVNE POMOČI
Služba pravne pomoči pri 

občinskem sindikalnem svetu v 
Dravogradu je v zadnjem letu 
dni obravnavala 17 zadev, od 
katerih jih je bilo 12 ugodno 
rešenih v korist delavcev. Veliko 
pa je dala nasvetov. V Dravo
gradu med drugim ugotavljajo, 
da je med delavci veliko zani
manje za pravice iz pokojnin
skega in invalidskega zavarova
nja. Sicer pa nekatere delovne 
organizacije, kot ugotavlja služ
ba pravne pomoči, dokaj pozno 
in premalo objektivno seznanja
jo zaposlene s sprejetimi stališči 
samoupravnih organov.

^Pravna posvetovalnica pri 
občinskem sindikalnem svetu 
Velenje deluje od 1. marca 1966 
ln ie v. dosedanjem delu dosegla 
zavidljive uspehe. Obravnavala 
je nad 400 zadev, več kot polo
vico s področja delovne zakono
daje. V nad 250 primerih je nu
dila pravno pomoč s področja 
delovne zakonodaje, v nad 150 
primerih s področia socialnega 
zavarovanja, v 130 primerih s 
področja preživnin in v 40 pri

merih glede stanovanjske pro
blematike. Pravna posvetovalni
ca pri OSS Velenje ugotavlja, 
da v zadnjem času v nekaterih 
delovnih organizacijah (pred
vsem Rudnik lignita Velenje in 
Tovarna gospodinjske opreme 
Gorenje) sploh ni več primerov, 
da bi kršili delavcem pravice h 
dela. Ce pa do kršitev že pride, 
pa probleme uredijo, še preden 
jih obravnavajo na sodišču.

Tudi v Slovenjem Gradcu 
uspevajo probleme, s katerimi 
se obračajo delavci na službo 
pravne pomoči, rešiti z vodstvi 
oz. ustreznimi službami delov
nih organizacij.

Služba pravne pomoči pri 
ObSS Ravne na Koroškem naj
večkrat obravnava delovne spo
re, v tej zvezi daje nasvete, tol
mači temeljni zakon o delovnih 
razmerjih ter sestavlja vloge na 
samoupravne organe, pritožb« 
oz. tožbe na sodišča. V Mežiški 
dolini se delavci, kadar gre za 
delovne spore, skorajda ne po
služujejo odvetnikov, pa tudi n« 
službe pravne pomoči občinsk« 
skupščine, pač pa se zatečejo p« 
pomoč na ObSS. Na Ravnah na 
Koroškem zlasti še ugotavljajo, 
da prihaja do delovnih sporov 
zaradi nepoznavanja delovn« 
zakonodaje. To področje je ? 
nekaterih delovnih organizacijah 
močno zapostavljeno, saj pone
kod nimajo niti ustrezno uspo' 
sobljenega kadra za urejanju 
delovnih razmerij, niti ne orga
nizirane strokovne službe.

DELOVANJE SLUŽB 
PRAVNE POMOČI IN 

PRAVNIH POSVETOVALNIC 
BI KAZALO SE RAZŠIRITI

Zadnje čase je mogoče Kg«' 
tavljati, da bi bilo treba delovn« 
področje služb pravne pomoč* 
oz. pravnih posvetovalnic pr* 
občinskih sindikalnih svetih raz
širiti še na nekatera druga pod' 
ročja, zagotoviti pa tudi tesnejŠ« 
sodelovanje z osnovnimi org3' 
nizacijami sindikata. V Dravo' 
gradu, na primer, ugotavljajo 
da osnovne organizacije sindi' 
kata za zdaj še niso stopile ^ 
organizirano zaščito pravic z3' 
poslenih, čeprav je to nji' 
bova naloga in pravica. V ne- 
katerih delovnih organizacij3*1 
pa bodo morali, kar tudi ni tak3 
nepomembno, spremeniti 
služb pravne pomoči oz. d° 
pravnih posvetovalnic odnoS' 
Marsikje namreč menijo, da j6 
službe ščitijo delavce, ne štorij3 
pa ničesar ali pa zelo malo, °3 
ne bi prihajalo do odločitev, kj 
bi bile v nasprotju s predp*51 
in zakoni.

V Dravogradu pa menijo, & 
bi morali zaposleni v večji nierl 
kot doslej koristiti službo pra^j 
ne pomoči pri tamkajšnjem 
činskem sindikalnem svetu, s3 
je tovrstna pomoč brezplafoa*

(vŠ)
28. marca 1970



Kako gospodarimo

NAŠA SERIJA ČLANKOV NA TEMO: »PAKET PROTI NELIKVIDNOSTI — KAJ JE TO?«

Senena stran 

oročenih sredstev
Šele zdaj se je izkazalo, da oročanje sredstev močno zmanjšuje likvidnost prizadetih kolektivov in nji
hovih partnerjev, hkrati pa le navidezno povečuje kreditni potencial poslovnih in drugih bank ® S pa

ketom proti nelikvidnosti to sicer poskušamo preprečiti, toda z orožjem, ki ni uporabno

V doslej objavljenih člankih v naši seriji smo že spre
govorili o pretežni večini možnih učinkov in posledic, s 
katerimi računamo ob uveljavljanju lani sprejetega »pa
keta ukrepov proti nelikvidnosti«. Za tokrat pa smo si iz
brali temo, ki je postala aktualna šele v zadnjem času. 
Gre za posledice, ki nastajajo zaradi vse bolj priljublje
ne politike oročanja sredstev gospodarskih in drugih or
ganizacij ter družbeno-političnih skupnosti.

O pomenu, kd ga gospodar
stvo, banke in družbeno-politi- 
čne skupnosti prisojajo oročanju 
sredstev, smo tudi v našem li
stu že pisali in tega zdaj ne bi 
Ponavljali. Ugotoviti velja le to, 
da je ta način gospodarjenja z 
delom prostih sredstev sprva 
pomenil možnost koncentracije 
trenutno prostega kapitala v da
našnjih razmerah pa predstav
lja edino pot, po kateri prizade
ti kolektivi ali družbeno-politi- 
čna skupnost (z izjemo federa
cije, kjer je možnosti več) la
hko pride do večjih in vsaj sred
njeročnih kreditov. Drugače po
vedano: banka dandanes odobri 
kredit v višini milijarde S dinar
jev ali več samo pod pogojem, 
da posojilojemalec pri njej za
mrzne — oroči — za najmanj 
leto dni vsaj desetino zneska za
prošenega kredita. Tako pridob
ljena sredstva banka seveda pro_ 
sto obrača in jih mora Vrniti 
šele ob izteku pogodbeno dolo
čenega roka. In ponavadi je ta
ko, da teh sredstev bankam, ki 
so medtem že odobrile kredit, ni 
treba izročiti iz lastnega kredit
nega potenciala, ker jih pač že 
nekako »pobotajo« s svojimi 
partnerji.

žagan les
Mm iglavcev 

in listavcev^ 
lesna volna

furnir
plemeniti in slepi 
furnirji
domačih , 
in eksotičnih 
drevesnih vrst
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NAMIŠLJENE RACUNICE
Za hip se povrnimo k uvo

du in se zamislimo ob vpraša
nju, iz katerih sredstev delov
ne organizacije pravzaprav ka
nalizirajo svoje oročene vloge 
pri bankah?

Ker vse do uveljavitve »pake
ta proti nelikvidnosti« nihče ni 
resneje ukrepal proti tistim, ki 
so se požvižgali na finančno di
sciplino pri svojem poslovanju, 
se je bolj praviloma kot ne do
gajalo tudi to. da nodjetja z
ne strani niso poravnala svo

jih obveznosti, po drugi strani 
pa so oročala denar pri ban
kah. S takšnim ravnanjem ni
so pahnila v nelikvidnost samo 
same sebe, marveč tudi part
nerje. Toda: banke so tako po
četje tolerirale, ker so pač pri
šle do takoj likvidnih sredstev, 
ki so jih v obliki kreditov la
hko plasirale nazaj v gospo
darstvo in pri tem tudi dobro 
zaslužile. To je eden izmed vzro
kov, zakaj se je v zadnjih le
tih tolikaj povečal obseg krat
koročnih kreditov, na račun ka
terih banke ii«+v«T-tiio nretežni 
''M lastnega kapitala. Še drus^ 

posledica; v bankah se Zaradi 
tega — knjigovodsko gledano — 
kopiči vse več sredsev, ki bi de
jansko morala biti namenjena 
za pokrivanje že davno dospe
lih obveznosti, praktično pa slu
žijo za pokrivanje stroškov te
kočega poslovanja v številnih 
delovnih organizacijah ali celo 
za nove investicije. Drugo k 
drugemu: subjekti gospodarske
ga in družbenega odločanja ra
čunajo in praktično tudi razpo
lagajo z namišljenimi sredstvi; 
z denarjem, ki ga dejansko ni.

OROŽJE BREZ STRELIVA
S spremenjenim in dopolnje

nim zakonom o bankah in kre
ditnih poslih je zdaj določeno, 
da delovne in druge organizaci
je ali družbeno-politične skup
nosti. ki imajo dospele, Vendar 
neporavnane obveznosti, lahko 
pri banki deponirajo sredstva z 
odpovednim rokom samo pod 
pogoji, id jih zvezni izvršni Svet

predpiše pred začetkom vsakega 
leta in se v teku istega kole
darskega leta ne smejo spremi
njati.

Ni znano, ali je ZIS že spre
jel navedene posebne predpise, 
in kakšna naj bi bila njihova 
vsebina. Stanje torej ostaja ne
spremenjeno, še več, ne glede na 
kakršnokoli zaostritev pogojev 
glede oročanja sredstev bi se 
stvari lahko še bolj zapletle.

Za kaj pravzaprav gre?
Možnih je več poti. Banke 

imajo na primer »po novem« po
oblastilo, da lahko izdajajo de
lovnim organizacijam kot tudi 
družbeno-političnim skupnostim 
posebno potrdilo o njihovih de-

... da je koksarna v Lu
kovcu, po poročilu Privred- 
nega pregleda, od Združe
nih železarn zahtevala so
glasje za zvišanje cen me
talurškega koksa za 17 %. 
Prav tako želi skleniti z nji
mi dolgoročni sporazum o 
zvišanju cen koksa, ki naj 
bi bile odvisne od sxTetov- 
nega tržišča in transportnih 
stroškov. Kljub ugoditvi 
tem zahtevam pa bo koksar
na izgubila več kot 40 mi
lijonov . dinarjev, ker pro
daja koks pod svetovnimi 
cenami;

... da ima tobačno gospo
darstvo Jugoslavije zelo po
membno mesto tako po de
ležu v družbenem gospodar
jenju kot po zaposlovanju 
delovne sile. Devizni učinek 
izvoza znaša leto 40 milijo
nov dolarjev, z notranjo po
trošnjo izdelkov pa dobimo 
letno kakih 200 milijard S 
din za financiranje družbe
nih potreb. Tobačno gospo
darstvo je vir dohodka za 
več kot 900.000 Jugoslova
nov. V zadnjih letih pa se 
močno zmanjšuje obseg 
proizvodnje surovega toba
ka. Če se stanje ne bo po
pravilo, bomo postali iz po
membnega izvoznika tobaka 
uvoznik, in to v času, ko so 
na osnovi znanstvenih razi
skav ugotovili, da sodi naš 
tobak med tiste vrste, ki ne 
povzročajo raka;

poniranih sredstvih z odpove
dnim rokom, ki je daljši kot le
to dni. Takemu potrdilu pravi
jo: certifikat. To je vrednostni 
papir, ki lahko kroži in ga je 
torej mogoče prenašati z ene na 
drugo pravno osebo. Če je med 
prizadetima partnerjema torej 
dosežen sporazum, da se kot ga
rancija za plačilo ali nov kre
dit uporabi certifikat to pome
ni, da je v plačilnem prometu 
mogoče uporabljati oročena 
sredstva tudi pred dospetjem 
plačilnega roka.

Glede na vse težji finančni 
položaj in pogoje za najemanje 
kreditov je več kot verjetno, da 
se bo tako tudi zgodilo. To pa 
pomeni, da bi se začel ►»-obrača
ti« nov, dejansko nerazpoložljiv 
denar. Dosegli bi torej ravno 
nasprotno od tistega, k čemur 
težimo ob uveljavljanju »paketa 
proti nelikvidnosti«.

Zakaj poudarjamo prav naj
slabši možni izid? Zato, ker bi 
druga, prav tako možna pot uve
ljavljanja spremenjenega in do
polnjenega zakona o bankah in 
kreditnih poslih lahko pripelja
la celo do porušenja celotnega 
bančnega sistema v naši dražbi. 
Ker so certifikati, kot rečeno, 
prenosljivi, ker prinesi tel j cer
tifikata s tem pridobi vse pra
vice, ki ob dospelosti gredo skle
nitelju pogodbe o deponiranju 
— oročenih sredstev, bankam 
preti najslabše. V takem prime
ra zanje pač ni več možnosti, 
da bi smele kakorkoli zadrževa
ti zneske, na katere se glasijo 
posamezni certifikati. To pa 
spet pomeni, da bi se zmanj
šal obseg njihovih likvidnih 
sredstev; da bi nujno morale 
takoj zožiti obseg kreditov. To 
pa bi zelcf hitro prizadelo naj
širši krog uporabnikov družbe
nega premoženja. Kaj vse bi se 
v tem primeru dogajalo, raje 
niti ne pomislimo...

NAMESTO ZAKLJUČKA
Ob takih razmišljanjih šele 

postaja očitno, kolikšno zlo pred_ 
stavljajo tako nepokrite inve
sticije, kakor tudi vse močnej
ši apetiti po novih in novih 
investicijah ne glede na to, s 
čim jih prizadeti utemeljujejo. 
Jasno je, da temu ne bomo kos 
vse dotlej, dokler ne bomo tudi 
z dejanji odgovorili na vpra
šanje, kaj storiti s tistimi, ki 
že dlje poslujejo z izgubo ali 
ki životarijo na račun izposo
jenega kapitala.

MILAN GOVEKAR

PET MINUT Z INŽ. IVANOM ARBEITERJEM, DIREKTORJEM KMETIJSKEGA 
KOMBINATA SLOVENSKA BISTRICA__________________________________________

Premalo za razvoj
Kombinat ne premore toliko kapitala, da bi lahko svoja zemljišča kompleks

no uredil

Pred leti je odkupil Kmetij
ski kombinat Slovenska Bistrica 
tako rekoč vso dolino, točneje 
rečeno: 850 hektarjev zemlje. 
Delovna organizacija' je vložila 
v ureditev zemeljskih površin 
ogromna sredstva, vendar pa ji 
je še pred uresničenjem načrtov 
zmanjkalo denarja.

»Delno smo regulirali Ložnico 
in izvedli še nekatera druga de
la, vendar od vsega skupaj ni 
pravega učinka. Sredstva so bi
la preskromna, da bi lahko zem
ljišče kompleksno uredili. Med 
drugim nas tarejo tudi neugod
ni kreditni pogoji. Odločili smo 
se namreč za obnovitev precejš
nje površine vinogradov, kar 
stane Seveda zelo veliko. Kre
dite smo dobili na pet let, Če
prav vemo, da mora poteči tudi 
prav toliko let, da Vinograd pr
vič rodi ...«, nam je pripovedo
val inž. Ivan Arbeiter, direktor 
kmetijskega kombinata v Slo
venski Bistrici.

Obremenitve, ki jih danes 
nosi ta delovna organizacija, so 
precejšnje: v zemlji je vezanih 
5 milijonov novih dinarjev, od 
vsega pa ni prave koristi, saj 
kombinat ne premore tolikšnega

kapitala, da bi lahko odkupljeno 
zemljo dokončno uredil.

Glede na obnovitev vinogra
dov gradi kmetijski kombinat v 
Slovenski Bistrici kar precejš
nje načrte prav na vinogradni
štvu, čeprav so danes odkupne 
cene štajerskih vin razmeroma 
nizke.

»Kot je znano, pridelujemo 
pri nas predvsem ritoznojčan. 
Prav letos smo imeli zaradi niz
kih odkupnih cen vina precejš
nje težave. Naše minimalne cene 
mošta so znašale 3,80 do 4,00 N 
dinarjev za liter. Ne glede na 
to, da je cena vina vedno višja 
od cene mošta, so nam ponujali 
kupci za liter vina manj kot 
štiri dinarje. Če bi vino sami 
stekleničili in ga tudi sami pro
dajali, bi seveda lahko dosegli 
višjo ceno, vendar se nam ob 
sedanjih 300 vagonih vina kaj 
takega ne izplača. Je pa ta ko
ličina hkrati prevelika za nepo
sreden odkup. Zato se pač 
moramo posluževati posredni
kov ...,« so nam razložili v Slo
venski Bistrici.

V prihodnje namerava kme
tijski kombinat še bolj sodelo
vati s svojimi kooperanti. Plan 
predvideva, da bi v obdobju

dveh, treh let spremenili pasem
ski^ sestav živine in zamenjali 
križance s simentalsko pasmo. 
Trgovci so namreč iz leta v le
to bolj izbirčni in solidno pla
čujejo le pasemsko živino.

"Na kratko rečeno: v živino
reji se želimo specializirati...,« 
nam je dejal inž. Ivan Arbeiter. 
"V prihodnje bo namreč težišče 
naše proizvodnje prav v živino
reji, ki pa se bo razvijala v so
delovanju s privatnim sektor
jem. Vinogradništvo postavlja 
naš perspektivni plan razvoja 
na drugo mesto, sadjarstvo pa 
na tretje. Naša preostala dejav
nost naj bi bila podrejena tem 
trem proizvodnjam.« A. Ul.
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T 7- razpravah o uresničeva
la nju resolucije prve seje 

. konference ZKS, ki jih or
ganizirajo te dni občinske or
ganizacije ZK, največkrat sku
paj s sindikati in z drugimi 
družbeno-politčnimi organiza
cijami, nanese beseda pogosto 
na vsebino načrtovanja našega 
družbenega razvoja v nasled
njih petih letih in v še dalj
šem časovnem obdobju. Raz
govor o bodoči podobi našega 
gospodarstva in družbe se te
daj navadno močno razživi, 
saj so dokumenti družbeno
ekonomskega značaja, o kate
rih pravkar razpravljamo — 
pa naj gre za prve obrise per- 
spektvinega načrta gospodar
skega in družbenega razvoja 
Slovenije ali srednjeročnega

vosti posameznih delov gospod 
darstva ter se vključili v med
narodno delitev dela.

Ob tem dejstvu pa se za
stavlja vprašanje, kako dolgo
ročno pomagati manj razvitim. 
Praksa dosedanjih oblik po
moči je pokazala, da centrali
zirano prelivanje sredstev v 
manj razvita področja ni vse
lej obrodilo optimalnega eko
nomskega učinka; celo več; 
nekateri investicijski objekti, 
ki smo jih zgradili na takšnih 
področjih, so postali breme za 
celotno družbo. Ne samo ob 
takšnih izkušnjah, tudi ob ana
liziranju učinka drugih oblik 
pomoči manj razvitim področ
jem kjerkoli v državi je mo
goče ugotoviti, da se velik del 
tako zbranih sredstev neekoz

PODPORA ALI
SODELOVANJE?

načrta razvoja Jugoslavije — 
tudi nujna osnova za načrto
vanje naše celotne družbene 
aktivnosti v prihodnjih letih.

Nič ne škodi, če vsebujejo ti 
dokumenti zdaj, na začetku 
razpro.ve, dokaj različne težnje 
in zahteve, saj na začetku svo
je poti tudi ne morejo izražati 
nič drugega kot le različne in
terese ljudi, posameznih delov 
gospodarstva in posameznih 
predelov Slovenije in Jugosla
vije. Naloga komunistov in 
družbeno-političnih organiza
cij pa je, da na posameznih 
ravneh samoupravnega odlo
čanja, v demokratični izme
njavi mnenj, te interese strpno 
ocenijo, nato pa gospodarsko 
in politično uskladijo v skupen 
družbeni interes, ki naj kot sa
moupravni dogovor vsebuje 
tudi vse posamično uresnič
ljive interese, kljub temu pa 
ne sme učinkovati škodljivo za 
skupne interese celotne družbe.

Ob upoštevanju dosedanjih 
razprav o obrisih srednjeroč
nega načrta razvoja Jugosla
vije in perspektivnega načrta 
razvoja Slovenije je možno 
reči, da prihaja do različnih 
teženj in interesov predvsem 
zaradi razlik v razvitosti posa
meznih predelov v Sloveniji in 
državi. Razumljivo je, da se 
manj razvite družbeno-politič
ne skupnosti v celotnem jugo
slovanskem ekonomskem in 
družbenem prostoru zavzema
jo za svoj hitrejši razvoj ter 
s tem v zvezi za takšno pomoč 
razvitejših, da bi lahko raz
vitejše čimprej dohitele, med
tem ko si razvitejši predeli 
države in deli gospodarstva 
prizadevajo, da bi čimprej mo
dernizirali zastarele zmoglji-

nomsko porablja, to pa pome
ni, da takšna pomoč le ohranja 
razliko med razvitimi in manj 
razvitimi, ki se tudi zaradi 
visokega prirastka prebival
stva na manj razvitih področ
jih naglo povečuje, namesto 
da bi jo zmanjševala.

Na posvetih o nalogah ko
munistov pri razvijanju gospo
darstva v prihodnjih letih so 
se razpravljavci zato zavzemali 
za ekonomsko pomoč manj 
razvitim brez posredništva 
države, bolje rečeno — pred
vsem za spodbudo gospodar
stvu, naj investira na takšnih 
področjih, medtem ko naj go
spodarstvo v čim večji meri 
samo uravnava odnose z manj 
razvitimi. Le tako je mogoče 
soustvarjati odgovornost manj 
razvitih delov gospodarstva in 
predelov države za rentabil
nost naložb in za večjo učin
kovitost njihovega gospodar
skega in družbenega življenja.

Po predlogih komunistov, ki 
jih je mogoče slišati v razpra
vah o uresničevanju resolucije 
1. seje konference ZKS, bi si 
morali torej slovenski komuni
sti zlasti prizadevati za večjo 
razvejanost gospodarskih de
javnosti posameznih gospodar
skih panog po vsej državi, za 
njihovo integracijsko povezo
vanje, za specializacijo in de
litev dela, za graditev infra 
strukture, predvsem čimbolj- 
ših prometnih zvez, saj lahko 
le takšna usmerjenost gospo
darske politike odstranjuje 
razlike med mestom in vasjo 
ter med bolj razvitimi in manj 
razvitimi predeli v državi in 
Sloveniji.

VINKO BLATNIK

Dvakrat večja 
»sestra«

Ljubljanski YULON, ki je še pred dobrim letom za širšo javnost 
predstavljal naravnost tipičen primer zavožene investicije, od minule 
jeseni dalje normalno posluje pod okriljem trgovske hiše JUGO- 
TEKSTIL-IMPE!X. To pomeni, da so njegovi proizvodi dosegli tisto 
kvaliteto, kot jo domači in tuji kupci tudi pričakujejo. Zato 
ter še zavoljo nekaterih olajšav pri odplačevanju kreditov za novo 
tovarno, kar je bilo doseženo najprej pod prisilno upravo in potem 
Še pod okriljem združenega podjetja JUGOTEKSTIL-IMPEX, je YU- 
LON v zelo kratkem času postal tudi rentabilen.

Zdi se neverjetno, čeprav je vendarle res, da se je zaradi 
bistveno izboljšanih razmer in ugodnejših poslovnih rezultatov YU- 
LON znašel v novih težavah! Odkar namreč njegovi proizvodi ustre
zajo zahtevam trga, matično podjetje brez težav razproda celotno 
proizvodnjo. IfULON torej vse teže zadovoljuje povpraševanje in no
če, da bi kupce izgubil samo zaradi tega, ker jim ne more prodati 
zadostnih količin nylona 6, ki je njegov glavni proizvod, mora mi
sliti na razširitev zmogljivosti. K temu, z druge strani, pritiska tudi 
ekonomska računica. Sedanja njihova zmogljivost, 1200 ton letne pro
izvodnje je namreč premajhna, da bi na račun ustvarjene akumula
cije ali karkoli drugače lahko dlje konkurirali proizvajalcem, ki 
imajo nekajkrat večje zmagljivosti.

Prav zaradi tega se v tovarni YULON zdaj z vso resnostjo pri
pravljajo na gradnjo nove tovarne, katere zmogljivost naj bi bila 
dvakrat večja od sedanje. Predračunska vrednost investicije znaša 
10 milijard S dinarjev. Kolikor je mogoče izvedeti, bi tovarno lahko 
zgradili v naslednjih dveh letih, redna proizvodnja pa bi se začela 
najkasneje čez tri leta. Sredstva sicer še niso zagotovljena, očitno 
pa je, da jih bodo lahko zagotovili tako iz lastne akumulacije, kakor 
tudi iz sredstev matičnega podjetja, z bančnimi krediti in z inozem
skim komercialnim kreditom.

Kakor Je znano, je v preteklosti doživljal YULON največje teža
ve pri osvajanju proizvodnje predvsem zaradi tega, ker so se ob 
nakupu naprav za novo tovarno odločili za cenejšo, toda ne dovolj 
preizkušeno tehnologijo. Temu se bodo pri novi investiciji na vsak 
način izognili. To pomeni, da v novi tovarni nylona ne bodo izde
lovali po direktni metodi, to je iz uvoženega kaprolaktana kot osnov
ne surovine, marveč so se odločili za indirektni postopek, za prede
lavo granulata, ki pa ga že proizvajamo doma. S tem bi dosegli 
dvoje: osnovne surovine ne bi bilo treba več uvažati, proizvajali pa 
bi po postopku, ki je dovolj preizkušen. Razen vsega drugega pa bi 
v novi tovarni lahko poskrbeli tudi za rentabilno razširitev proizvod
nega programa na različne vrsti nylonskih niti, ki jih zdaj uvažamo.

Čeprav drage, so bile izkušnje pri »oživljanju« sedanjih zmoglji
vosti tovarne YULON torej vendarle tudi želo dragocene. Se več kot 
vso drugo pa slednjič pove ugotovitev, da YULON že zdaj išče stro
kovnjake za svojo novo tovarno! Pripravniki, ki jih sprejemajo v 
svojo delovno organizacijo, bodo za zdaj seveda delali v »stari« to
varni in si tako pridobivali tisto praktično znanje, ki jim ga YULON 
lahko nudi na sedanji stopnji svojega razvoja. Ko pa bo nova to
varna dograjena in pripravljena za poskusno obratovanje, naj bi v 
njej delali predvsem tisti člani kolektiva, ki so se na delovnih me
stih v stari tovarni izkazali kot najboljši. -mG
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Kako gospodarimo

srečna In zadovoljna 
gospodinja, naš ponos

ZA TEHNIČNO OPREMLJENOST VAŠEGA DOMA SKRBI TRGOVSKO PODJETJE

J USdDliriElHl N Ul UKA
S SVOJIMI POSLOVALNICAMI IN SERVISI PO VSEJ DOMOVINI oepi

Sodelovanje
Kompas — JAT

Letos bo Kompas za rent-a-car službo kupil še 150 
osebnih avtomobilov

Pred petimi ali šestimi leti je tudi ljubljansko turistično in 
avtobusno podjetje Kompas začelo s tako imenovano rent-a-car 
službo, ali po naše z izposojanjem osebnih avtomobilov brez šo
ferja. Začetek je bil kot vsak težak, imeli so le štiri osebne avtomo
bile za izposojanje, ljudje pa vrhu vsega niti niso bili navajeni, 
da bi si lahko izposodili avto brez šoferja.

»Posamezniki so še do nedavna ali pa morda še danes — gledali 
na izposojanje avtomobilov kot na nekakšen luksus. V resnici pa 
to sploh ni luksus, marveč velika potreba zlasti poslovnih ljudi 
in tudi turistov, ki obiščejo Jugoslavijo,-« je povedal tovariš Bab- 
šek, direktor poslovalnice rent-a-car pri Kompasu. »Danes je že 
nekoliko drugače in smo izposojanje avtomobilov že močno raz
širili. S 155 vozili smo v minulem letu, ko smo 5000-krat posodili 
avto brez šoferja, naredili že za 8 milijonov N dinarjev prometa, 
medtem ko je bil leto prej promet le za polovico manjši..

Prav zavoljo naglega naraščanja povpraševanja za izposojenimi 
avtomobili zlasti v glavni turistični sezoni so se pri Kompasu odlo
čili, da bodo letos kupili 150 novih osebnih avtomobilov, od tega 
85 osebnih avtomobilov domače proizvodnje, kar jih bo vse skupaj 
veljalo 11,8 milijona N dinarjev. S še enkrat več avtomobili pred
videvajo, da bodo letos še za enkrat povečali promet.

V razgovoru s tovarišem Babškom in tovarišem Zoretom, ki se 
pri Kompasu ukvarjata z rent-a-car službo, smo zvedeli za po
membno novost pri izposojanju avtomobilov brez šoferja. Gre za 
sporazum, ki so ga decembra lani sklenili Kompas — Jugoslovanski 
^erotransport in znana zahodnoevropska tvrdka rent-a-car Hertz!

»Na osnovi te pogodbe bo lahko vsak potnik, ki bo letel z le
tali JAT ali zahodnonemške Lufthanse, lahko takrat, ko bo kupil 
letalsko vozovnico, tudi rezerviral avto brez šoferja, ki ga bo čakal 
na letališču, kamor bo prispel z letalom,« je pojasnil tovariš Zore. 
»Zlasti pa bodo zadovoljni tisti, ki bodo na primer želeli potovati 
v Zahodno Nemčijo z izposojenim avtomobilom iz Jugoslavije, 
vračali pa bi se z letalom. Vse potne stroške bodo namreč lahko 
plačali v dinarjih. Ta možnost je še zlasti zanimiva zato, ker bo od 
1. aprila dalje odprta nova letalska linija med Ljubljano in Frank
furtom, na kateri bodo poleti trikrat tedensko.« M. 2.

PRIZADETI SO
KOLEKTIV IN OBČANI

Ali so litijskemu gradbenemu podjetju dnevi šteti?

Čeprav zaključni računi gospodarjenja še venomer niso resnična 
ogleoala minulega poslovanja, vendarle omogočajo vsaj osnovno 
oceno o uspešnosti ali neuspešnosti dela in življenja kolektivov.
In tako je naneslo, da je tudi v litijskem gradbenem podjetju za
vršalo, šele po pregledu tega računa, čeprav so v tej zasavski ob
čini že prej večkrat razpravljali o položaju te delovne organizacije, 
vendar nihče ni pričakoval, da bo izguba tolikšna.

Zadnja seja občinske skupščine pa je razkrila dejanske razmere 
v tej delovni organizaciji. V razpravi je prišlo marsikaj na dan, 
kar doslej ni bilo znanega, vse drugo pa bo še odkrila kontrola 
strokovnjakov za gradbeništvo in službe družbenega knjigovodstva. 
Direktor podjetja je še tik pred dokončno sestavo zaključnega ra
čuna za minulo leto zatrjeval na občini, da izguba n? bo presegla 
120.000 din in da ima kolektiv na voljo sredstva za njeno pokritje, 
oziroma da jo bodo pokrili z boljšim gospodarjenjem v letošnjem 
letu. Toda zaključni račun je odkril izgubo v višini 320.000 N din, 
na seji občinske skupščine pa je predsednik delavskega sveta pod
jetja — direktor se je opravičil z nujno zadržanostjo — obrazložil 
presenečenim odbornikom, da znaša izguba po najnoveiših podat
kih že približno 600.000 N din.

Za glavni razlog sedanjega položaja, v katerem se je znašlo li
tijsko gradbeno podjetje, štejejo poznavalci razmer pomanjkljivo 
strokovnost vodstvenih ljudi, slabo kadrovsko zasedbo vodilnih de
lovnih mest in ne nazadnje razprtije v kolektivu. Predsednik ob
činske skupščine pa je tudi povedal, da so na občini večkrat po
skusili navezati s podjetjem tesnejše stike. Imenovali so celo po
sebno komisijo iz vrat strokovnjakov, ki naj bi pregledala poslo
vanje podjetja in se pogovorila z vodilnimi ljudmi v kolektivu o 
razmerah v podjetju, vendar komisije na tak pomenek niso pova
bili. V razpravi pa smo slišali še druge ugotovitve. Republiški od
bor sindikata gradbenih delavcev Slovenije je menda že predlani 
predlagal vodstvu litijskega gradbenega podjetja naj poišče rešitev 
v integraciji z večjo sorodno delovno organizacijo, ker je očitno, 
“®.™aniša gradbena podjetja niso več kos vse večjim zahtevam 
tržišča. Vendar ta predlog ni naletel na nikakršen odmev. Letos pa 
so v podjetju čez noč spremenili mnenje o tem. Brž ko je kazalo, 
da bo zaključni račun izkazal izgubo, je delavski svet na predlog 
direktorja poslal ponudbi trboveljskemu in zagorskemu gradbene
mu podjetju za združitev.

Obe zasavski gradbeni podjetji, tako v Trbovljah kot v Zagorju 
sta zainteresirani za priključitev litijske delovne organizacije. Obe 
imata, razumljivo, razloge za to, ker razpolaga litijsko Gradbeno 
podjetje z betonarno, ki sicer še ni opremljena, poleg tega pa v tej 
občini odpirajo tudi novo separacijo gramoza. Kolektiv litijskega 
gradbenega podjetja bi sicer bolj modro ravnal, če bi se pogovarjal 
o združitvi z enim ali drugim zasavskim gradbenim podjetjem že 
prej, ko še ni zabredel v izgubo in ko bi utegnil biti dejansko ena
kopraven partner. y_
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PO STOPINJAH ODPUŠČENIH DELAVK MARIBORSKE TEKSTILNE TOVARNE

Delovne organizacije 
ponujajo roko

Problem ni več tako pereč, kot je bi! še nedavno, vprašanje pa je, če je bi
lo zares potrebno, da je sploh prišel na dnevni red

Na izredni seji delavskega 
sveta in upravnega odbora 
Mariborske tekstilne tovarne, ki 
je bila sredi minulega meseca, je 
bil med drugim sprejet tudi na
slednji sklep »za aktivno sodelo
vanje pri odpravi notranjih ne
pravilnosti«:

© Zaradi zmanjšanega .obse
ga proizvodnje, kj je povezano 
s pomanjkanjem obratnih sred
stev, je potrebno do 1. marca 
1970. leta zmanjšati število zapo
slenih za najmanj 5 % od števi
la zaposlenih z dne 31. 1. 1970.

Zapisnik s te seje vsebuje 16 
sklepov, a med njimi gotovo 
najbolj izstopa prvi, ta ki govori 
o odpustu 260 delavk.

ODPUSTILI SO »SAMO«
98 DELAVK«

Ko sem minuli teden v Mari
boru sledil stopinjam odpušče
nih delavk, sem bil na moč pre
senečen. V MTT niso odpustili 
260, temveč 98 delavk. Hkrati so 
nekateri v tej delovni organiza
ciji zanikali, da bi bilo sploh 
kdaj govora o odpustu 5 °/o zapo
slenih. In da bi bila mera še 
bolj polna, spravili so se na vse 
tiste, ki so delali iz tega odpu
sta »problem.«

Ne glede na to so dejstva po 
eni plati na moč razveseljiva, 
saj se konec koncev s 1. marcem 
ni znašlo na cesti 260, temveč 98 
delavk.

»Tudi mi na občinskem sindi
kalnem svetu smo bili presene
čeni, ko smo videli, da gre v 
bistvu za odpust ene tretjine na
povedanega števila delavcev...,« 
mi je pripovedoval Vlado Henig
man, tajnik ObSS Maribor. »Ze
lo veseli smo bili tega, saj je

zdaj problem znatno milejši. 
Obenem pa se nam je zdelo na 
moč neresno od predstavnikov 
MTT, da danes govore tako, jut
ri pa povsem drugače. In to o 
tako pomembnih stvareh ...«

V Mariboru smo se o odpustu 
delavk pogovarjali tudi s Tone
tom Firmam, direktorjem komu
nalnega zavoda za zaposlovanje 
Maribor in članom predsedstva 
občinskega sindikalnega sveta. 
Povedal nam je, da je MTT v 
zadnjem času pod psihološkim 
pritiskom napovedanih odpustov 
zapustilo precej delavk; nekate
re so si same poiskale novo za
poslitev, druge spet so odšle v 
pokoj. Lahko bi torej rekli, da 
so odšle, preden so jih postavili 
na cesto. Problem odpuščenih 
delavk pa je seveda ostal.

»Več kot polovica delavk ima 
enomesečni odpovedni rok, dru
ge pa dvomesečni...« mi je raz
lagal Tone Firm. »Od 19 pritožb 
zoper odpoved delovnega raz
merja jih je delavski svet ugod
no rešil devet. Ne glede na to, 
da je število odpuščenih delavk 
precej manjše od napovedanega, 
smo nemudoma pristopili k re
ševanju tega problema. Danes 
ugotavljamo. da vlada pri delov
nih organizacijah mariborskega 
območja precejšnja pripravlje
nost, da po svojih najboljših mo
čeh pomagajo pri zaposlovanju 
odpuščenih delavk. Poleg tega 
smo skupaj z občinskim sindi
kalnim svetom, komunalnim za
vodom za zaposlovanje in občin
sko skupščino že formirali po
sebne tričlanske ekipe, ki bodo 
obiskale 30 delovnih organizacij 
in poizvedele oziroma poiskale

možnost za zaposlitev iz MTT 
odpuščenih delavk...«

Tudi Občinski sindikalni svet 
Maribor je že ob koncu minule
ga meseca naslovil na vse delov
ne organizacije mariborskega 
območja odprto pismo, v kate
rem apelira, naj pomagajo po 
svojih močeh reševati problem 
odvečnih delavk v MTT.

RES NI BILO DRUGE POTI?
Nekatere mariborske delovne 

organizacije so že ponudile roko 
prizadetim delavkam, druge se 
na to pripravljajo. Med prvimi, 
ki so obljubili, da bodo zaposlili 
15 delavk, je bil mariborski LI- 
LET. Glede na dosedanje razgo
vore pa lahko pričakujemo, da 
bodo vzgledu tega podjetja sle
dile tudi druge delovne organi
zacije.

Eno z drugim: problem ni 
več tako boleč, kot je bil še ne
davno, in marsikaj kaže na to, 
da bo ob sodelovanju občinskega 
sindikalnega sveta, komunalnega 
zavoda za zaposlovanje in občin
ske skupščine ter delovnih orga
nizacij vprašanje zaposlitve od
večnih delavk iz MTT črtano z 
dnevnega reda.

Ne glede na to pa se zdajci 
le vsiljujeta vprašanji:

© Ali je bilo res potrebno, da 
so se v MTT poslužili ukrepa, ki 
so ga najbolj občutili neposred
ni proizvajalci, najmanj pa tisti, 
ki so za vse skupaj odgovorni?!

© Ali se MTT zares ni mog
la ogniti odpustu tolikšnega šte
vila delavcev, ko pa je tovarna 
še v minulem letu na novo za
poslila več sto delavk?

A. ULAGA

NOVINARJI SO OBISKALI NOVOGORIŠKO TOVARNO POHIŠTVA »MEBLO«

Med najboljšimi
V naslednjih 4 ali 5 letih bodo v novogoriški tovarni pohištva za trikrat po

večali obseg proizvodnje

Novi glavni direktor novogo
riške tovarne pohištva »Meblo« 
dipl. oec. ANTON SLAPERNIK 
je te dni povabil slovenske no
vinarje na ogled tovarne in na 
razgovor o perspektivah pod
jetja.

»Naša tovarna je lani dosegla 
154 milijonov novih dinarjev 
celotnega dohodka, kar je za 8 
odstotkov več kot predlani,« je 
pripovedoval Anton Slapernik. 
»Za sklade smo prigospodarili 
13 milijonov novih dinarjev, pri 
tem pa je treba upoštevati, da 
smo amortizacijsko stopnjo v 
minulem letu povečali za 100 %. 
Osebni dohodki zaposlenih so se 
lani gibali v sorazmerju s pora
stom produktivnosti, ki je v pri
merjavi s predlanskim letom 
porasla za 5 %, tako je znašal 
poprečni mesečni osebni doho
dek v minulem letu 1307 novih 
dinarjev na zaposlenega. Na tr
žišča s čvrsto valuto pa smo iz
vozili lastnih izdelkov v vredno
sti 1,4 milijona dolarjev.«

Na osnovi doseženih rezulta
tov v minulem letu ter predvi
devanj in možnosti v tem letu 
so si v »Meblu« začrtali plan

prodaje v skupni vrednosti 204 
milijone N-dinarjev. Od skupne 
planirane realizacije predvide
vajo, da bo 3 % žaganega lesa, 
38 % izdelkov pohištvenega 
obrata, 37% tapetniških izdel
kov in 22 °/o kooperantskih iz
delkov. Izvoz naj bi znašal 1,7 
milijona dolarjev, sredstva za 
sklade pa naj bi dosegli v višini 
16 milijonov N-dinarjev. Zavo
ljo realnejše opredelitve živ
ljenjske dobe strojnih naprav, 
so z načrtom za letos povišali 
amortizacijo za nadaljnjih 50 %. 
Še to: letošnje investicije bodo 
znašale 20 milijonov N-dinarjev, 
od tega predstavlja glavno po
stavko rekonstrukcija pohištve
nega obrata.

Med kopico podatkov, ki so 
nam jih posredovali v »Meblu«, 
bi. težko strnili vse v en sam 
prispevek. Zato se bomo k no
vicam iz '»Mebla« še povrnili v 
naslednjih številkah našega li
sta. Vendar tokrat le ne sme
mo mimo koncepta razvoja 
»Mebla« v naslednjih petih le
tih.

»Težko bi danes na pamet po
vedali, kaj bomo delali čez pet

let,« je nekako v zadregi dejal 
Anton Slopernik. »Mislim pri 
tem, kakšen stil pohištva bomo 
proizvajali, ker se le-ta tako re
koč iz dneva v dan spreminja, 
zlasti na zelo zahtevnih zahod
noevropskih tržiščih. Povem pa 
lahko, da bomo v štirih do petih 
letih za trikrat povečali proiz
vodnjo pohištva, se pravi od da
našnje vrednosti 70 milijonov 
novih dinarjev na 210 milijonov 
novih dinarjev. Toliko pohištva 
pa bomo uspeli prodati le pod 
pogojem, če bomo vzporedno s 
povečanjem proizvodnje razši
rili naše tržišče, še bolj razvili 
in kadrovsko okrepili prodajno 
službo, razširili mrežo lastnih 
prodajaln pohištva, izvedli 
uspešno propagando za naše iz
delke. Korak naprej bomo sto
rili tudi v proizvodnji oblazinje
nega pohištva; zgradili bomo 
namreč nov obrat za proizvod
njo oblazinjenih sedežnih garni
tur. Razen tega bomo še bolj 
učvrstili kooperacijske odnose s 
številnimi lesnoindustrijskimi to
varnami, tako v našem bazenu 
kot v Sloveniji.«

M. 2.

— Tovariš direktor, kaj so
dite o stabilizaciji tržišča?

— Prazne marnje!
— Lahko to razložite?
— Ne, tega ne morem, lah

ko pa na primer pokažem.
— Prosim.
— Do začetka februarja ni

smo vedeli, koliko nas bo ve
ljal parket in nekateri drugi 
lesni proizvodi. Potem pa smo 
slednjič le dočakali obvestilo 
proizvajalca, nove, seveda viš
je cene, je bilo rečeno, velja
jo od 15. februarja. K temu 
pa še ustno zagotovilo, da bo
do te cene zares držale in da 
lahko mirno kalkuliramo in 
planiramo za letošnje leto.

— No in?
— Ja, 15. marca smo dobili 

novo obvestilo od taistega pro
izvajalca, da od 25. marca da
lje in do nadaljnjega veljajo 
nove cene za njihove proiz
vode. In zares nove cene: dru
ga kvaliteta bukovega parketa 
se je v enem samem mesecu 
podražila za 900 S din pri kv. 
metru, ali za kakih 20 če 
vam to kaj več pove. A ne 
gre samo za ta* artikel.

— Kolikor vem, letos gozdno 
gospodarstvo ni zvišalo cene 
hlodovine!

—- Kaj jim to sploh mar?
— Povejte njihovo ime. Jih 

bomo javno kritizirali.
— Ste znoreli, da bi se po

tem smejali vam, meni pa 
ustavili dobavo parketa.

— Mislite, da bi bilo res 
tako hudo?

— Ne, da mislim, vem!
Vaše ime, tovariš direktor?
— Dajte no, bodite vendar 

resni. Cementa ni, železa ni, 
cevi ni in kdo ve česa še ne. 
Naj nam ustavijo še dobavo 
lesa, kaj bomo pa potem sploh 
delali. Ne bodite no smešni!

— Naj torej v vsej tej što- , 
riji ostane neprikrito samo no- / 
vinarjevo ime? Pa mislite, da c 
bo to pomagalo k večji sta
bilnosti cen, tovariš direktor.

— Pa kaj bi drugage sto
ril? S. B.

r r
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V razgovoru z odgovornim 
predstavnikom ZŽTP Ljubljana 
je generalni direkto* znane slo
vensko tovarne, ki šteje med 
stebre našega gospodarstva in 
v kateri izdelujejo tudi kozme
tične izdelke, pred dnevi izve
del, da so železničarji doslej 
zbrali že več kot štiri milijarde 
starih dinarjev posojila. K te
mu naj bi njegovo podjetje pri
maknilo vsaj deset starih mili
jonov, kar bi, po oceni želez
ničarjev, zmoglo brez večjih 
težav.

Omenjeni generalni direktor 
je hitro dojel možnosti, kako bi 
hkrati »pomagal« sebi in želez
ničarjem. Svojemu sobesedniku 
je namreč zelo obzirno izrazil 
obžalovanje, ker njegovo pod
jetje zaradi lastnih načrtov tre
nutno ne bi moglo vplačati več 
kot 2 milijona starih dinarjev 
posojila. Vendar pa bi se po 
njegovem lahko sporazumeli 
tudi tako, da bi železničarji 
naslednje leto dobili veliko več. 
Kakšnih ISO ali 200 milijonov, 
seveda pod pogojem, da bi na 
primer posodili njegovi tovarni 
milijardo dinarjev za leto dni. 
V tem primeru bi »on« zelo rad 
plačal tudi 18 % ali še višje 
obresti in bi torej železničarji 
namesto desetih milijonov, s 
katerimi računajo zdaj. čez leto 
dni dobili najmanj 180 milijo
nov, ki jih niti vrniti ne bi bilo 
treba.

Če železničarji tudi sami 
sredstev za modernizacijo ne bi 
potrebovali takoj, bi zelo ver
jetno pristali na tak dogovor in 
s tem dokazali, da imajo posluh 
za poslovnost in da v naši 
družbi ni izključeno celo to, da 
ostane koza cela, čeorav se ie 
z njo volk že nasitil. Tako pa 
z dogovorom ni bilo nič. Pred
stavnik železničarjev niti ponu
jenih dveh milijonov ni maral 
vzeti, ampak se je samo zahva
lil za ljubeznivost in odšel.

Vseeno na ostaja vnrašanjo: 
koliko je pri nas podjetij, ki 
lahko rentabilno poslujejo, če
prav bi najemala kredite ood 
navedenimi pogoji? —mG
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KRATKO IN 
JEDRNATO
• POSTOJNA

Občinski sindikalni svet 
Postojna je te dni razpisal 
tradicionalne delavske šport
ne igre za leto 1970. Pokro
vitelj tekmovanj je občinski 
snidikalni svet, tehnično 
vodstvo pa sestavtljajo čla
ni ŠD »Nanos-Proleter« in 
Balinarskega kluba »Sovič- 
Zelezničar«.

Letošnje delavske športne 
igre predvidevajo tekmova
nja v: streljanju (moški in 
ženske), namiznem tenisu 
(moški in ženske), malem 
nogometu, balinanju, odboj
ki (moški in ženske) in 
šahu.

Tekmovanje v šahu, bali
nanju in streljanju bo že v 
mesecu aprilu, v ostalih pa
nogah pa naj bi se tekmo- 
yanja zvrstila maja oziroma 
Junija. bc

• MEDVODE
Ob otvoritvi nove smu

čarske vlečnice je TVD 
Partizan Medvode organi
ziral na Osolniku velesla
lom za veterane. Zmagova
lec pri članih, Janez Oset, 
je osvojil prehodni bronasti 
kipec smučarja, delo aka
demskega kiparja Franca 
Rotarja iz Medvod.

Rezultati — člani: 1. Ja
nez Oset 48,0, 2. Vili Teka- 
vec 48,4, 3. Jamez Dolinar 
50,6 itd. Članice: 1. Rezka 
Tome 1:03,6, 2. Irena Doli
nar 1:09,0, 3. Betka Palčič 
1:12,2 itd. (FR)

Pred dnevi so se na obč
nem zboru zbrali člani Pla
ninskega društva Medvode. 
Društvo šteje danes 1105 
elanov in je po množičnosti 
ha 10. mestu'med 104 pla
ninskimi društvi v republi
ki. Delo ima organizirano 
Po komisijah. Mladinska ko
misija je pripravila izlet na 
Triglav, ki se ga je udele
žilo 34 mladincev, na pla
ninskem slavju v Tamarju 
Pa je bilo kar 550 mladih 
planincev. Člani alpinistič
nega odseka so opravili 96 
vzponov. <FR)

• TRBOVLJE
Komisija za rekreacijo in 

športne prireditve pri ob
činskem sindikalnem svetu 
Trbovlje je nedavno spre
jela program letošnjih de
lavskih sindikalnih športnih 
Iger in hkrati objavila raz- 
Pis. Kot vsako leto bodo tu
di tokrat v Trbovljah pove
čali število tekmovalnih pa- 
P°g. Že zdaj komisija ra
čuna, da se bo priglasilo za 
letošnje delavske kindikal- 
ne športne igre najmanj 
1500 zaposlenih. -m-

KAKO IZVAJAMO NALOGE ZVEZNE RESOLUCIJE O TELESNI KULTURI

OBČINAM 
SLABA OCENA!

Pred slabima dvema letoma 
je bila objavljena v Ur. listu 
SFRJ resolucija o telesni kulturi, 
ki sta jo sprejela zvezni zbor in 
prosvetno-kulturni zbor Skupšči
ne SFRJ.

To je bil prvi zvezni doku
ment, ki je opredeljeval mesto in 
vlogo telesne kulture v naši dr
žavi in hkrati nakazoval nadalj- 
no politiko in realizacijo nalog 
na tem področju.

Zato je tudi skušal odbor 
prosvetno-kuiturnega zbora za 
telesno kulturo skupščine SR 
Slovenije s pomočjo kratke ana
lize ugotoviM, kako so posamez
ni družbeni organi pristopili k 
realizaciji omenjene resolucije. 
Ker razumljivo ne moremo v ta
ko kratkem obdobju pričakovati 
pomembnejših rezultatov pri iz
vrševanju nalog, je bil namen 
ankete predvsem v tem, da se 
ugotovi, kako je bila resolucija 
sprejeta in obenem, kaj je že 
storjenega za njeno postopno 
realizacijo.

NERESEN ODNOS OBČIN
Na vprašanja ankete je odgo

vorilo 91,6 % občinskih organov 
za telesno kulturo. Od teh v 28.3 
odstotka sploh niso razpravljali 
o zvezni resoluciji, osem občin
skih organov pa je na svojih se
jah samo obvestilo člane in po
slance o objavi v Uradnem listu. 
V polovici občin so sprejeli skle
pe, s pomočjo katerih naj bi po
stopoma realizirali dokaj obsež
ne naloge.

Sklepi so seveda zelo različni. 
Poleg tega so v glavnem prilago
jeni trenutnim finančnim in ka
drovsko materialnim pogojem, 
kar pa seveda ne vliva veliko 
upanja za načrtno in sistema
tično izboljšanje sedanje situaci
je na tem področju.

Perspektivni plan razvoja te
lesne kulture naj bi bil enako
vredno vključen v celotni plan 
razvoja občine, ker samo ta lah
ko zagotavlja postopno in načrt
no realizacijo nalog resolucije. 
Izdelave takega plana pa se je 
doslej lotilo le 12 % občim! Osta
le občine, ki so razpravljale o 
resoluciji, so sprejele le parcial
ne sklepe, kot na primer »urediti 
in sistematizirati financiranje,-« 
»okrepiti množičnost im rekrea
cijsko dejavnost,« »okrepiti tek
movalni šport,« »izboljšati in 
urediti kadrovsko službo,« »usta
noviti samostojen svet za teles
no kulturo« »izboljšati šolsko 
telesno vzgojo« itd.

Skratka na osnovi podatkov 
omenjene ankete ugotavljamo, 
da občine kljub opozorilu Komi
sije za telesno kulturo SRS ni
so v celoti niti razpravljale o iz
vajanju resolucije in tudi niso 
pristopile h konkretizaciji naka7 
žarnih problemov in nalog.

Ob tem naj omenimo, da so 
bile občine že med pripravo na 
resolucijo seznanjene z naloga
mi, kg naj bi prispevale k izbolj
šanju situacije na področju te
lesne kulture. Ne glede na to 
pa lahko po drugi plati zapiše
mo, da je objava resolucije kljub 
vsemu v večini občin pozitivno 
vplivala na razvoj telesne kultu
re, kar je delno razvidno tudi iz 
analize proračunov za to dejav
nost.

na Šolah veC
RAZUMEVANJA

Vprašanja o realizaciji reso
lucije so sprejele tudi nekatere 
osnovne in srednje šole ter iz
vršni odbori temeljnih izobraže
valnih skupnosti.

Izkazalo se je, da so zobraže- 
valne skupnosti in šole pristopile 
k realizaciji nalog resolucije z 
večjim razumevanjem. Številne 
šole in temeljne izobraževalne 
skupnosti namreč že vseskozi so
dijo, da šteje izboljševanje pogo

jev za sodobnejši in učinkovitej
ši pouk telesne vzgoje med nji
hove osnovne naloge. Vendar je 
anketa ugotovila, da so se izo
braževalne skupnosti premalo 
povezale z občinskimi organi za 
telesno kulturo, s čimer zanemar
jajo možnosti bolj načrtnega in 
kontinuiranega dela.

Ob te moramo poudariti, da 
so izobraževalne skupnosti raz
meroma aktivne pri financiranju 
programov telesne vzgoje. Rade 
sofinancirajo in podpirajo akci
je: za izboljšanje pouka v šolah, 
za enakopravno vrednotenje po-

0KNA

Inles VRATA
------ a POLKNA

PRODAJA
NA

ribnica KREDIT

uka telesne vzgoje v primerjavi 
z drugimi predmeti, za čim hit
rejše usposabljanje kadrov, za 
realizacijo šole v naravi, za usta
navljanje šolskih športnih druš
tev, ki naj s svojo aktivnostjo 
in množičnostjo dopolnjujejo 
redni pouk telesne vzgoje itd.

Izobraževalna skupnost SR 
Slovenije ni posebej razpravlja
la o zvezni resoluciji. V skladu .s 
sklepom prosvetno-kuiturnega 
zbora in nalogami zvezne reso
lucije, pa je izvršni odbor izo
braževalne skupnosti sklenil fi
nancirati obvezno telesno vzgojo 
na višjih in visokih šolah ter 
akademijah in vseh fakultetah 
s pričetkom študijskega leta 
1968ri0.

Poleg tega se je izvršni odbor 
izobraževalne skupnosti vključil 
kot sofinanser v gradnjo 160 te
lovadnic, ki naj bi bile dograje
ne istočasno z novimi šolami do 
konca leta 1973.

_Ko že analiziramo angažira
nost posameznih družbenih čini- 
teljev pri realizaciji nalog zvez
ne resolucije, maramo vsekakor 
omeniti tudi Republiški sekreta
riat za prosveto in kulturo, ki je 
izdal normativ za gradnjo in 
opremo osnovnih šol v SR Slo-

TEKMOVANJE
ŽELEZARJEV

Pred nedavnim se je v 
Žalcu sestala koordinacijska 
komisija slovenskih železarn 
za rekreacijo ter sestavila 
program tekmovanj na let
nih železarskih igrah, ki bo
do septembra na Ravnah. 
Železarji se bodo na Ravnah 
pomerili v naslednjih pano
gah: atletiki, rokometu, no
gometu, streljanju z malo
kalibrsko puško, kegljanju 
in odbojki. Razen omenje
nih tekem bodo pripravili 
tudi druga medsebojna sre
čanja posameznih železarn. 
Jeseničani in Ravenčani se 
bodo tako pomerili v odboj
ki, Ravenčani in železarji iz 
štor bodo merili moči v no
gometu, delavci štorske in 
jeseniške železarne pa se 
bodo pomerili še v ribolovu. 
Avgusta bodo na Triglavu 
pripravili srečanje sloven
skih železarjev. Predvideva
jo, da se bo pohoda na naj
višji vrh Jugoslavije udele
žilo več kot 500 delavcev 
združenega podjetja.

V. R.

Smreka
Veliko izbiro stavbnega pohištva, parketa, salonita, opeke, bitu
menskih izdelkov, teraco plošč, cementa, apna, italijanskih kera
mičnih plošč in drugega gradbenega materiala ter premoga in 
žaganega lesa vam nudi

TP »Smreka« Maribor
PRODAJAMO ZA DEVIZE Z 10% POPUSTOM! 

Oajemo potrošniške kredite brez porokov!
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veniji, kjer so tudi normativi za 
telovadnice in športna igrišča. 
Obdelani so štirje tipi športnih 
igrišč in trije tipi telovadnic z 
vso potrebno opremo in rekviziti.

In še to: v teku so tudi pri
prave, da republiška odbor Zveze 
sindikatov Jugoslavije obravna
va vse probleme v telesni kul
turi, seveda predvsem v delov
nih organizacijah.

KOMISIJA SRS
VSESTRANSKO AGILNA
Komisija SR Slovenije za te

lesno kulturo se je s svojim ak
cijskim programom vsestransko 
vključila v realizacijo nalog 
zvezne resolucije. Program sloni 
predvsem na reševanju načelnih 
nalog, ki so ključnega pomena za 
nadaljnji razvoj telesne kulture.

Vsekakor je najpomembnejša 
izdelava srednjeročnega in dol
goročnega programa razvoja te
lesne kulture, ki naj bi se ena
kovredno vključil v celotni plan 
razvoja, republike Slovenije. 
Istočasno poteka tudi akcija, ki 
naj bi tako s konkretnimi nalo
gami kot z nasveti pomagala ob
činam pri njihovi izdelavi sred
njeročnega in dolgoročnega pro
grama razvoja telesne kulture v 
občini.

In na koncu: če na splošno 
ocenjujemo prizadevanja za re
alizacijo nalog zvezne resolucije 
v naši republiki, lahko ugotovi
mo določene težnje in tudi re
zultate pri šolski telesni vzgoji, 
medtem ko moramo ugotoviti 
manjša prizadevanja pri občin
skih organih in organizacijah za 
telesno kulturo, da bi omogočale 
čim večjemu številu občanov 
aktivnejše vključevanje telesno- 
kulturne aktivnosti. -a

Na rob 
Planice 70
Konec minulega tedna je dolina 

pod Poncami praznovala. Tu je bilo 
državno prvenstvo v smučarskih sko
kih in IV. memorial Janeza Polde, 
legendarnega junaka Planice in ju
goslovanskega športa sploh.

Odlični organizaciji se je to pot 
pridružilo tudi toplo sonce, ki je vse 
dni pridno grelo tekmovalce in šte
vilne udeležence planiškega slavja. 
Skratka, planiški dnevi so bili znova 
lepi, za vsakega posebej so znova 
predstavljali nepozabno doživetje ...

Že po petkovem končanem prven
stvu je marsikdo izmed nas nehote 
sam zase sestavljal lestvico naših 
najboljših skakalcev. No, spet je šlo 
za znana, iz leta v leto se ponavlja
joča imena ...

Za nekaj fantov, ki so iz tekme v 
tekmo daleč pred ostalimi. Skratka, 
gre za peščico skakalcev, ki nekaj 
predstavlja, za katero pa zeva prava 
pravcata praznina ...

To dokazuje med drugim — pa 
brez zamere tudi uvrstitev Marjana 
Pečarja na letošnjem državnem pr
venstvu. Takorekoč brez priprav se 
je namreč uvrstil na odlično, vsaj na 
videz, deseto mesto!

Gre torej za to, da prizadevanja 
na področju skakalnega športa pri 
nas kljub vsemu še niso rodila prav 
vseh tistih sadov, ki si jih želimo. 
Poleg prizadevnih funkcionarjev, do
volj velike materialne baze, zadost
nega števila skakalnic, bi si namreč 
želeli tudi večje število kvalitetnih 
skakalcev.

Predvsem zato, da bi bili ti še 
boljši kot so in, da bi s tem poteg
nili za seboj še večje število mladih!

A. ULAGA

KB
KREDITNA BANKA 
IN HRANILNICA 
LJUBLJANA

IZLETNIK • CELJE v

GOLTE
MOZIRJE
27,28.,29,111.

srečanje jugoslovanskih' 
'• novinarjev

*******MM

DELAVSKA
SATOTNOST

Glasilo republiškega sveta ZS 
za Slovenijo, izdaja CZ P ne* 
lavska enotnost v Ljubljani. 
List )e bij ustanovljen 20. no
vembra isti Oreja ga ured
niški odbor Glavni In odgo
vorni urednik

Milan pogaCnik
Naslov uredništva in uprave! 
Ljubljana. Dalmatinova ul. 4, 
poštni predal SIS^VL telefon 
uredništva 316-672, 316-695,
312-402 in 316-033. uprave 310-033. 
Kaču n prt Narodni banki v 
Ljubljani, št. NB 501-1-991, de
vizni račun pri Kreditni banki 
in hranilnici Ljubljana. St. 
501-620-7-2000-10-3204-486 - Po
samezna številka stane 50 N-par
— 50 S-dln — Naročnina Je 
četrtletna 6,50 N-din - 650 S-din
- polletna 13 N-dln . 1300 S-dln 
in letna 26 N-din - 2600 8-dio
— Rokopisov ne vračamo — 
poštnina plačana v gotovini
- Tisk in kliše)) CZP .l judska

pravica« Ljubljana
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Člani delovnih kolektivov živilske predelovalne indu
strije Slovenije radi smučajo. O tem smo se prepričali 
prejšnjo soboto na Viševniku, kjer so organizirali svoje 
Ul. republiško prvenstvo v veleslalomu. Letos je nasto
pilo 54 tekmovalcev. Tekmovali so v kategorijah starej
ših in mlajših članov, članic ter pionirjev. Seveda so se 
pomerili vsi na isti, 800 m dolgi progi s 30 vratci. Ome
niti moramo, da so se enakovredno kosali med seboj 
mlajši in tudi nekateri starejši člani ter članice. Udele
ženci tekmovanja so imeli izredno srečo z vremenom, saj 
je ob prvem pomladanskem dnevu sijalo toplo sonce.

Tretje smučine 
živiicev

Progo so zelo dobro uredili pripadniki JLA, ki so nato 
sodelovali še na sami tekmi kot sodniki, časomerilci in 
kontrolorji pri vratih. Proga je bila primerna za vse in 
tudi dovolj hitra, tekma pa je potekla povsem v redu.

Vse kaže, da se bodo te igre živiicev še bolj razmah
nile in postale še popularnejše, te bo v prihodnje poskrb
ljeno za nekoliko večjo propagando tudi med ostalimi 
podjetji te stroke.

V ekipni konkurenci je zmagala članska vrsta Žita I, 
med posamezniki pa sta pri tipnih pripravila preseneče
nje brata Kutin iz Planike. Pri starejših članih je zmagal 
Kuret iz Žita, pri članicah Ivančičeva iz Kolinske, pri pio
nirjih pa Podborškova iz Žita.

Letošnji organizatorji so bili člani sindikalne organi
zacije Žita, ki so za najboljše pripravili lepe medalje, vsi 
nastopajoči pa so prejeli še lične diplome in praktična da
rila. Organizacijo tekem v prihodnjem letu bo prevzela 
Kolinska tovarna. TONE EANČIC
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IZ CELJSKE LIBELE

Vedno več
prijateljev smučanja

Že več kot pet let deluje v celjski tovarni tehtnic LIBELI smu
čarska sekcija. V začetku smo celjske smučarje redno lahko videli 
na treningih in tečajih na terenih pri Celjski koči. Pozneje, zlasti 
spomladi, pa so se preselili na Vogel, Veliko planino ali Kranjsko 
goro.

Sedaj, ko so Celjani dobili z Goltmi novo zimsko smučarsko 
središče, so smučarji Libele še na boljšem. Poleg tega, da imajo 
na Pohorju svoj smučarski dom, redno zahajajo na Golte in Celj
sko kočo. Tako so pred dnevi izvedli tudi svoje prvenstvo. Najboljši 
v veleslalomu je bil Tanjšek, ki je prevozil progo veleslaloma v času 
2:02,2. Sledijo; Rozman, Zimšek, Grum, Kramer in Korošec.

V soboto pa so na terenih pri Celjski koči organizirali dvoboj 
z Aerom iz Celja. Dosegli so lep uspeh. Svojega večnega tekmeca 
so v ekipni konkurenci premagali s 523,6:566,3 sekunde.

Med posamezniki je bil ponovno najboljši Tanjšek s časom 
1:32,0, sledijo: Nunčič (Aero) 1:34,0, Zimšek (Libela) 1:39,3, Petek 
(Aero) 1:42,0, Mulej (Libela) 1:45,0, Videnšek (Aero) 1:45,6, Pilih 
(Libela) 1:50,0 itd. J. KUZMA

XVIII. TRADICIONALNO PRVENSTVO 
USNJARJEV, ČEVLJARJEV IN GUMARJEV 
V VELESLALOMU

PEKO najboljši
Prva sončna pomladna nedelja je privabila na pobočja 

Zelenice številne ljubitelje smučanja, med njimi več kot 
100 tekmovalcev usnjarske, čevljarske in gumarske indu
strije, ki so zastopali kar 14 sindikalnih podružnic. Tek
movali so v štirih kategorijah. Proga za prvi dve kate
goriji je imela 11 vratič in je bila dolga 700 metrov. V 
prvih dveh kategorijah so tekmovale članice in veterani 
nad 45 let.

Rezultati — ženske: 1. Ema Žagar (Sava Kranj) 0;25,0, 
2. Marija Perne (Planika Kranj) 0:25,8, 3. Silva Bajt (Al
pina Žiri) 0:26,4 itd. Veterani nad 45 let: 1. Rudi Teran 
(Peko Tržič) 0:24.8, 2. Viktor Zadnikar (Runo Tržič) 0:26,2.

Starejši in mlajši člani so tekmovali v veleslalomu na 
1300 metrov dolgi progi, ki je imela 28 vratič. Rezultati 
— starejši člani. 1. Peter Križaj (TRIO Tržič) 1:08,6, 2. 
Janez Perko (TRIO Tržič) 1:10,0. Mlajši člani; 1. Jožko 
Meglič (Peko) 1:04,0, 2. Drago Jurjevčič (Peko) 1:05,8.

Prehodni pokal si je prismučal 17-letni Jože Meglič, 
zaposlen v prodajalni Peko v Tržiču in član SD Tržič.

Ekipni rezultati: 1. Peko Tržič, 2. TRIO Tržič.
MIRKO KUNŠIČ

Prvi predstavniki TAM
Komisija za športno dejavnost pri občinskem sindikalnem svetu 

je po desetih letih, ponovno razpisala tekmovanje v veleslalomu 
za posameznike in ekipe sindikalnih organizacij. Za tekmovanje je 
bilo veliko zanimanje. Do konca roka za prijave se je organizatorju 
prijavilo 188 tekmovalcev in 12 tekmovalk iz 24 kolektivov. Tek
movanje je bilo predvideno že v nedeljo, 15. marca 1970, vendar je 
bilo zaradi tragičnega dogodka v rudniku Breza preloženo na 
18. marec. Tekmovalna proga je bila na smučišču Habakuk. Dolga 
je bila 800 m (25 vratič), postavil pa jo je trener Branika Flajsinger.

Zaradi južnega vremena je bila proga precej počasna in je o 
dobrem mestu odločalo tudi mazanje smuči. Prav do konca tekmo
vanja se ni vedelo, kdo bo zmagovalec. Tekmovalci so bili izredno 
izenačeni in nazadnje so si prvo mesto razdelili Cizelj, Salecl in 
Čobec z časom 0,75 minut. Tudi na naslednjih mestih najdemo več 
tekmovalcev z enakim časom. Zelo ogorčen pa je bil boj za prvo 
mesto med ekipami. Veliko presenečenje je pripravila ekipa TAM 
v postavi Salecl, Prelog, Raišp in Sušnik z osvojitvijo prvega me
sta s časom 3,15 minut. Drugo mesto je zasedlo CP MT (Gajšek, 
Koren, Lesjak in Majcen) z 3,16 minut, tretje mesto pa MTT (Go
bec, Klanjšek, Kacjan in Tavčar) 3,17 minut.

Med ženskami je zmagala Horvat Hermina (B. Kidrič), druga 
je bila Vitač Hilda (Modna hiša), tretja pa Mohorko Magda (Ferro- 
moto).

Tekmovanje je zelo dobro pripravila smučarska sekcija TAM, 
celotno tekmovanje z objavo rezultatov je trajalo tri ure in pol, 
kar je pri tako velikem številu nastopajočih več kot odlično.

Rezultati — moški ekipno: TAM 3,15, MTT 3,17, Ferromoto 
3,35, Gradis 3,36, Cestno podjetje 3,37 itd. J. RAIŠP

DELAVSKA ENOTNOST — Št. 12 — 28. marca 1970
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izdelujemo očala tudi brez receptov ter opravljamo vsa Ji 
popravila ^
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HETALDUS
Ljubljana Walfova3

KVALITETNO IN V 
NAJKRAJŠEM ČASU

PRODAJAMO:
9 zaščitna očala
material

9 sončna očala 9 foto-aparate

Poslovalnice v Kranju, Trbovljah in Kopru
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GOZDARSTVO IN LESNA INDUSTRIJA NAZARJE 
NA DOBRI POTI

ODPRLI SO 
VRATA 

NAPREDKU
Med lesne in gozdne delavce Zgornje Savinjske doline 

nisem prišel kot tujec. Pred dobrimi 30 leti sem živel v 
Gornjem gradu in sem jih gledal, kako šo po suhih in 
vodnih rižah ter zemeljskih drčah spravljali les v dolino 
in ga plavili po Dreti proti žagi v Nazarju in še naprej po 
Savi in Donavi vse do Romunije. Težko delo je bilo to, 
zlasti pozimi, ko so stali v mrzli vodi, ki jim je segala do 
pasu, in so povezovali hlode v splave. Tam sem tudi prvič 
slišal vznemirljive besede Internacionale, ki sem jih potlej 
nosil s seboj kot naš program in obet. Bilo je pred parla
mentarnimi volitvami, ki so vznemirile ves Gornji grad, 
in na nekem zborovanju, ko so meščanski govorniki ob
ljubljali gradove v oblakih, je delavec zapel: »Mi vse 
ustvarjamo na svetu, zato naj vse bo naša last, zato naj 
delavcu in kmetu pripada tudi vsa oblast.« Gospodje so 
se vznemirili in zborovanje se je sprevrglo v obtoževanje 
delavcev, da delajo zdraho, češ da njihove težnje nikoli ne 
bodo uresničene.

Minilo je dobrih 30 let in ko 
sem pred nedavnim — skupaj 
s tovarišem Hubertom Herčkom, 
predsednikom občinskega sindi
kalnega sveta v Mozirju, prišel 
v GLIN (Gozdarstvo in lesna in
dustrija Nazarje), sem skušal 
ugotoviti, kako uveljavljajo te 
stare delavske težnje v vsakda
njem življenju, v odnosih med 
proizvajalci, v njihovem samo
upravnem nehanju, v proizvod
nih in družbenih prizadevanjih.

O LEPŠI PRIHODNOSTI, KI NI
ZGOLJ PROPAGANDNO 

GESLO
Pred kakimi 70 leti je stekla 

v Nazarjih prva industrijska ža
ga, tri desetletja kasneje so 
zgradili tam zabojarno, pred de
setimi leti pa nov obrat stavb
nega mizarstva, ki je temeljni 
kamen njihove današnje proiz
vodnje.

V začetku leta 1967 sta se 
združila kolektiva Gozdnega go
spodarstva in Lesne industrije v 
Nazarjih. Tedaj je končno ven
darle prevladalo prepričanje, da 
se lahko lesna industrija trajno 
in smotrno razvija le, če ima za
gotovljeno surovinsko zaledje, 
oziroma, da lahko gozdarstvo 
napreduje le, če njegov napre
dek podpira visoko razvita pre
delava lesa.

Prva leta je združeno pod
jetje, v katerem dela kakih 1400 
delavcev, premagovalo zajetne 
težave, ki jim v Nazarjih rečejo 
porodni krči, zdaj pa je že sho
dilo in njegov delovni kolektiv 
si veliko obeta od jutrišnjega 
dne.

Med drugim bodo že letos na
redili investicijski program to
varne za oplemenitenje iveric, 
drugo leto pa še investicijski 
program za tovarno pohištva, 
katere proizvodnja bo temeljila 
na oplemenitenih ivericah. Ku
pili bodo tudi nov viličar, ki bo 
pri delu zamenjal 20 delavce, 
naredili bodo dve gozdni cesti in 
še marsikaj bodo postorili v pri
hodnjih petih letih. Predvideva
jo, da bodo za investicije pora
bili v tem času 4 in pol mili
jarde starih dinarjev, od katerih 
bodo morali sami izročiti dve in 
pol milijardi.

»Uresničiti moramo našo tež
njo,« je dejal Peter Kozič, di
rektor delovnega kolektiva GLIN, 
»da bi iz Nazarij prodajali čim- 
več našega dela, se pravi konč
nih izdelkov. S tem pa bomo tu
di zagotovili nove možnosti za 
zaposlitev ljudi v Zgornji Sa
vinjski dolini.«

KAKO SO PO ZDRUŽITVI 
PREMAGOVALI TEŽAVE, KI

SO JIH POIMENOVALI 
»PORODNI KRCI«

Ivan Kramer, šef računsko 
gospodarskega sektorja, je go
voril o uspehih, ki so jih že do
segli, s tolikšno zavzetostjo, kot 
bi govoril o življenjski rasti svo
jega otroka.

»Spoznali smo, da ne bomo 
mogli napredovati, če se notra
nje ne organiziramo.«

Mnogi delavci so bili namreč 
pred leti prepričani, da je deska 
več vredna kot vse drugo, kar 
naredijo.

Analiza pozitivnih premikov
— ... kar vse pogojuje ze

lo zaostreno situacijo na na
šem terenu in krepi proti- 
samoupravne tendence po
vsod tam, kjer nismo aktiv
no prisotni. Zato tudi mi
slim, tovariš Tine...

— Dovoli, Jahez, ne re
čem, da ne misliš tako pozi
tivno kakor tudi konstruk
tivno, vendar se z določe
nimi postavkami tvoje ana
lize ne morem strinjati in 
se želim od njih ograditi. 
Predvsem mislim, da so že 
bili storjeni nekateri koraki 
v smeri pozitivnega razvoja 
družbenih premikov tako v 
posameznih strukturah ka
kor tudi v sami bazi, kar 
nedvomno pogojuje poziti
ven pristop k analizi ak
tualne situacije. Zato odloč
no plediram za pozitivni 
pristop k stvari, se razume, 
s tem, da si natočimo či
stega vina, preden gremo 
v akcijo.

Predvsem mislim, da je 
treba opozoriti na pozitivne 
efekte tako naše globalne 
kakor tudi naše republiške 
in občinske politike, da bi 
lahko v neposredni kon
frontaciji načel in prakse 
javno videli, kako se na na
šem terenu realizirajo smo
tri reforme in drugi aktual
ni aspekti naše situacije.

Tako mislim, da se per
manentno krepi boj, in to 
na različnih toriščih idej
nega vpliva, za krepitev in

za uveljavitev našega sa
moupravljanja ter proti ti
stim silam, ki stoje na na
sprotnih pozicijah. V tem 
boju se vsakodnevno sreču
jemo z nosilci etatističnih, 
birokratskih, tehnokratskih 
in drugih negativnih sil, ki 
se skuša jo dokopati do obla
sti in vladati v imenu de
lavskega razreda. Mislim 
pa, da prihajajo te sile vse 
bolj v defenzivo ...

— Katere sile, Tine?
— Ja, nesamoupravne si

le, katere druge!
— Katere nesamouprav

ne?
— Ne moti me, Janez, kaj 

se delaš neumnega, prav 
tako bereš resolucije kot 
jaz, zdaj pa: katere, katere! 
Jasno je rečeno: etatistične 
itd. in še druge, kakor sem 
rekel!

— Saj zato! Sprejet je bil 
sklep, da je treba resolucijo 
konkretizirati in določiti ro
ke, do kdaj je treba opra
viti naloge. Ti pa mlatiš še 
naprej po starem, kakor da 
bi v tem pogledu sploh ne 
prišlo do odločujočih pozi
tivnih premikov.

— Kaj hočeš reči s tem?
— Da reci bobu bob in 

ne pleteniči kar naprej o 
vsem mogočem, samo o pra
vem ne!

— Kako to misliš?
— Konkretno govori!
— Tako? Misliš, da bi 

moral našteti imena?

— Ja, imena!
— Bi rad, da bi me kdo 

prijel za jezik? Ali mi žu
gal s sodiščem? Jok, brate!

— Brez imena pa ni kon
kretizacije, dragi moj! Pa 
tudi pozitivnih premikov ni!

— Torej ti, kakor vidim, 
odločno vztrajaš na kritiki, 
to je, na negativnem pristo
pu do stvari, ne? Da se 
tako pride pred ljudi?

— Ce to tako razumeš, 
naj bo, vztrajam!

— Saj sem slutil, Janez, 
že dolgo slutim, da nisi na 
liniji. Zdaj, ko se terja po
zitivni pristop, si ti za kri
tiko, za lov na čarovnice, za 
kaj vem kaj še. Veš kaj si?

— Kaj boš rekel lepega, 
Tine? Kar korajžno na dan 
z besedo!

— Ti si čisto navaden bi
rokrat!

— Zakaj birokrat?
— Zato, ker pojmuješ 

stvari po birokratsko, ne pa 
politično. Spiske bi rad, ne? 
Da bi se s prstom kazalo na 
ljudi, ne? Ti, prav ti si ne
gativna sila. nihče drug, da 
veš!

— Kako pa se naj gre 
drugače v diferenciacijo, če 
ne konkretno?!

— I, kako neki! Tako, kot 
sem delo jaz postavil: s po
zitivnim pristopom, z glo
balnimi ocenami proble
mov, ne pa pikolovsko, od 
primera do primera. Sicer 
pa — zakaj ne tudi tako?

Lej, lej, lahko -bi pa navse
zadnje začeli jtudi konkret
no, ampak pri tebi, ne pri 
meni. Ni slabatmisel! Si res 
za kritičen pristop?

— Čakaj, da premislim. 
Pravzaprav ni razloga, da 
bi bil. Z nekaterimi modi
fikacijami bi bilo morda 
tudi moje gledanje spre
jemljivo, ne?

— Jasno, da bi bilo! Je to 
dovolj?

— Je!
— No, jaz pa umikam 

konkretno realizacijo v zve
zi s teboj pa sva bot, ne?

— Naj bo!
— Saj sem vedel, da bova 

navsezadnje demokratično 
rešili ta odprt problem med 
nama.

— In z demokratično iz
menjavo različnih mneni.

— Ja, z demokratično iz
menjavo!

VINKO BLATNIK

Pogled na novo žago in kotlovnico v GLIN Nazarje

»Zdaj ni tako. Veliko nam je 
pomagala tako imenovana direct 
costing metoda ali, kot jo dru
gače imenujemo, metoda varia
bilnih stroškov. Zdaj sproti ve
mo, kje so ozka grla v proizvod
nji, na katerem delovnem mestu, 
v kateri enoti zašepamo, in sa
moupravni organi ter strokov
njaki lahko takoj ukrepajo. Or
ganizacijsko shemo podjetja smo 
prilagodili skupni težnji, da bi 
povečali čisti dohodek in si 
hkrati zagotovili možnosti za 
povečanje osebnih dohodkov. 
Uveljavili smo kopico sodobnih 
načinov organizacije dela, zlasti 
pa je pomembno ugotavljanje 

Tako imenovane »odgovorne 
direktnih stroškov.«

VSAKDO VE, DA SO NJEGOVI 
PREJEMKI ODVISNI LE OD 

DELOVNEGA UČINKA
»Ko smo se notranje na novo 

organizirali,« je povedal Franjo 
Pajk, predsednik sindikata, »smo 
šele lahko začeli uveljavljati 
nov, spodbuden način delitve 
osebnih dohodkov.«

Do podrobnosti so mi razlo
žili, kakšen je ta način. Iz nji
hovega pripovedovanja je bilo 
moč razbrati, da skušajo zago
toviti kar največjo neposredno 
stimulacijo za neposredni uči
nek.

V pravilniku o delitvi do
hodka so med drugim zapisali:

»Če se z mesečnimi, periodič
nimi, ali zaključnim računom 
ugotovi, da podjetje ni zagoto
vilo minimalne rentabilnosti 
oziroma akumulativnosti, se ne 
smejo izplačevati 100-odstotni 
osebni dohodki.«

»Za planirano maso osebnih 
dohodkov in planirano podjetni

ško akumulacijo je odgovoren 
direktor podjetja. V primeru, da 
so osebni dohodki in podjetniška 
akumulacija manjši za 5 % od 
planiranih, mora centralni de
lavski svet razpravljati o zaup
nici direktorju. Vodje sektorjev 
in obratov so odgovorni za vse 
uspehe, pri katerih so udeleženi 
s faktorji vplivnosti. V primeru 
negativnih kumulativnih odsto
panj nad 5 % mora delavski svet 
sklepati o zaupnici odgovorni 
osebi.«
osebe« so torej resnično odgo
vorne za proizvodni učinek. 
Enako odgovornost bi radi uve
ljavili tudi na slehernem delov
nem mestu.

Na osnovi analitične ocene so 
ovrednotili pretežno število de
lovnih mest s točkami. To je 
osnova, ki ji prištejejo pribitke, 
odvisne od tega, kdo dela na 
delovnem mestu. Za delovna le
ta lahko dobijo največ 50 točk 
(točka je po njihovem internem 
obračunu vredna 100 starih di
narjev), za strokovno kvalifika
cijo pa tudi 50 točk. Potlej na
grajujejo osebni učinek proizva
jalca. Najprej čisti delovni uči
nek delavca ali skupine (kjer je 
skupinska norma), se pravi uči
nek glede na količino, hkrati pa 
še učinek po kvaliteti, ki je od
visen od tega, kolikšni so bili 
proizvodni stroški.

Skupinovodje in vodje obra
tov so posebej stimulirani za 
večjo delovno storilnost v sku
pini in v obratih.

Vsake tri mesece — seveda 
če je kolektiv presegel minimal
no rentabilnost — pa delijo še 
dobiček, vsem enak odstotek.

»Vemo,« je dejal Ivan Kra
mer, »da je to šele začetek in 
da v tem našem sistemu še ni
smo izkoristili vseh stimulativ
nih možnosti in da so še možne 
nepravinlosti, toda že s tem, kar 
smo doslej naredili, smo dosegli 
kar lepe uspehe. Podjetniško 
akumulacijo smo v minulem le
tu povečali za 81 % — od 976 
milijonov starih dinarjev v letu 
1968 na 1751 milijonov v lan
skem letu.«

V istem obdobju pa so pov
prečne osebne dohodke povečali 
le za 6 % in so znašali lani ko
maj 88 tisoč starih dinarjev.

»Doslej smo predvsem skrbeli 
za sklade,« je dejal Peter Kozič, 
»kajti misliti smo morali na no
ve investicije. Že letos pa bomo 
osebne dohodke močno povečali. 
Sodimo, da bomo dosegli pov
prečje 108 tisoč S-din.

PROIZVAJALEC JE TOREJ ŽE 
NAGRAJEVAN TAKO, DA GA 
SE KAKO ZANIMA, KAKŠEN 
JE PROIZVODNI IN POSLOVNI

USPEH, TODA ALI IMA 
MOŽNOSTI, DA TO 

ZANIMANJE URESNIČUJE 
KOT SAMOUPRAVLJAVEC?

»Ima,« je trdil Franjo Pajk, 
»toda predvsem posredno. Ima
mo delavske svete obratov in 
centralni delavski svet. Delavec 
lahko sporoča svoje pripombe 
članom delavskih svetov, pove 
svoje mnenje na sestankih v 
obratu — tam delujejo tudi sin
dikalne organizacije, in sestan
kov je bilo v zadnjih nekaj le
tih, ko smo se notranje konsoli
dirali, kar precej. Bili so živah

ni, kot še nikoli doslej. 
srednih odločitev pa delavec , 
ne sprejema, čeprav težim13 , 
temu in smo, na primer, v a 
statut zapisali tudi člen o 
rendumu.«

Pred leti, ko so prvič U5'
novili ekonomske enote, so
z njimi slabe izkušnje. Za^,
zevale so se druga pri druž*^ 
sploh so delovale tako, kot ,, 
ne bi bilo skupnih interese'' 
enotnega delovnega kolekt* ,

del" 
tef
dl

Zato zdaj oblikujejo in 
dohodek centralno. Toda v 
času so notranjo organiz®1 
tako dobro uredili, da bi že 1 
ko mislili na kakšen bolj ne\ 
sreden vpliv delavca na obl* 
vanje in delitev dohodka.

vei>»Saj mislimo,« je po^e
Ivan Kramer. »Vemo, da j® j. 
moupravljanja toliko, koliko^, 
neposrednega vpliva proizval^, 
ca na oblikovanje in de}\e 
sredstev. Doslej smo gradil1^
melj, na katerem bomo v Lj
hodnjih letih urejali naše °°J'• n*se tako, da bi zagotovili kar 
več neposrednega odločanja-*

* * *

• sc|,Besede naše himne, ki ^ 
jo prvič slišal med („|i 
Zgornje Savinjske doline^ 
kanj lepe in up vzbujajoč® 
sebe o delavski oblasti, 
jajo življenjska nuja in 
delavcev v Nazarjih, ki kf|1- 
vsem težavam postajajo 
darle samoupravljavci. * 
niso še povsem uresničenj f 
da katero lepo zamisel P / 
še kdaj človek uresničil 
ma in brez bolečin.

JANEZ VOl*^


